
ناترازی بنزین؛ بحرانی با چند راه حل
جلوگیری از عوامل افزایش مصرف بنزین موثرتر 

از تحمیل هزینه به مردم
یک کارشــناس انرژی گفت: راهکارهای قیمتی به صورت طولانی مدت 
نمی تواند برای کاهش مصرف بنزین مثمرثمر واقع شود بلکه جلوگیری از 

عوامل افزایش مصرف بنزین موثرتر از تحمیل هزینه به مردم است.
مرتضی عزتی کارشناس اقتصادی با اشاره به اینکه راهکارهای قیمتی به 
صورت طولانی مدت نمی تواند برای کاهش مصرف بنزین مثمر ثمر واقع 
شــود، گفت: به طور واقع بینانه ناترازی بنزین برای مصرف داخل وجود 
ندارد و اگر قیمت بنزین افزایش پیدا کند با توجه به توانایی محدود مالی 

مردم و کم درآمد بودن آنها مقداری از مصرف بنزین کم می شود.
وی ادامه داد: مساله اصلی که موجب بالا بودن مصرف سوخت خودرو در 
ایران شده است بسیار مهم تر از راهکار قیمتی اســت زیرا تا زمانیکه آنها 
درست نشوند راهکار قیمتی جوابگو نیست و پس از مدتی مجدداً مصرف 
افزایش پیدا می کند زیرا مردم به قیمــت جدید عادت می کنند و مصرف 

بنزین به سرعت بالا می رود و وضعیت همین امروز را پیش رو داریم.
عزتی خاطر نشــان کرد: عوامل زیادی وجود دارد که بر چگونگی مصرف 
بنزین تأثیر گذار اســت؛ خودروی ما مصرف بســیار بالایــی دارد، معابر 
اســتاندارد لازم را ندارند و موجب بالا رفتن ســوخت خودرو می شوند، 
حمل و نقل عمومی به اندازه ای نیســت که مردم بتوانند آن را جایگزین 
خودروهای شخصی خود کنند، حمل و نقل درون شهری و برون شهری 
نیز دچار مشکل هســتند و اینگونه نیست که ما به مردم بگوییم خودروی 

شخصی مصرف نکنید و جایگزین داشته باشد.
این کارشــناس اقتصادی اضافه کرد: خیلی از این موارد جایگزین ندارند 
و اگر جایگزینی باشد با مشقت بســیار مجبور به استفاده از این جایگزین 
هستند و این مساله به معنای رفاه بیشــتر نیست بلکه فشار بیشتری را به 
مردم وارد می کند به عنوان مثال حمل و نقل هوایی به اندازه کافی وجود 
ندارد، حمل و نقل بین شهری ریلی وجود ندارد اگر هم داریم بسیار ناچیز 
و با سرعت پایین است، متأســفانه سوخت مصرفی با استاندارد بالا نیست 
و منجر به اســتفاده بیشتر می شود، همچنین بســیاری از خودروهای ما 

فرسوده هستند وو دو تا سه برابر مصرف استاندارد دنیا را دارند.
به گفته عزتی به جز عواملی که گفته شــد بسیاری از سیاست های جاری 
مانند تعطیلات پی در پی که منجر به خروج از شــهرها می شود منجر به 

بالا رفتن مصرف می شود .

بنزین کوچک سازی موتور متحرکه سوداگری در بازار مسکن
خریدار  درحالی برخی از کارشناســان 
مســکن، کوچک ســازی را راهــی برای 
برون رفت این بازار از بحــران می دانند که 
بررسی ها نشان می دهد، کوچک سازی هیج 
تاثیری در خانه دار کردن مردم ندارد و صرفا 
زمینه را برای افزایش تقاضای سرمایه ای و 

ایجاد سوداگری در این بازار فراهم می کند.
 آمارها نشــان می دهد وضعیت بازار مسکن 
روزبه روز بحرانی تر و لــزوم مداخله دولت 
بــرای سروســامان دادن این بازار بیشــتر 
می شــود. در این میان گزینه های متفاوتی 
پیش روی دولت چهاردهم اســت. برخی از 
این گزینه در دولت های گذشــته اجرایی 
شــده و به خوبی نتایج خود را نشــان داده 
است. کوچک سازی مســکن یکی از همان 
راه هایی اســت که برخی از کارشــناس ها 
آن را برای عبور از بحران مســکن پیشنهاد 
می دهند؛ راه حلی که پیش تر نیز در دهه ۷۰ 
عملیاتی شد و افزایش ســه برابری قیمت 

مسکن را ایجاد کرد.
نتایج برســی ها نشــان می دهد، که هرگاه 
دولت با کوچک کــردن متراژ خانه به دنبال 
بالابــردن درصــد مالکیت در کشــور بود، 
نه تنها مــردم خانه دار نشــدند بلکه قیمت 
مسکن چند برابر شــد. علاوه براین داده ها، 
خود مــردم نیز علاقــه ای به خریــد خانه 
کوچک ندارند. به عبارت بهتر کوچک سازی 
نیاز مصرفی را جواب نمی دهد و تنها تولید 
نیاز ســرمایه ای در بازار مســکن می کند. 
داده های جدیدترین گزارش تحولات بازار 
مسکن شهر تهران که توسط بانک مرکزی 
منتشر شده، نشــان می دهد میزان خرید 
خانه در مناطقی از شــهر تهــران که تراکم 

بیشتری دارد و خانه های کوچکتری ساخته 
شده، کمتر از مناطقی اســت که خانه های 
بزرگتــری دارنــد. همچنیــن، داده های 
آخرین گزارش مرکز سرشــماری نشــان 
می دهد متراژ خانــه بیشــتر ایرانی هایی 
که مالک خانه هســتند، بیشــتر از ۸۰ متر 
است. از ســوی دیگر، برخی از کارشناسان 
حوزه مسکن از قبیل محمدصالح شکوهی 
بیدهندی و بهزاد عمران زاده معتقد هستند 
کوچک ســازی تاثیــری در افزایش قدرت 
خرید خانه ندارد و ایــن کالا را بیش از پیش 

سرمایه ای می کند.
موافقان ساخت »میکرو آپاتمان ها« معتقد 

هســتند، گرانی مســکن عاملی است که 
نمی گذارد متقاضیان خانه، مالک آن شوند. 
پس می توان با ساخت خانه های کوچک تر 
قیمــت آن را کاهش داد تا افراد بیشــتری 
صاحب خانه شوند. این درحالی است که با 
شروع کوچک ســازی مسکن کشور، قیمت 
مسکن افزایش داشته است. یعنی در مدت 
چهار سال ۷۲ تا ۷۶ خانه از متری ۵۱ تا ۵۳ 

هزار تومان به ۱۵۷ هزار تومان رسید.
همچنین براســاس داده های سرشــماری 
سال ۹۵ درصد مالکیت واحدهای کوچک 
کمتــر از واحدهای بزرگ اســت. این آمار 
به خوبی نشــان می دهد خانه های کوچک 

صرفا توان پاسخ به نیاز سرمایه ای دارد که به 
معنای ایجاد بستر سوداگری در بازار مسکن 
است.حتی اگر به پیشــینه افزایش قیمت 
مسکن که در کشــور با این اقدام رخ داد نیز 
توجه نشــود. با اســتناد به آخرین گزارش 
تحولات بازار معاملات مســکن شهر تهران 
در مرداد ماه توســط بانک مرکزی می توان 
گفت، کوچک کردن مســکن هیچ ربطی به 
کاهش قیمت آن و خانه دار کــردن افراد و 
خانواده های مستاجر ندارد. در این گزارش 
به طور دقیق آمده اســت. »توزیع معاملات 
انجام شده بر حســب مناطق مختلف شهر 
تهران در مرداد ماه ســال ۱۴۰۳ حاکی از 

آن اســت که از میان مناطق ۲۲گانه شهر 
تهران، منطقه ۵ با ســهم ۰/۱۴درصدی از 
کل معاملات، بیشترین تعداد قراردادهای 
مبایعه نامه را به خود اختصاص داده اســت. 
همچنین مناطــق ۱۰، ۲ و ۴ بــه ترتیب با 
سهم ۷/۹، ۱/۸ و ۷/۷درصدی در رتبه های 
بعدی قرار گرفته اند.« این در حالی اســت 
که براســاس همین گزارش قیمت یک متر 
آپارتمــان در مناطق ۲، ۴ و ۵ بــه ترتیب از 
دیگــر مناطق گران تر اســت. بــا توجه به 
آمارهای منتشــر شــده، مردم تمایلی به 
خرید خانه هــای خیلی کوچــک ندارند. 
در این خصــوص نیز می توان با اســتناد به 
گــزارش بانک مرکــزی اظهار کــرد، تنها 
۷/۵۵درصد بازار معاملات به خانه های زیر 
۸۰ متر اختصاص دارد و ســهم واحدهای 
زیر ۵۰ متــر تنها  ۵/۱۶ درصد بازار اســت. 
به بیان جزئی تر ۷/۱۱درصد معاملات بازار 
مسکن اختصاص به واحدهای با متراژ ۵۰ – 
۴۰ متر را دارد. ۴/۳ درصد معاملات مربوط 
به خانه هایی اســت که بیــن ۴۰ تا ۳۰ متر 
هستند و فقط ۵ درصد معاملات مسکن در 
مرداد ماه به واحدهای زیر ۳۰ متر اختصاص 
دارد. به بیان دیگر، مــردم علاقه ای به خانه 
کوچک برای صاحب خانه شــدن، ندارند و 
ســاخت واحدهای کوچک بازار سرمایه ای 
مســکن را داغ تر می کنــد.در این خصوص 
محمدصالــح شــکوهی بیدهنــدی عضو 
هیئت علمی دانشــگاه علم و صنعت، گفت: 
»عرضه واحدهای ۲۵ متــری عامل جذب 
ســرمایه های خُرد به بازار زمین و مســکن 
است. همین امر علت ایجاد تورم برای بازار 

مسکن می شود.« 

 نگاهی به مساله ناترازی و بی عدالتی در پرداخت تسهیلات بانکی

ناترازی مال تو، وام میلیاردی مال من!
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اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی
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نخستین سیگنال های ماهواره »چمران ۱« 
دریافت شد

عارف در اجلاس روسای دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی، پژوهشی 
و فناوری کشور:

 آمادگی اجرای مصوبه واگذاری زندان اوین
 به دانشگاه را داریم

 قانون روی کاغذ ماند!
قطعی بـرق امان صنایع را برید

چهار عامل گسترش فقر در ایران شناسایی شد

ایران با پدیده فقرای شاغل مواجه است

 پلیس: خریدو فروش خودروهای گذرموقت غیرقانونی است

بازار داغ لوکس سواری
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وپا و غرب    حکمرانی در فضای مجازی؛ از ار
تا ایـران

محسن ردادی، عضو هیئت علمی پژوهشــگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی  به 
تازگی رهبــر معظم انقلاب اســلامی در دیدار بــا اعضای هیئت دولت به مســئله 
حکمرانی قانونمند در فضای مجازی اشاره کردند و رها و ول بودن این فضا را ناشی از 
نبود حکمرانی قانونمند دانستند.مسئله اول در فهم این بیانات، نفس قانون گذاری 
اســت؛ قانون گذاری اصولاً برای حمایت، پشتیبانی، رشد و توســعه اتفاق می افتد؛ 
اگر ما قانون گذاری می کنیم و در ســطح خیابان ها چراغ راهنمایی رانندگی، قوانین 
تخلف یا محدودیت ســرعت می گذاریم، این قانون برای حمایت و رشــد هست نه 
برای محدودیت؛ چون می دانیم اگر این قانون گذاری اتفاق نیفتد و مثلًا محدودیت 

سرعت در بزرگراه ها وجود نداشته باشد، عده ی زیادی از افراد آسیب می بینند. 

یادداشت

چک تضمین شده جایگزین چک رمزدار می شود

صفحه 8

خصوصی سازی

رئیس سازمان خصوصی سازی گفت: اواخر این 
ماه مزایده سراســری املاک دولتی در راستای 

مولدسازی دارایی ها انجام می شود.
 ابراهیم بازیان رئیس ســازمان خصوصی سازی 
گفت: در راستای مولدسازی دارایی های دولت، 
اســتان ها تا پایان دولت ســیزدهم ۴ هزار ۶۰۶ 
ملک را شناســایی کردند. از این تعداد ۲ هزار و 
۵۵۲ ملــک به تصویب هیأت عالی مولدســازی 
رســیده، ارزش افزایی یک هــزار و ۳۹۵ ملک 
در حــال انجام و تصویب اســت و ۳۵۷ ملک هم 
قیمت گذاری شده اســت. در مجموع ۵۹۶ مورد 
عرضه شــده و ۲۱۳ مــورد هم فــروش رفته یا 
تهاتر شده اســت.وی در مصاحبه با صدا و سیما 

اظهار کرد: در اواخر شــهریور نسبت به املاکی 
که مصوباتشان دریافت شــده و ارزش افزایی و 
قیمت گذاری شــده اند، مزایده سراسری ملک 
برگزار خواهد شد. امیدواریم از این طریق بتوانیم 
بخشــی از اعتبارات مورد نیــاز پروژه های نیمه 
تمام را تأمین مالــی کرده و بخشــی از تکالیف 

بودجه را نیز انجام دهیم.
گفتنی است؛ دی ماه ۱۴۰۱ با پیشنهاد رؤسای 
قوای ســه گانه و موافقت رهبر انقلاب کمیته ای 
هفت نفره مأموریت پیدا کــرد تا اموال، املاک و 
دارایی های دولــت را به منظــور تأمین بودجه 
مورد نظر دولــت در کمترین زمــان ممکن به 

فروش برساند.

این هیأت هفت نفره قرار است درباره دارایی های 
دولت اعم از املاک و اراضی و مســتغلات را که 
به صــورت مــازاد در اختیار قوه مجریه اســت، 
تصمیم گیری کند، تا از حالت راکد خارج شــده 
و در مســیر تأمین مالی پروژه های نیمه تمام یا 

متوقف به کار گرفته شود.
منابع حاصل از مولدســازی به عنــوان درآمد 
عمومی دولت محسوب می شــود و پس از اعلام 
دستگاه اجرایی یا تشخیص وزارت امور اقتصادی 
و دارایــی، تشــکیل پرونده و طــرح موضوع در 
کارگروه ملی و اســتانی، مجوز مولدســازی یا 
فروش بــرای هریک از اموال از ســوی وزیر امور 

اقتصادی و دارایی صادر می شود.

وش رفت رئیس سازمان خصوصی سازی:۲۱۳ ملک مازاد دولت فر
  دستگاه مناقصه گذار: شهرداری کجور

 منابع تامین اعتبار: تملک و دارایی - اعتبارات موضوع ماده ۱۷ قانون 
مدیریت بحران کشور

 موضوع مناقصه: هدایت آبهای سطحی )تکمیل پل چهار دستگاه، 
اصلاح و اجرای ساخت پل های امام رضا)ع((

 برآورد اولیه : ۱۲/۱۶۶/۳۸۱/۱۳۶ ریال
 مبلغ تضمین شرکت در مناقصه: ۶۰۸/۳۱۹/۰۵۶ ریال

 مدت اجرای کار : چهل و پنج روز
وجه  در  بانکی  نامه  ضمانت   : مناقصه  در  تضمین شرکت  نوع   

شهرداری کجور

 مهلت دریافت اسناد مناقصه: از تاریخ انتشار آگهی تا تاریخ ۱۴۰۳/۰۶/۲۶
 مهلت ارسال اسناد مناقصه: تاریخ ۱۴۰۳/۰۷/۰۷

 تاریخ بازگشایی و برگزاری جلسه گروه معاملات شهرداری :کجور 
ساعت ۱۱:۰۰ یکشنبه به تاریخ ۱۴۰۳/۰۷/۰۸

 نمابر: ۰۱۱-۵۲۳۴۴۶۵۳
تلفن: ۰۱۱-۵۲۳۴۴۵۹۵

 تاریخ انتشار نوبت اول آگهی: ۱۴۰۳/۰۶/۱۹
 تاریخ انتشار نوبت دوم آگهی: ۱۴۰۳/۰۶/۲۵

مناقصه در مرحله تجدید میباشد چنانچه تعداد یک پیشنهاد داده شود و 
در صورت صلاحدید و عادلانه بودن قیمت برنده اعلام خواهد شد.

 آگهی مناقصه عمومی )تجدید( آگهی مناقصه عمومی )تجدید(

علی سیا سرانی- شهرداری کجور

نوبت دوم

صفحه 8

بریکس، بلیط قطاری است که هنوز راه نیفتاده  دلارزدایی بریکس 
محقق نمی شود



در واکنش به تحریم های جدید غرب علیه ایران

عراقچی: گفت وگو باید بر اساس احترام متقابل باشد نه تهدید و فشار

عارف در اجلاس روسای دانشگاه ها و موسسات آموزش عالی، پژوهشی و فناوری کشور:

آمادگی اجرای مصوبه واگذاری زندان اوین به دانشگاه را داریم

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 2
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وپا و غرب    حکمرانی در فضای مجازی؛ از ار
تا ایران

محسن ردادی، عضو هیئت علمی پژوهشگاه فرهنگ و اندیشه اسلامی  
به تازگی رهبر معظم انقلاب اســلامی در دیدار با اعضــای هیئت دولت به 
مســئله حکمرانی قانونمند در فضای مجازی اشاره کردند و رها و ول بودن 

این فضا را ناشی از نبود حکمرانی قانونمند دانستند.
مسئله اول در فهم این بیانات، نفس قانون گذاری است؛ قانون گذاری اصولاً 
برای حمایت، پشتیبانی، رشد و توســعه اتفاق می افتد؛ اگر ما قانون گذاری 
می کنیم و در ســطح خیابان ها چراغ راهنمایی رانندگی، قوانین تخلف یا 
محدودیت ســرعت می گذاریم، این قانون برای حمایت و رشــد هست نه 
برای محدودیت؛ چون می دانیم اگر این قانون گــذاری اتفاق نیفتد و مثلًا 
محدودیت ســرعت در بزرگراه ها وجود نداشته باشد، عده ی زیادی از افراد 
آســیب می بینند. بنابراین قانون گذاری اتفاق می افتد تا سلامت و امنیت 
و رشــد برای همه ی کســانی که می خواهند در آن محیــط فعالیت کنند 
تضمین شود و کسی آسیب نبیند؛ لذا فلسفه حکمرانی قانونمند در فضای 

مجازی هم همین باید باشد.
به هیچ عنوان نباید تصور این باشد که مثلًا دولت و حکومت به دلایلی غیر 
از حفظ منافع مردم و منافع عمومی مردم قانون گذاری می کند؛ اگر غیر از 
این باشد قاعدتاً قانون خوب و درستی نیســت و اگر مردم چنین برداشتی 
ندارند باید نگاه شان به قانونمندی اصلاح شــده و اقناع شوند و بدانند این 

قوانین، قوانینی هستند که به نفع عموم مردم است.
حال ممکن است عده ای که از بی قانونی متضرر می شوند داد و قال کنند اما 
قانونگذاری اصولاً برای حفظ منافع عموم مردم و برای جلوگیری از آسیب 

است و قانونگذار باید این را برای مردم تبیین کند.
بنابراین هرچند که هر قانونی در ذات خودش محدودیت دارد و هیچ قانونی 
را نمی توانید پیدا کنید که مطلقاً محدودیت در ذاتش وجود نداشــته باشد 
اما محتوای این قانون درخدمت منافع عمومی است و همانطور که اصحاب 
قرارداد مثل جــان لاک و هابز و دیگــران می گویند مــا به صورت ضمنی 

قراردادی را پذیرفتیم.
همه ی ما انسان ها در برابر محدودشدن اجازه می دهیم که سلامت و امنیت 
و منافع ما بهتر حفظ شود و به خاطر همین ما قانون را پذیرفتیم و در فضای 
مجازی هم دقیقاً همینطور هســت؛ یک محدودیت قاعدتاً ایجاد می شود 
اما این محدودیت به نفع همه ی افراد هســت و از طرف دیگر امکان رشد در 

برخی از حوزه های دیگر را در فضای مجازی فراهم می کند.
قانون باید برای مردم قانع کننده باشــد؛ مردم برداشت شــان و نگاه شان 
این نباشــد که قانون صرفاً فقط یک نوع ترمز در فضای مجازی است بلکه 
احســاس کنند که اگر قانون اینجا نبود من ضرر می کردم و یا خانواده من 

متضرر می شدند.
با وجود ایــن قانون من و یا دیگــران احتمالاً از منافع بیشــتری برخوردار 
می شویم و این باید برای مردم توضیح و تبیین شود. به خصوص در این فضا 

که بی اعتمادی به شدت به خاطر تبلیغاتی که وجود دارد حاکم است.
در حقیقت بر اثر تبلیغات ســوء، هر نوع رفتار از قانون گذار را به عنوان یک 
عمل ایذایی و یا رفتاری که در جهت آزار و اذیت اســت درک می کنند و در 
این فضا قانون گذاری به شدت سخت می شود لذا باید به این نکته توجه کرد 
که قانون فقط توســط قوه ی قهریه ضمانت اجرا ندارد و باید از طریق اقناع 

مردم و همچنین بستن راه های دور زدن قانون اقدام کرد.
اقناع مردم در شرایط بســیار ســختی که اکنون قانونگذار و سیاست گذار 
فضای مجازی دارد بسیار ضروری  اســت و الّا قانون کارآمد و موثری وضع 
نخواهد شــد و الزاماً باید مزایا و درواقع منافعی که از وضع این قانون پدید 
می آید برای مردم تبیین شود.در مورد فضای مجازی از منظر زیست بوم و 
فرهنگ ایرانی، متاســفانه باید گفت مولفه های فرهنگی اسلامی ایرانی در 
فضای مجازی مفقود هســتند و آن اخلاق و فرهنگی که وجود دارد و آنچه 
که اصولاً مردم از فضای مجازی در تصور دارند، به شدت نگاه های غیربومی 
اســت.مثلا در گفتگوهایی که در فضای مجازی اتفاق می افتد، نظراتی که 
درج می شــود و اظهارنظرهایی که صورت می گیرد، با فضای غربی که یک 
مقدار تهاجمی است تناسب بیشتری دارد تا آن فرهنگ محجوب و مودب 
و تعارفی ایرانــی یعنی همان دو نفری که در مجــازی در حال گفتگو با هم 
هســتند و به یکدیگر توهین می کنند و بی ادبی می کننــد، اگر در خارج از 
مجازی رو به روی هم قرار بگیرند تحت فرهنگ اســلامی ایرانی با هم دیگر 
با عرف و متانت بیشــتری صحبت می کنند اما در فضــای مجازی این فضا 

فرهنگ خودش را قالب کرده و به نظرم تقصیر مردم نیست.
اینجا یک بخشــی تقصیر قانون گذار اســت که تصور کــرده صرفاً ایجاد 
محدودیت کفایت می کند براینکه مردم را تربیت کنند و این در حالی است 
که ما انقلاب مان، انقــلاب فرهنگی بود و سیاســت گذاری ما باید منجر به 
رشد و  تربیت افراد شود؛ یعنی بررســی کنیم که اگر این سیاست را درباره 
فضای مجازی پیاده می کنیم، اخلاق مردم بهتر می شــود یا بدتر، اگر من 
این واکنش را نشان دهم، در فضای حقیقی و فضای مجازی اخلاق مجازی 

بهتر میشود یا بدتر؟
متاسفانه تاکنون با این نگاه قانون گذاری و اعمال حاکمیت صورت نگرفته 
و به تعبیر رهبر انقلاب باعث شــده فضای مجازی فضای کاملًا ول و رهایی 

شود که هیچ قانونی در آن حاکم نیست و هیچ فرهنگی در آن وجود ندارد.
در فضای مجازی ما فرهنگی حاکم است که فرسنگ ها با فرهنگ اسلامی 
ایرانی فاصله دارد و افراد به دنبال دریدن همدیگر و به دنبال آزار رســاندن 
به همدیگر هستند. این هیچ تناســبی با فرهنگ بومی ندارد و یک بخشی 
به خاطر این اســت که قانون گــذار تصورکرده با صرف ایجــاد محدودیت 
مشکل را ریشه ای حل کرده اســت درحالیکه مشکل اصلًا حل نشده است 
و این در حالیست که باید سیاســت گذاران در اولین گام  تلاش کنند سواد 
رســانه ای و مهارت را افزایش دهند.نکته بعدی در بیانات ایشان انجام این 
قانونمندی در همه جای دنیا بــود تا جایی که فرانســوی ها پاول دوروف 

مالک تلگرام را به خاطر نقض حکمرانی خود بازداشت کرده اند.
جالب اینجاســت که در زمینه قانون گذاری در فضای مجازی مانند سایر 
حوزه ها با یک استاندارد دوگانه روبه رو هستیم؛ اینکه کشورهای غربی حق 
قانونمندی در فضای مجازی را برای خودشــان به رسمیت می شناسند اما 
برای کشــورهای دیگر مانند مثل ایران چنین حقی قائل نیستند؛ حقیقت 
این اســت که اگر مقداری به عقب برگردیم اصولا کشــورهای غربی حق 
قانونمندی برای کشــورهای غیر غربی قایل نیستند یعنی غرب محوری و 
اروپامحوری همچنان ادامــه دارد و قانونی که اروپا و غرب برقرار می کند به 
این معناست که دیگران صلاحیت قانون گذاری چه در فضای مجازی و چه 

سایر حوزه ها را ندارند.
برای مثال در زمینه فضای مجــازی هرجا که بخواهیم در حفظ ارزش های 
اســلامی و ایرانی ســازگاری ایجاد کنیم و آنها را تبدیل بــه قانون کنیم، 
بلافاصله انگ حقوق بشری می زنند.در حقیقت منطق کشورهای غربی این 
است که شــما نباید قانون گذاری کنید و کشورهای به زعم آنها جهان سوم 
اصولاً باید قوانینی را اجرا و در نظام قانون گذاری شــان وارد کنند که کاملًا 

منطبق با خواسته ها و ارزش ها و سلیقه آن ها باشد.
مثلًا در موضوع فلســطین همه دیدند که به چه ترتیبــی رفتار می کنند! 
ســرریز این رفتارها و استانداردهاســت که به فضای مجازی هم کشیده 
می شــود؛ برای بعضی ها ممکن اســت سوال باشــد یا مثلا تعجب برانگیز 
باشــد که چرا مثلًا در فضای توییتر یــا در فضای اینســتاگرام اگر ما نه در 
دفاع از  حماس بلکه حتی در دفاع از فلســطین مطلبــی بگوییم، بلافاصله 
حذف می شود اما در مورد اسراییل انواع و اقسام دفاعیات مورد پذیرش قرار 
می گیرد.این همین رفتاری است که در فضای عمومی و فضای حقیقی هم 
وجود دارد؛ در فضای حقیقی هم اگر دانشجویی بخواهد علیه اسراییل یا نه 
در حمایت از فلسطین تحصن و اعتراض کند بلافاصله با تعلیق و با مجازات 
و دستگیری مواجه می شــود اما در حمایت از اســراییل تمام سناتورهای 
آمریکایی به صف می شــوند و در واقع نتانیاهو در مجلس آمریکا چندین بار 
سخنرانی کرد و با دست زدن و برخاســتن از جا قطع می کنند و این چنین 
پشتیبانی می کنند از اسراییل.ســخن این است که در این فضا اگر قوانینی 
قرار است وضع شــود حتماً منطبق با ارزش ها و خواســته ها و سلیقه های 
کشورهای غربی باید باشد و همین رفتار را اگر ایران انجام بدهد و قانونمند 
کند قاعدتاً آن ها با انگ محدودیت و با انگ اینکه شــما آزادی بیان را نقض 

می کنید ایران را محکوم می کنند.

یادداشت

خریدار   وزیر امور خارجه گفت: اگرچه ما همواره اهل 
گفت وگو بوده  و هیچ وقت گفت وگوهای ســازنده برای 
رسیدن به درک مشترک نسبت به مسائل مورد اختلاف 
را تــرک نکرده ایم امــا گفت وگو باید بر اســاس احترام 

متقابل باشد نه تهدید و فشار.
سیدعباس عراقچی وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران در پاسخ به ســوالی در خصوص اعمال تحریم های 
جدید توسط غرب علیه کشــورمان اظهار داشت: تعجب 
اســت که هنوز کشــورهای غربی نمی دانند که تحریم 
یک ابزار شکست خورده اســت و از طریق تحریم ها قادر 

نیستند که منویات خودشان را به ایران تحمیل کنند.
وی ادامه داد: هم در بحث هســته ای هــم در بحث های 
دیگر این یک تجربه شکســت خورده اســت. اینکه آنها 
هنوز به این تجربه شکســت خورده امیــد دارند و بر این 

اساس اقدام می کنند به نظر من جای تعجب دارد.
عراقچی تاکید کرد: جمهوری اســلامی ایــران با قوت 
به مســیر خودش ادامه می دهد اگرچه مــا همواره اهل 
گفت وگو بوده ایم و هیچ وقت گفت وگوهای سازنده برای 
رسیدن به درک مشترک نسبت به مسائل مورد اختلاف 
را تــرک نکرده ایم امــا گفت وگو باید بر اســاس احترام 

متقابل باشد نه تهدید و فشار.
رئیس دستگاه دیپلماســی افزود: تحریم ها ابزار فشار و 
ابزار تقابل هســتند نه ابزار همکاری و این ابزار شکست 

خورده است که در عمل نتوانسته کارایی داشته باشد.
وی تصریح کرد: کشورهایی که یک روزی ما را برای سیم 

خاردار هم تحریم می کردند الان به جایی رســیده اند که 
خودشــان ادعا می کنند که ایران ســلاح های پیشرفته 
صادر می کند و می فروشــد؛ این نتیجــه تحریم ها بوده 
اســت. اینکه هنوز به دنبال این تجربه شکســت خورده 
هستند واقعا جای تعجب دارد و من توصیه می کنم مسیر 

خودشان رو عوض کنند.
 وزارت خزانه داری آمریکا در تداوم سیاســت تشــدید 
تحریم های ضد ایرانی، ۲۰ فرد، نهاد و کشــتی در ایران 
و روسیه شامل شرکت هواپیمایی »ایران ایر« را به بهانه 
ادعای ارســال موشــک از ســوی تهران به مسکو برای 

بکارگیری در جنگ علیه اوکراین تحریم کرد.
در کنار اقدام اخیر آمریکا، آلمان، انگلیس و فرانســه 
نیز در بیانیه ای غیر ســازنده و نامتعــارف ضمن اتهام 
آفرینی علیه کشــورمان با بهانه واهی ارســال موشک 
از ســوی ایران به روســیه برای بکارگیــری در جنگ 
اوکراین به لغــو قراردادهای دوجانبــه ارائه خدمات 
هوایی با جمهوری اســلامی ایران و تحریم ایران ایر به 

بهانه ادعای دخالت در مناقشه اوکراین اشاره کردند.
جوسپ بورل مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا نیز 
اخیر گفته اســت اتحادیه اروپا انتقال اخیر موشک های 
بالستیک ساخت ایران به روسیه را به شدت محکوم می 

کند.
وی با بیان این ادعا که همکاری نظامی ایران و روسیه در 
مناقشه اوکراین، به طور مســتقیم امنیت اروپا را تهدید 
می کند مدعی شد که مسکو از پهپادها و مهمات ایرانی، 

»در جنــگ تجاوزکارانه غیرقانونی خــود علیه اوکراین 
استفاده کرده است.«

این مقــام اروپایی اضافه کرده اســت: اتحادیــه اروپا به 
ســرعت و با هماهنگی شــرکای بین المللــی، از طریق 
اقدامات محدودکننده جدید و قابــل توجه علیه ایران، 
از جمله تعیین افــراد و نهادهای مرتبط بــا برنامه های 
موشکی بالســتیک و پهپادهای ایران، پاسخ خواهد داد 

و در این راستا در حال بررسی اقدامات محدودکننده در 
بخش هوانوردی ایران است.

مقام های ایران و روســیه بارها ادعــای همکاری  نظامی 
در ارتبــاط با جنــگ اوکرایــن را رد و آن را بی اســاس 
توصیف کرده اند. سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه 
کشورمان پیشتر با انتشــار پیامی تصریح کرد: ایران به 

روسیه موشک های بالستیک ارسال نکرده است. تمام.

خریدار   معاون اول رئیس جمهور با بیان 
این که دولت آمادگی دارد مصوبه واگذاری 
زندان اوین به دانشــگاه های شهید بهشتی 
و علوم پزشکی شهید بهشــتی را احیا کند، 
گفت: این موضوع به نفع کشــور است و این 
پیام را به دنیا می  رســاند که مــا زندان را به 

دانشگاه تبدیل می کنیم.
محمدرضــا عــارف در اجلاس روســای 
دانشــگاه ها و موسســات آمــوزش عالی، 
پژوهشی و فناوری کشــور با اشاره به اینکه 
در حال حاضــر در کیفیت دانشــگاه ها در 
منطقه جایگاه دوم را داریــم، تصریح کرد: 
آیا با این روندی که طــی کردیم، می توانیم 
رتبه دوم مان را حفظ کنیم؟ باید رتبه اول را 
می داشتیم؛ نه منطقه نه دنیا صبر نمی کند 
ما پیشــرفت کنیم ما در منطقه پویا زندگی 
می کنیم که شاخص های پیشرفت به تدریج 
روند خــوب و خوب تری را طــی می کند.

معــاون اول رئیس جمهور با این پرســش 
که چه میزان تحقیقات ما کاربردی اســت، 
ادامه داد: امــروز مطرح نکــردم که تعداد 
دانشــجویان اول انقلاب و اکنون را مقایسه 
کنید چرا که شــاخص های دیگری مد نظر 
اســت. آیا نوشــتن مقاله برای ژورنال های 
خارجی صرفا مد نظر اســت؟ چــه میزان 
پژوهش های علمی ما در حل مشــکل مؤثر 

بوده است؟
وی افزود: خارج از دانشگاه و نهادهای دیگر 
کوتاهی کرده انــد و دانشــگاه را همراهی 
نکرده اند چون در صنعــت، نگاه ما واردات و 
مونتاژ است چون ســرمایه گذار می خواهد 
به ســرعت به نتیجه برســد. »آر اند دی« 
)تحقیق و توســعه( در صنایع ما جایگاهی 

ندارند.
عارف تاکید کرد:در نشستی که در دانشگاه 
در دوره قبل داشتیم این تصمیم را گرفتیم 
که با توجه به فرهنگی بــودن انقلاب مان، 
معروف ترین و مخوف تریــن زندان قبل از 
انقلاب را به دانشــگاه تبدیــل کنیم که در 
دولت هم تصویب شــد که زنــدان اوین به 
دانشگاه های شهید بهشتی و علوم پزشکی 

شهید بهشتی واگذار شود.
معــاون اول رئیس جمهور با ابراز تاســف 
نسبت به اینکه مصوبه قانونی و جدی دولت 
اجرایی نشد، گفت: در سال اول منابعی برای 
آن گذاشــتیم ولی اجرا نشد. آمادگی داریم 
مصوبه واگذاری زندان اوین به دانشــگاه را 
احیا کنیم و این به نفع کشــور اســت و این 
پیام را بــه دنیــا می دهیم که زنــدان را به 

دانشگاه تبدیل می کنیم.
وی افزود: از عمر این مصوبه ۲۱ ســال می 
گذرد از نوجوانی عبور کــرده امیدواریم به 

پیری نرسد.

شورای عالی عتف فعال شود
عارف در بخشی از ســخنانش گفت: آنچه 
مهم است تقســیم کار ملی اســت، از وزیر 
علوم می خواهم شــورای عالی عتف را فعال 
کند، در سال ۱۳۸۰ قانون مترقی تأسیس 
وزارت علــوم بازنگری شــد و در نهایت به 

ایجاد شورای عالی عتف رسیدیم.
معاون اول رئیس جمهور ادامه داد: خروجی 
شورای عالی عتف و نقش آن در حل مسائل 
و ایجاد وحدت و انسجام میان دستگاه های 
دولتی چه قدر بوده اســت؟ قانون برای این 
نوشته نشده که بگوییم انشای خوبی داریم 
بلکه قرار بود این شورا منجر به ایجاد نوآوری 
و فناوری در کشور شــود، چرا وزرای اصلی 

در این شورا حاضر نمی شــوند و معاونان را 
می فرســتند؟ آن بخش تبدیل به شورای 
معاونان وزرا شــده اســت؛ آیــا قانونگذار 
نمی توانســته از اول بگویــد معاونان وزرا 

بیایند؟
عارف با تاکید بر اینکه نباید دانشــگاه ها با 
هم در مسئولیت های اجتماعی همپوشانی 
داشته باشــند، اظهار داشــت: وقتی بحث 
مشــکلات و مطالبات ملی می شــود باید 
تقســیم کار ملی داشته باشــیم مثلا بحث 
تورم را باید مشــخص کنیم کدام دانشگاه 
یــا مرکــز پژوهشــی روی آن کار کند؛ در 
بســیاری از جلســات اگر نماینده از دولت 
باشــد محققان راحت تر می توانند مسائل 
را پیگیری کنند و نتایــج کار آنها عملیاتی 

تر می شود.
وی با تاکید بــر این کــه در فناوری های نو 
باید پیشتاز باشــیم اظهار داشت: پذیرفته 
نیســت که در هایتک)فناوری های نوین( 
عقب باشــیم نه تنها در منطقه بلکه باید جز 
برترین های ایــن فناوری در دنیا باشــیم، 
وقتی به ۲۰ کشــور دنیا در این زمینه نگاه 

کنیم می بینیم که نخبگان ما فعال هستند.

گفتمان نخبگی باید در دانشگاه ها 
فعال شود

عارف افــزود: موضوع مهاجــرت نخبگان، 
هوش مصنوعی و محاسبات کوانتومی باید 

در دستور کار قرار گیرد.
معاون اول رئیس جمهــور ادامه داد: مبنای 
ما بایــد اقتصــاد دیجیتال و دانــش بنیان 
باشد. باید حداقل ۱۰ درصد تولید نا خالص 
داخلــی در پایــان برنامه هفتم بــر مبنای 

اقتصاد دانش بنیان باشد.
وی افزود: خواهشــم این اســت که در حل 
مشکلات ناترازی راهکار نشــان دهیم، بر 
این باور داریم که در دانشــگاه ها باید بحث 
را به سمت و سویی ببریم که به حل و فصل 

مسائل و ناترازی ها کمک کند.
وی اظهار داشــت: گفتمان نخبگی باید در 
دانشگاه ها فعال شــود، بومی سازی تجربه 
سایر کشورها در فناوری های پیشرفته باید 
در دستور کار باشــد، باید از دستاوردهای 
دنیــا اســتفاده کرد امــا کپی بــرداری از 
دستاوردهای سایر کشورها راه حل نیست 

باید راه حل های خودمان را دنبال کنیم.
عارف در بخشی از سخنانش با تاکید بر این 
که دانشگاه باید مستقل باشد،گفت: رئیس  

دانشــگاه در حد وزیر است در شان دانشگاه 
نیســت که برای کوچکترین مســاله ای با 

مسئول دفتر وزرا چونه بزند.
وی تاکیــد کــرد: بایــد مســئولیت ها و 
اختیارات به دانشــگاه ها بازگردانده شود، 
روند خوبی طی شــد اما از مقطعی این روند 

کند شد که باید به دوره گذشته بازگردیم.
وی اظهار داشــت: نگهبانی و حراســت از 
دانشــگاه بر عهده مدیریت دانشــگاه است 
و بایــد از همکارانی اســتفاده کنید که این 
ظرفیت و پتانســیل را داشــته باشند، بی 
هنری رئیس دانشــگاه اســت که مسائل 

دانشگاه را به بیرون از دانشگاه منتقل کند.

نباید با اساتید برخورد سلیقه ای شود
معاون اول رئیس جمهور افزود: یک ســری 
از اساتید و دانشــگاه ها این احساس را دارند 
که به صورت فراقانونی با آنها برخورد شــده 
است. باید این مســاله دنبال شود و مسأله 
برخورد سلیقه ای با اســاتید تمام شود. باید 
کمک کرد مشــکل حل شــود اگر احیانا با 
افرادی برخورد ســلیقه ای شده سریع حل 
شود.دانشجوی فعال پرخاش می کند/مگر 
دختر و پســرمان در خانه پرخاش کنند از 

خانه اخراجشان می کنیم؟
عارف با تاکید بر این که به فضای صمیمی و 
با نشاط در دانشــگاه ها نیاز داریم بیان کرد: 
دانشجوی فعال پرخاش هم می کند، عین 
دختر و پسر ماســت مگر دختر و پسر ما در 
خانه پرخاش می کند، از خانه اخراجش می 
کنیم؟ حتی اگر فرار کند می رویم دنبالش 

و التماس می کنیم برگردد.
وی گفت: پاسخ پرخاش برخورد تند نیست، 
مگر اینکــه از جاهای دیگــری خط گرفته 
باشد که این نظام نشــان داده علی رغم نگاه 
فرهنگی، اما اجازه نمی دهد کسی از خطوط 
قرمز آن عبــور کند البتــه مطمئنا اینطور 

افراد در دانشگاه ها نداریم.

ما مخالفیم دانشگاه ها یک متر از 
زمین خود را به خارج از دانشگاه برای 

مولدسازی بدهند
وی تصریح کرد: ما مخالفیم که دانشگاه ها 
یک متر از زمین خود را به خارج از دانشگاه 
برای مولدسازی بدهند اما باید برای مسکن 
اســتادان جوان اقدام شود، در این خصوص 

فقط شعار ندهیم.
وی بــا تاکید بــر این کــه اســتادان نباید 

دغدغه معیشت داشته باشــند، بیان کرد: 
کارگروهی برای رفع مشــکلات معیشتی 
تشــکیل شــود در ایــن کارگــروه باید با 
کشورهای منطقه مقایســه کنید که برای 
اســتادان چه می کنند باید مسأله معیشت 
اســتادن را حل کنیم تا بتوانیم مسأله را به 
صورت منطقی و بــدون اینکه وعده و وعید 
بدهیم حل کنیم نباید توقــع را بالا ببریم؛ 
باید برای مشــکل مســکن دانشــجویان 
هم فکری شــود.عارف تاکید کــرد: درباره 
بخشی )دانشــگاهی( صحبت می کنیم که 
اگر بگوییم همه شــاخص های کمی برنامه 
هفتم در این خصوص دســت یافتنی است، 

درست است.
وی با اشــاره یکی از ســرفصل های برنامه 
هفتم درخصــوص اصلاح نظام آموزشــی 
به سبک مســأله محوری و اثربخش شدن 
تحقیقات گفت: امروز دیگر از دانشگاه های 
سنتی گذشــته ایم و باید مسأله محوری را 

در پیش بگیریم.
وی ادامــه داد: اصلاح نظام آموزشــی یک 
واقعیت است؛ اصلاح نظام مالی تحقیقات؛ 
در برنامــه هفتم آمده کــه ۵ درصد بودجه 
هــای دولتــی در پژوهش هــای هدفمند 
و تحــول عمــل و فناوری باشــد؛ رشــد 
قراردادهای پژوهشــی باید سالانه حداقل 
۲۰ درصد باشــد به خصوص دانشگاه های 
مراکز استان ها باید جدی تر کار کنند چون 
امکانات آن کمتر اســت و باید رشــد آنها 

سریعتر شود.
معاون اول رئیس جمهور افــزود: در برنامه 
هفتم بازنگری شاخص های ارزیابی و آیین 
نامه های جذب و تبدیل وضعیت اساتید و ... 
هم آمده است؛ آیین نامه مدیریت دانشگاه 
از ابتدای انقلاب بنا بر این بود که اســتقلال 
دانشــگاه ها را مطــرح کنند اما مــا موافق 
نبودیم ولی با خودکفایی موافقیم این مرکز 
باید مشــکل کشــور را حل کند اگر نتواند 
مشکل خود را حل کند، چگونه می خواهد 
شکل کشور را حل کند چرا در کوچکترین 

مشکلات دانشگاه ها دخالت می کنیم؟
عارف گفت: بســیاری از اختیــارات وزارت 
علــوم گرفته شــده و باید تلاش شــود در 
جایگاه خودش قرار گیرد؛ وزارت علوم باید 
تســهیل گر باشــد نه مانع تراش، خواهش 
می کنم با بررســی و ارزیابی و نقد عملکرد 
رفتــار کنیم شــعاری رفتار نشــود در ۴۰ 
سال گذشــته گاهی با این مســاله روبه رو 

بودیم،باید با ارزیابی دقایق آسیب هایی که 
زده شده باید بررسی شــود.وی تاکید کرد: 
امروز موضوع جذب یک مشکل اصلی شده 
است؛ استادان جوان فکر می کنند شورای 
جذب یک لولویی است که اگر نفس بکشند 
با آنها برخورد می شــود چرا این کار را کرده 
ایم؟ متأسفانه یک محافظه کاری بی جایی 
در بین جوانان هیأت علمی که هنوز جذب 
نشــده اند وجود دارد که باید رفع شود این 
شأن انقلاب ما نیست باید رسیدگی جدی 

شده و اصلاح ساختاری جدی نیاز داریم.

دانشگاه ها بحث دیجیتالی
 شدن مهارت ها را به صورت جدی 

دنبال کنند
عارف با تاکید بر ایــن که باید برنامه جامعی 
برای چگونگی نوســازی تجهیزات طراحی 
شــود، گفت: دانشــگاه ها کمتر وارد ایجاد 
رشــته ها و دوره های جدید شده اند و آنان 
باید بحث دیجیتالی شــدن مهــارت ها را 

جدی دنبال کنند.
وی ادامه داد: در پارک هــای علم و فناوری 
که خوشبختانه دستاوردهای مهمی داشته 
اند بایــد جدی تــر خصوصا در اســتان ها 
پیگیری هایی صورت گیرد، ما مشــکلی که 
داریم این اســت که نمی توانیم تجارب یک 
پارک را به پارک های علــم و فناوری دیگر 

منتقل کنیم.
عارف اظهار کرد: رؤســای دانشگاه های ما 
در یک یا دو دهه گذشته بسیار محافظه کار 
شــده اند؛ در دوره قبل هر دو یا سه ماه یک 
بار نامه ای را در دولت بــا امضای تعدادی از 
رؤسای دانشــگاه ها دریافت می کردیم که 
مطالبه جــدی ای را مطرح کــرده بودند و 

عموما هم جواب داده می شد.
وی افزود: اما پارســال یا دو سال قبل به دو 
سه نفر از رؤسای دانشگاه های بزرگ گفتم 
آن امضاها کجــا رفت؟ چــه تفاوتی کرده 
مثلا در ســال ۱۴۰۰ بــا ۱۳۸۱؟ کجا رفت 
آن مطالبات و پیگیری ها؟ چه اتفاقی افتاده 
است؟ چه قدر ماندگاری روی یک پست یا 
صندلی برایمان ارزشمند است که وظایف 

ذاتی و اجتماعی خودمان را کنار بگذاریم؟

خوشبختانه دانشگاه هنوز
 مرجعیت خود را در بین مردم از دست 

نداده است
معاون اول رئیس جمهور گفت: دانشــگاه 
صرفا وظیفــه تولید علم و تربیت دانشــجو 
را نــدارد در فرمایش مقــام معظم رهبری 
هم موضوع وظیفه سوم دانشــگاه ها آمده 
است که از آن غفلت کرده ایم؛ خوشبختانه 
دانشگاه هنوز مرجعیت خود را در بین مردم 
از دست نداده اســت؛ هنوز اعتماد به استاد 
و دانشــگاه مایه افتخار همه ما دانشگاهی 
هاســت اما چه قــدر از این اعتمــاد داریم 
اســتفاده می کنیم؟ آیا اگــر غفلت و تعلل 
کنیم و محافظه کار باشــیم، ایــن جایگاه 
حفظ می شود؟ مردم همیشه این جایگاه را 

نگه می دارند؟ قطعا اینطور نیست.
عارف تصریح کرد: رئیس جمهور یک چهره 
دانشگاهی است و می خواهد با سازوکارهای 
فقط و فقــط علمی و فرهنگی مشــکلات 
کشــور را حل کند؛ رویکردی که ما در این 
دولت داریم این اســت که انشــاءالله حتی 
مســائل امنیتی و مرزهایمــان را از طریق 
ســازوکارهای فرهنگی حل کنیم و سامان 

دهیم نه عکسش.
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دیوان محاسبات اعلام کرد
۸۱ میلیون ایرانی در سال گذشته یارانه گرفتند

دیوان محاســبات اعلام کرد: در سال گذشــته ۸۱ میلیون نفر ایرانی 
یارانه دریافت کرده انــد، ۱۶۰ هزار و ۲۰ نفر از فهرســت یارانه بگیران 
حذف و ۲ میلیون ۲۲۸ هزار و ۵۲۷ نفر به عنوان متقاضی جدید توسط 

وزارت کار مشمول دریافت یارانه شدند.
 یافته های این نهاد نظارتی نشــان می دهد در سال ۱۴۰۲، حدود ۸۱ 
میلیون ایرانی یارانه دریافت کرده انــد؛ همچنین ۱۶۰ هزار و ۲۰ نفر از 
فهرســت یارانه بگیران حذف شــدند و ۲ میلیون ۲۲۸ هزار و ۵۲۷ نفر 
توســط وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی به عنوان متقاضیان جدید، 

مشمول دریافت یارانه شده اند.
با توجه به عدم ارسال برخط اطلاعات توسط ۵۱ دستگاه و عدم ارسال 
هیچگونه اطلاعات از سوی ۳ دستگاه و همچنین نقصان اطلاعات ارائه 
 شده توسط دســتگاه های اجرایی، امکان استحقاق سنجی متقاضیان 
جهت دهک بندی، بــا بهره برداری از شــاخص های دقیق، هدفمند و 

اثربخش فراهم نیست.
این نهــاد نظارتی ضمــن تاکید بر اجــرای دقیق قانون و رســیدگی 
به تخلفات ، اعلام کرد که دســتگاه ها باید در جهــت برقراری عدالت 
اجتماعی و شفافیت ،اقدامات لازم در جهت ارســال اطلاعات دقیق و 

کامل را انجام بدهند.

نخستین سیگنال های ماهواره »چمران ۱« 
دریافت شد

 ماهواره چمران ۱ که صبح  دیروز )شنبه( در مدار ۵۵۰ کیلومتری قرار 
گرفت، نخستین سیگنال های خود را ارسال کرد.

ماهواره »چمران ۱« که توســط ماهواره بر »قائــم ۱۰۰« با موفقیت 
پرتاب شــد و در مدار ۵۵۰ کیلومتــری زمین قرار گرفت، نخســتین 

سیگنال های خود را ارسال کرد.
ماهواره تحقیقاتی چمران ۱ توســط گروه فضایــی صنایع الکترونیک 
ایران )صاایران( با همکاری و مشارکت پژوهشگاه هوافضا و شرکت های 

خصوصی دانش بنیان طراحی و ساخته شده است.

این ماهواره حــدود ۶۰ کیلوگرم وزن دارد و ماموریت اصلی آن تســت 
سیســتم های ســخت افزاری و نرم افزاری برای اثبات فنــاوری مانور 

مداری در ارتفاع و فاز است.
ارزیابی زیرسامانه پیشرانش گاز سرد در سامانه های فضایی و عملکرد 
زیرســامانه های ناوبری و کنترل وضعیت از ماموریــت فرعی ماهواره 

چمران۱ به شمار می رود.
ماهواره بر ســوخت جامد قائم ۱۰۰ نیز که توسط متخصصین نیروی 
هوافضای سپاه پاســداران انقلاب اسلامی طراحی و ساخته شده است، 
در دومین عملیات مداری خود توانســت عملیات مدارگذاری ماهواره 

چمران ۱ را با موفقیت به انجام برساند.

چهار عامل گسترش فقر در ایران شناسایی شد
ایران با پدیده فقرای شاغل مواجه است

برآوردهای رسمی حاکی از این اســت که در ابتدای دهه ۸۰ یک نفر از 
هر ۱۰ نفر، در ابتدای دهه ۹۰ یک نفر از هر پنج نفر و در حال حاضر یک 

نفر از هر سه نفر زیر خط فقر قرار دارند.
سیاست های مهار فقر همچنان نتوانسته است در عرصه ی اجرا توفیقی 
را از ان خود کند. از بین بردن فقر مطلق یکی از مهماترین سیاست هایی 
بود که دولت سیزدهم در دستور کار خود قرار داد اما نکته اینجاست که 
ماندگاری تورم در محدوده بالاتر از چهل درصد ، ســبب شد ایرانیان با 
بحرانی جدی روبرو شوند و قدرت خرید خانوار ایرانی در سال های اخیر 

بیش از پیش تحلیل برود. 

بررســی های مختلف نشــان می دهند که در ابتدای دهه ۸۰ تنها ۱۰ 
درصد از جمعیت کشــورمان زیر خط فقر قرار گرفتــه بودند. اما پس 
از روی کارآمــدن دولت محمود احمدی نژاد فقــرا معادل ۲۰ درصد از 
جمعیت کشور را تشکیل می دادند. در این رابطه محمد رضا عبداللهی، 
عضو هیات علمی مرکــز پژوهش های مجلس بــه خبرآنلاین گفت:» 
آخرین برآوردها نشــان می دهند که جمعیت فقرا در سال ۹۰ معادل 
۲۰ درصد از کل جمعیت بوده اســت. بحران های اقتصادی به شــدت 
بر میزان فقرا افزوده به نحوی که آخرین محاســبات نشان می دهد در 
سال ۱۴۰۱ بالغ بر ۳۰ درصد مردم کشــور در تامین نیازهای اساسی 

خودشان ناتوان ماندند.«
او در رابطه با وضعیت فقر در ســال ۱۴۰۲ هم عنوان کرد:» محاسبات 
رســمی هنوز به طور کامل انجام نشــده اند اما شــواهد و قرائن نشان 
می دهند که اگر بر تعداد فقرا افزوده نشده باشد، قطعا کمتر نشده است. 
پس با صراحــت می توانیم ادعا کنیم که اکنون تعداد فقرای کشــور به 
نحوی است که از هر ســه ایرانی، یک نفر از تامین نیازهای اساسی و گاه 

کالری های مورد نیاز خود ناتوان است.«
عضو هیات علمی مرکز پژوهشهای مجلس گفت:» روندی که در طول 
دهه ۹۰ ادامه یافت موجب شــد ما امروز در کشورمان با پدیده »فقرای 
شاغل« مواجه باشــیم، یعنی افراد با وجود اینکه شــاغل هستند هم 

نمی توانند هزینه های اولیه یک زندگی را تامین کنند.«
این کارشناس اقتصادی در بخشی از این گفتگو عوامل گسترش فقر را 
به تحریم ها، رشــد اقتصاد کم، تورم بالا و استراتژی اقتصادی دولتها در 
سالهای گذشــته مرتبط دانســته که تصور می کردند با افزایش ندادن 
حقوق کارمندان و دســتمزد کارگران می توانند از شدت تورم بکاهند. 
از نظر عبدالهی، با اجرای هر سیاست تعدیلی یا تحمیل شوک جدید به 

اقتصاد دامنه فقر بیش از پیش گسترده می شود.
پیش از این مرکز پژوهشــهای مجلس در گزارش به بررســی وضعیت 
فقرای ایران از ابتدای ســال ۹۰ تا ۱۴۰۱ دســت زد که بر این اســاس 
در ســال ۹۰ فقرا ۱۹.۸ درصد از جمعیت ایران را تشکیل می دادند که 
در ســال ۱۴۰۱ به بیش از ۳۰ درصد جمعیت افزایــش یافت. به زبان 
ساده تر، بازوی پژوهشــی مجلس برآورد می کند که ۲۶ میلیون نفر از 

جمعیت ایران در ۱۴۰۱ جزو گروه فقرای مطلق محسوب می شدند.

بازار

 معاون رئیس جمهور و رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
معبر دانایی را دانشــگاه و دانایی را پایه گــذار توانایی 
دانســت و گفت: ۹۰ درصد بودجه دانشگاه ها را دولت 

پرداخت می کند.
ســیدحمید پورمحمدی در اجلاس روسای دانشگاه 
ها، موسســات آموزش عالی و پژوهشگاه ها به موضوع 
 دانایی و دانشگاه پرداخت و گفت: در این قبیل نشست 
ها قصد بر این اســت تا نیازهای حــوزه آموزش عالی 
تامین شود و سازمان برنامه و بودجه بر حسب اولویت 
این رســالت را دارد تا به دغدغه ها پاســخ و آنها را در 

اولویت قرار دهد.

وی تلاش های ســازمان برنامــه و بودجه را 
در کاهش دغدغه روسای دانشگاه در بخش 
بودجه مهم دانســت و موضوع دانشــگاه  و 
فلسفه وجودی آن را در توسعه کشور دارای 

جایگاه و نگاه ویژه برشمرد.
رئیس ســازمان برنامه و بودجــه گفت: هر 
چه داریم از دانشگاه ها اســت و از معلمان و 

اســتادان آموختیم. اکنون نســبت به این قشر فهیم 
احساس مسئولیت داریم؛ زیرا دانشگاه ها محلی است 
که فرزندانمان را از تاریکی جهل به ســمت دانایی می 

برند.

پورمحمدی معبر دانایی را دانشگاه و دانایی 
را پایه گذار توانایی دانســت و بر شمردن ابر 
چالش هایی چــون کمبود آب، فرســایش 
خاک ، جنگل زدایی و ناتــرازی بودجه  بانک 
ها و انرژی را بــا وجود ابر فرصــت ها یعنی 
همان متخصصان جوان ایرانــی و تحصیل 
کرده دانشــگاه ها قابل حل دانست و گفت: 
ما کشوری هستیم که از دوطرف به دریا وصل هستیم  
و این یک موهبت اســت. ما ۱۵ کشور همسایه داریم و 
۳ کشور به زبان فارســی صحبت می کنند که جمعیت 
بالای ۱۰۰ میلیون نفری را شــامل می شود، باید این 

فرصت را فعال کرد.
وی که با طرح پرسشــی که دانشــگاه قرار اســت چه 
خدمتی ارائه کند، پاســخ داد: دولــت خریدار کالای 
دانشگاه اســت هر چه این کالا با کیفیت تر باشد بهتر 
اســت. اکنون ۹۰ درصد بودجه دانشــگاه ها را دولت 
پرداخت می کند و باید چالــش ها را مدیریت و فرصت 

ها را تقویت کرد.
رئیس ســازمان برنامه  بودجه از روســای دانشگاه ها 
خواست هر دانشگاهی مهمترین ابرچالش ها را اعلام   
و فرصت ها را بالفعل کند تا این سازمان نیز از دانشگاه 

ها و راه حل های آنها حمایت کند.

بودجه

 فرشته رضایی  مجید شاکری، کارشناس 
اقتصاد بیــن الملل: بریکــس بلیط قطاری 
اســت که هنوز راه نیفتاده اســت. مســاله 
دلارزدایی بــر مبنای واقعیت نیســت زیرا 
اکنون دغدغه جهانی قوی تــر کردن دلار 
است. بنابراین با این اظهارات به دنبال اینکه 
دلار تضعیف بشود نیستند زیرا اکنون نقش 
دلار در بازارهــای مالی به شــدت در حال 

افزایش است.
نشســت مقامــات عالی رتبــه امنیتــی 
کشــورهای عضو بریکس شامل کشورهای 
برزیل، روســیه، هنــد، چیــن، آفریقای 
جنوبی، ایران، امارات، اتیوپی و عربســتان 
در روزهــای ۲۰ تا ۲۲ شــهریور در شــهر 
سن پترزبورگ روســیه برگزار شد. نماینده 
ایران برای اولین بار به عنوان عضو اصلی در 

این اجلاس شرکت کرد. 
در این اجــلاس علاوه بر نشســت اعضای 
بریکــس، نشســت مشــترکی نیــز بین 
نماینــدگان کشــورهای عضــو بریکس با 
نمایندگان عالــی رتبه امنیتــی برخی از 
کشورهای جنوب جهان از جمله اندونزی، 
ترکیــه، قزاقســتان، صربســتان، تایلند، 
بــلاروس، ویتنــام، ونزوئلا، ازبکســتان، 
نیکاراگوئــه، کوبا، جمهــوری آذربایجان، 
بحرین، بنگلادش، ســریلانکا، موریتانی و 

لائوس برگزار شده است. 
ایران از زمستان سال گذشــته به عضویت 
بریکس درآمــد و بســیاری از آن به عنوان 
یک دستاورد مهم مالی و حقوقی نام بردند. 
کارشناسان معتقدند بریکس بیش از آنکه 
یک ســازمان پولی و مالی باشد، بیشتر یک 
کلوپ سیاسی بین المللی است که در طول 
۱۶ ســال فعالیت خود نتوانسته مناسبات 
پایدار و نهادینه شــده اقتصــادی، مالی و 
تجاری میان اعضای خود ایجاد کند. با این 
حال عضویت ایران در بریکس اگر چه اتفاق 
مثبتی بود اما به نظر می رسد دستاوردهای 
چشمگیری نداشته یا هنوز برای کشورمان 
کسب نکرده است. مزیت هایی چون نیروی 
کار ارزان، منابــع و ذخایر بــزرگ و متنوع، 
دسترســی ســاده تر به منابع مالی و هزینه 
پایین تولید از مزایای پیوســتن به این نهاد 
اســت اما نکته قابل توجه در مورد بریکس 

این اســت که شــریک اول تجــاری همه 
اعضای اصلی آن، ایالات متحــده آمریکا و 

سپس اتحادیه اروپاست.
از سویی صحبت از ارز جدید بریکس نشانه 
تمایل کشورهای عضو برای ایجاد یک نظم 
جدید اقتصادی جهان است اما تحلیلگران 
اقتصــادی معتقدنــد ایــن مهــم یعنی 
دلارزدایی یک شــبه به وجود نخواهد آمد. 
به نظر می رسد یکی دیگر از مزیت های این 
نهاد ایجاد یک سیســتم پرداخت یکپارچه 
کارآمــد بــراي تراکنش هــاي فرامرزی 
اســت که البته برای ایران و روســیه که در 
معرض تحریم های مالی و بانکی قرار دارند 

گزینه ای مطلوب باشد.
در این زمینه مجید شــاکری، کارشــناس 
اقتصاد بین الملل به اقتصاد آنلاین گفت: در 
حالی که پیمان شانگهای بیشتر یک پیمان 
امنیتی اســت گروه بریکس تــا حد زیادی 
اقتصادی و دنبال معرفی کردن یک الگوی 
اقتصادی است اما تاکنون خیلی از ایده هایی 
که بیــان شــده هنــوز خیلی بــا واقعیت 
امروز دنیــا فاصله دارد. در واقــع با توجه به 
حضورهندی ها در این اجــلاس که معرف 
جریان جدیــد دلار ثانویه هســتند، طبعاً 

آن ها با رونــدی که منجر بــه تضعیف دلار 
شود همراهی نمی کنند. بنابراین نمی توان 
ادعا کرد که بریکس خیلــی زود به چیزی 
از جنــس مثلًا یــک ارز جدیــد جهان روا 
می رســد. اما به هر حال تحلیل های جدی 
وجــود دارد کــه مادامی کــه هندی ها در 
بریکس هســتند شــانس ایجاد یک نظام 
پرداخت آلترناتیــو و ایجاد یک ارز آلترناتیو 

منتفی است.
بنابراین این مباحث، بلیط قطاری است که 
هنوز راه نیفتاده و ما برای اینکه بتوانیم سوار 
این قطار شــویم پیش از آن که بخواهیم با 
بریکس کار کنیم نیاز داریم کــه بتوانیم با 
برزیل، چین، آفریقای جنوبی، روسیه و... به 
صورت دو به دو و در قالب دوجانبه کار کنیم. 
در این صورت ما می توانیم پیمان های خود 
را به صورت چند جانبه در حوزه بریکس هم 

انجام دهیم.
وی اضافه کرد: لازم اســت بگویم که اساساً 
تحریم ها حوزه عمل شان تجارت بین الملل 
است نه تجارت دو جانبه. اگر کشورایران به 
دنبال این باشــد که تجارت دو جانبه انجام 
دهد و مازاد حســاب جاری اش را به صورت 
دو به دو با کشــورهای مختلف کاهش دهد 

خیلی از موانع موجود برایش باز می شود.
شــاکری اضافه کرد: اجلاس بریکس بیش 
از آنکه یک نهاد مالی و پولی باشــد بیشــتر 
یک مجموعه سیاسی است به عنوان نمونه 
وقتــی آفریقــای جنوبــی در آن عضویت 
دارد به این خاطر اســت کــه آفریقا صرفا 
نماینده ای داشــته باشــد یا مثلًا عربستان 
به عنوان یــک تولیدکننــده تعیین کننده 
در حوزه نفت اســت که حضور دارد نه این 
که که واقعاً یه اقتصاد ســایز بزرگ حساب 
شود. بقیه اعضای آن هم همین روایت، کم 
و بیش درباره شــان صادق اســت. بنابراین 
درخصوص بریکــس می توانید بگویید یک 
جور جایگاه گفت وگو اســت. ولــی باز هم 
تاکید می کنم نباید دربــاره اهمیتش فعلًا 
اغراق کــرد. اما یــک روزی این قطــار راه 

می افتد.
این کارشــناس اقتصــاد بیــن الملل در 
خصوص مبحــث دلارزادیی کــه اکنون 
در بریکس مطرح می شــود هــم تصریح 
کرد: مســاله دلارزدایی بر مبنای واقعیت 
نیســت زیرا اکنون دغدغه جهانی قوی تر 
کردن دلار اســت. بنابراین با این اظهارات 
به دنبال اینکه دلار تضعیف بشود نیستند 

زیرا اکنون نقــش دلار در بازارهای مالی به 
شدت در حال افزایش است و اگر می گویند 
نقش دلار در تجارت کاهــش پیدا کرده، 
این عدد، خیلی عدد کوچکی است. اکنون 
بزرگترین مانع برای اینکه بریکس بخواهد 
یک ارز ثالثی ایجاد کند دو چیز است. یک 
اینکه اقتصاد کشــورهای بریکس اقتصاد 
مکملی نیســت و دوم اینکه هنــد در این 
گروه عضو اســت و به این دو دلیل من فکر 
می کنم مــا هنوز خیلی فاصلــه با حذف یا 

تضعیف دلار داریم.
شاکری در خصوص ســوالی مبنی بر اینکه 
ماهیت و شــاکله اقتصاد سیاسی این نهاد 
چیســت؟ و اینکه بیشــتر به دنبال اقتصاد 
آزاد اســت یا اقتدارگرایی؟ هم توضیح داد: 
در دنیا سیاســت صنعتی به شدت در حال 
گسترش است. خصوصا بعد از کووید ۱۹ و 
مسائل آن. بسیاری از کشورهای صنعتی در 
حال ترکیب این مبحث و تصدی گری دولت 
هســتند اما در واقع برخی از کشــورهای 
صنعتی معتقدنــد تجارت آزاد کــه بعد از 
ســقوط شــوروی تا ۲۰۰۸ در جهان غالب 
بود، خیلی ادامه پیدا نخواهــد کرد و جای 
خودش را عملًا به امنیتی شدن زنجیره های 
اقتصادی می رود و به نظرم تقریبا می توانیم 
بگوییم که دوره جهانی ســازی تمام شده 
اســت. لذا در حوزه سیاســت صنعتی بین 
قدرت های بزرگ اقداماتی انجام می شــود 
اعم از ممانعــت از واردات کالاهای رقیب یا 
اقدام ترجیحی برای تولیدکنندگان داخلی 
که عموماً مقــدارش در اقتصادهای بزرگ 
ظرف سه سال گذشــته خیلی بیشتر شده 

است. 
این کارشناس اقتصاد بین الملل همچنین 
دســتاوردهای ایران از عضویت در بریکس 
هم بیان کرد: ایران به هر حال عضو این گروه 
شــده اما تا نه تا آن حدی که دولت قبل در 
خصوص آن صحبت می کرد. ما برای اینکه 
بتوانیم از مزایای این گروه اســتفاده کنیم 
اول باید بتوانیــم روابطمــان را به صورت 
دوجانبــه ایجــاد بکنیم، وگرنه کشــوری 
که منابعش در چین اســت و مصارفش در 
امارات هیچ وقت گزینه خوبی برای توسعه 

نخواهد بود.

رئیس سازمان برنامه و بودجه: ۹۰ درصد بودجه دانشگاه ها را دولت پرداخت می کند

 قانون روی کاغذ ماند!

قطعی بـرق امان صنایع را برید

خریدار  در حالی که طبق برنامه ششــم 
توســعه، بخش تولیــد و صنعــت نباید در 
اولویت قطعی برق باشــند اما در تابســتان 
امســال میزان خاموشــی های این بخش، 
خســارات جبران ناپذیری را بــه صاحبان 

صنایع تحمیل کرد.
یکی از مشــکلاتی که صنایع کشور سالانه 
با ورود به فصل گرما با آن مواجه می شــوند، 
موضوع قطعی برق بــدون برنامه و تعطیل 
شــدن های گاه و بی گاه بــه دلیل خاموش 
شدن ماشــین آلات و خطوط تولید است. 
مســأله ای که منجر بــه ورود خســارات 
زیادی به صنایع به ویــژه صنایع کوچک از 
جمله آسیب دیدن دســتگاه های صنعتی، 
استهلاک دستگاه های خط تولید، از دست 
رفتن یک روز کامل کاری و آماده نشــدن 

سفارشات شده است.
دولت نیز هر سال اعلام می کند که خسارات 
وارده را جبران می کند اما تاکنون گزارشی 
مبنی بر جبران خســارات صنایع منتشــر 
نشده و پیگیری های مهر نیز از بابت وضعیت 
جبران خســارات بــی نتیجه بوده اســت. 
البته باید اشاره شــود که طبق گفته فعالان 
صنعتی، نمی توان برآورد دقیق از خسارت 

ناشــی از قطعی برق در صنایع و واحدهای 
تولیدی داشــت چرا که علاوه بر استهلاک 
دســتگاه ها، مواد اولیه نیز در حین قطعی 

برق طی روند تولید خراب می شوند.
اگرچه امسال مانند ســال گذشته، قطعی 
برق با هماهنگی نســبی انجــام و از قبل به 
صنایع اطلاع رسانی شد اما حجم قطعی ها 
به قدری بالا بود که منجر به نارضایتی شدید 
و تحمیل خسارات به واحدهای صنعتی به 
ویژه واحدهای کوچک شــد؛ این وضعیت 
در حالیست که صنایع کوچک هم سرمایه 
کمتری نســبت به صنایع بزرگ دارند و هم 
توان جبران خسارات وارده به ماشین آلات 
و دســتگاه های صنعتی خــود را به صورت 

کامل ندارند.

ناترازی برق عمده ترین مشکل 
واحدهای تولیدی

روح الله ابراهیمــی معــاون فنی ســازمان 
صنایــع کوچــک و شــهرک های صنعتی 
ایران با بیــان اینکــه عمده ترین موضوعی 
که واحدهــای تولیدی در حــال حاضر با 
آن مواجــه هســتند بحث ناتــرازی تولید 
برق و به طورکلی ناترازی انرژی در کشــور 

اســت، گفت: ناترازی تولید بــرق و برنامه 
اعمال محدودیت بــرای واحدهای صنعتی 
متأســفانه مشکلات بســیار زیادی را برای 

تولیدکنندگان ایجاد کرده است.
وی افــزود: عواملی ماننــد کاهش نزولات 
جوی و گرم شــدن کره زمیــن و همچنین 
موقعیــت جغرافیایــی کشــورمان باعث 
شــده که مصرف برق در کشــور دوچندان 
شــود و از طرف دیگر به دلیل سیاست های 
کلی دولــت و حاکمیت متأســفانه عمده 
محدودیت ها نیــز به بخش تولیــد و مولد 

کشور اعمال شده است.
ابراهیمی تصریــح کرد: ایــن محدودیت 
نباید به بخش مولد کشــور اعمال شــود؛ 
بنابراین دولت در خصوص سیاســت اعمال 
محدودیت به واحدهای تولیدی و صنعتی 

در حوزه انرژی حتماً باید تجدیدنظر کند.
معاون فنــی ســازمان صنایــع کوچک و 
شــهرک های صنعتی ادامه داد: توســعه 
به ویــژه  تجدیدپذیــر  نیروگاه هــای 
نیروگاه های خورشــیدی راهــکاری برای 
رفع بخشی از ناترازیتوســعه نیروگاه های 
نیروگاه هــای  به ویــژه  تجدیدپذیــر 
خورشــیدی راهکاری برای رفع بخشی از 
ناترازی اســت و کاهش اعمال محدودیت 
به بخش تولید اســت؛ وزارت نیرو به لحاظ 
ســاختاری و شــرح وظایفش متولی بحث 
برق در کشور اســت البته ما هم در سازمان 
از وزارت صمت درخواســت کردیم که پنل 
خورشیدی وارد کند تا نیروگاه ها وارد مدار 
شــوند که هنوز در صف انتظــار تخصیص 
ارز مانده اند.وی افــزود: ۵ هزار هکتار زمین 
مســتعد ایجاد نیروگاه خورشیدی در پهنه 
کشور شناســایی شده و ما ســعی کردیم 

شــرایط را برای متقاضیان احداث نیروگاه 
خورشیدی تسهیل کنیم و زمین را با شرایط 
ویژه در اختیارشــان قرار دهیــم تا بتوانند 

نیروگاه خورشیدی را احداث کنند.
بــه گفتــه ابراهیمــی، اگــر ســازمان 
برنامه وبودجه منابع مالی لازم برای توسعه 
پست های برق را تأمین و فراهم کند تا پایان 
ســال حداقل هزار مگاوات به ظرفیت برق 

کشور اضافه خواهد شد.

قانون چه شد؟
 برق صنایع در حالی قطع می شــود که این 
موضوع برخلاف قانون اســت؛ در سال ۹۰ 
مجلس در مــاده ۲۵ قانون بهبود مســتمر 
محیــط کســب و کار مصوب کــرد که در 
زمان کمبود برق، گاز یا خدمات مخابرات، 
واحدهــای تولیدی، صنعتی و کشــاورزی 
نبایــد در اولویــت قطع این خدمــات قرار 
داشته باشند و شــرکت های عرضه کننده 
موظفند هنگام عقد قــرارداد با واحدهای 
تولیــدی اعــم از صنعتــی، کشــاورزی و 
خدماتی، وجه التــزام قطع برق یــا گاز یا 
خدمات مخابرات را در متــن قرارداد پیش 
بینی کنند. عبــاس جبالبــازی عضو اتاق 
بازرگانی ایران در ایــن رابطه می گوید: یک 
بنگاه ۵۰ نفره با ۳ ســاعت قطعی برق ۱۵۰ 

ساعت کار را از دست می دهد.
به گفتــه او، فقط در شــرایط اضطــرار و با 
مجوز شــورای تأمین هر استان برای مدت 
کوتاهی می توانند برق صنایع را قطع کنند 
اما متأســفانه این قانون رعایت نمی شــود. 
ما چند سال اســت که درگیر این وضعیت 
هستیم که هر ســال هم بدتر می شود. این 
شــرایط منجر به از دســت رفتن مشاغل 

می شود.همچنین آنطور که فعالان صنعتی 
می گویند فشــار به واحدهــای صنعتی به 
دلیل قطع مکرر برق به حدی است که طی 
این سال ها واحدهای تولیدی و شهرک های 
صنعتی یا مجبور به فعالیت در شیفت شب 
هســتند که منجر به افزایــش هزینه های 
تولید می شــود، یا ناچار هســتند فعالیت 
خود را در ســاعت ۱۴ و پیش از شروع پیک 
مصرف تعطیــل کنند که ایــن موضوع هم 
خسارات زیادی متوجه واحدهای تولیدی 
می کند.فرشاد مقیمی مدیرعامل سازمان 
صنایع کوچک و شهرک های صنعتی ایران 
نیز در این خصــوص می گوید: تعیین دقیق 
میزان زیان ناشــی از قطعی برق در صنایع، 
امری پیچیده اســت و به عوامل متعددی از 
جمله مــدت زمان قطعی، میــزان مصرف 
برق واحد صنعتی و حساســیت تجهیزات 
به نوسانات برق بستگی دارد. چرا که علاوه 
بر خسارات مســتقیم، قطعی برق می تواند 
بــه زیرســاخت های صنعتی آســیب هم 
رســاند و هزینه های تعمیــر و نگهداری را 
افزایش دهد.به گفته او، واحدهای صنعتی 
در قرارداده هــای خود با مشــکلاتی روبرو 
شــده اند و به دلیل اینکه نتوانسته بر اساس 
قرار داد عمل کنند و ملزم به پرداخت ضرر و 

زیانی شده اند که مقصر آن نبوده اند.
اتاق بازرگانی تهران نیز در گزارشــی اعلام 
کرد که مقایســه شــدت تکانه قطع برق به 
کل اقتصاد در ســطح بخش های اقتصادی 
نشــان می دهد که شــدت تکانــه وارده بر 
اقتصاد ناشی از قطعی برق بخش »صنعت« 
سه هزار و ۶۹۷ برابر شــدت تکانه وارده بر 
اقتصاد ناشــی از قطعی برق »فعالیت های 

اداری و خدمات پشتیبانی« است.
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رئیس مرکز ارزشیابی آموزش و پرورش:
 سهم سوابق تحصیلی در کنکور سال آینده 

به ۶۰ درصد می رسد
 رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمیــن کیفیت وزارت آمــوزش و پرورش 
گفت: سهم سوابق تحصیلی در کنکور سال ۱۴۰۳ حدود ۵۰ درصد بود 

اما در سال آینده یعنی ۱۴۰۴ به ۶۰ درصد افزایش می یابد.
 محســن زارعی در جمع خبرنگاران اظهار کرد: آمــوزش و پرورش به 
تازگی پیشنهادی را در شورای ســنجش و پذیرش دانشجو مطرح کرد 
و بر این اساس مصوب شــد که از سهم ۶۰ درصدی ســوابق تحصیلی 
کنکــور ۱۴۰۴، ۲۰ درصد برای پایــه یازدهم و ۴۰ درصــد برای پایه 

دوازدهم در نظر گرفته شود.
رئیس مرکز ارزشیابی و تضمین کیفیت وزارت آموزش و پرورش ادامه 
داد: در کنکور سال ۱۴۰۵ نیز سهم سوابق تحصیلی ۶۰ درصد اما از سه 
سال دوره متوسطه دوم است که سهم پایه دهم ۱۰ درصد، پایه یازدهم 

۲۰ درصد و پایه دوازدهم ۳۰ درصد خواهد بود.
زارعی یادآور شد: امتحانات نوبت تابستان برای پایه های دهم، یازدهم 
و دوازدهم داخلی بوده و نهایی نیســت، در مناطق مرزی و حاشــیه ای 
بیشترین مشــکل و کمترین معدل را داریم و البته این مناطق از لحاظ 
اقتصادی هم دارای مشکل هســتند بنابراین باید پاسخگوی وضعیت 

آموزش در این مناطق باشیم.
 

سردار شجاعی تشریح کرد
وی  وریستی به خودر وه تر جزییات حمله گر

هنگ مرزی میرجاوه
فرمانده مرزبانی سیستان و بلوچســتان به تشریح جزئیات حمله اشرار 

مسلح به خودروی ماموران هنگ مرزی میرجاوه پرداخت.
 ســردار رضا شــجاعی گفت: در ســاعت ۲۰:۳۰ شــامگاه پنج شنبه، 
خودروی هنگ مرزی میرجــاوه که در حین ســوخت گیری در پمپ 
بنزین شهرستان بود، مورد حمله تروریست های کوردل از خدا بی خبر 
قرار گرفت که در این حادثه تروریستی ســه نفر از کارکنان فرماندهی 
هنگ مرزی میرجاوه که یــک نفر پایور جان برکف مرزبانی اســتان به 
نام ســتوانیکم محمدامین ناروئی و دو نفر از کارکنان وظیفه به نام های 
پارسا ســوزنی و امیر ابراهیم زاده به درجه رفیع شــهادت نائل آمدند.
فرمانده مرزبانی استان سیستان و بلوچستان با بیان اینکه در این حمله 
تروریستی یک نفر از شهروندان شهرســتان میرجاوه نیز مجروح شد، 
افزود: اشرار مســلح بعد از حمله ناجوانمردانه ســریعاً از محل متواری 
شدند.این مقام ارشد مرزبانی استان سیستان و بلوچستان تصریح کرد: 
از همان لحظات ابتدایی با تشکیل تیم ویژه برای شناسایی و دستگیری 

عاملان تیراندازی به مأموران جان بر کف خودرو مرزبانی آغاز شد.
سردار شجاعی با اشــاره به اقدامات کور اشرار مســلح در تیراندازی به 
ســمت مدافعان امنیت مرزهای جنوب شــرق، اظهار داشت: امنیت 
خط قرمز مرزبانان بوده و در راه حفظ امنیت مردم با اراده ای اســتوار تا 
پای جان ایستاده ایم و شــهادت مدافعان امنیت را خدمت مردم شریف 
استان و خانواده و بستگان تبریک و تســلیت عرض می نمایم ضمناً در 
خصوص زمان و مکان مراسم تشــییع پیکر پاک و مطهر شهدا متعاقباً 

اطلاع رسانی خواهد شد.
 

سخنگوی وزارت آموزش و پرورش مطرح کرد
 اختصاص ۲۰ درصد ظرفیت مدرسه

 به اتباع مجاز
ســخنگوی وزارت آموزش و پرورش با اشــاره به اختصاص ۲۰ درصد 
ظرفیت مدرسه به اتباع مجاز گفت: در برخی نقاط تعداد دانش آموزان 

اتباع بیش از ۲۰ درصد حد مجاز ثبت نام این دانش آموزان است.
 علی فرهادی ســخنگوی وزارت آموزش و پرورش بــا حضور در برنامه 
صف اول به مهم ترین مســائل نظــام تعلیم و تربیت برای آغاز ســال 

تحصیلی پرداخت.

فرهادی در ابتــدا در خصوص روش های تأمین نیروی انســانی گفت: 
نیاز واقعی آموزش و پرورش به نیروی انســانی بیــش از میزان افرادی 
است که تاکنون جذب کرده ایم. اضافه تدریس شاغلین و بازنشستگان 
یکی از روش های جبران کمبود نیروی ماست. در سال گذشته قانونی 
داشــتیم که معلمان بازنشسته بیش از ۸ ســاعت در هفته نمی توانند 
تدریس داشته باشــند. این قانون با مصوبه ســران قوا به ۲۴ ساعت در 
هفته افزایش پیدا کرد. در نتیجه ۳۴ هزار نفر نیروی انسانی با این قانون 
جبران شد.وی با بیان اینکه اضافه تدریس شاغلان هم راه دیگر جبران 
کمبود نیرو است گفت: حتی مدیرانی داریم که در نوبت صبح مدیر یک 
مدرسه هســتند و در نوبت عصر هم همان مدرسه را مدیریت می کنند. 
با این سیاســت و با جذب نیرویی که در طول ســال تحصیلی گذشته 

داشتیم خوشبختانه امسال کمبود معلم نخواهیم داشت.
فرهادی با تاکید بــر اینکه از طریق آزمون اســتخدامی آموزگاری ۲۸ 
هزار نفر قرار اســت جذب آموزش و پرورش شوند که تاکنون جذب ۲۱ 
هزار نفر قطعی شده است؛ گفت: آزمون استخدامی دبیری ۲۴ هزار نفر 
بود که ۱۷ هزار نفر تاکنون قطعی شده است. ۱۸ هزار نفر هم از دانشگاه 
فرهنگیان فارغ التحصیل شــدند و ۱۱ هزار نفر هم قرار است به عنوان 
نیروی مربی پرورشــی، تربیت بدنی و بهداشــت برای مهر امسال وارد 

آموزش و پرورش می شوند.
وی با اشاره به اینکه ملزم بودیم امسال دیگر از نیروهای خرید خدمات 
استفاده نکنیم گفت: مجدداً این مجوز را اخذ کردیم که برای امسال هم 
از این دسته از همکاران اســتفاده کنیم. در مجموع نسبت به مهر سال 

گذشته، توانستیم بیش از ۹۰ هزار نفر نیرو جذب کنیم.
فرهادی با بیــان اینکه معتقدیم توازن در میزان جذب و بازنشســتگی 
نیروها از طریق دانشگاه فرهنگیان ممکن است گفت: عدم توازن جذب 
در فاصله سال های ۹۲ تا ۹۶ باعث شــد تا ما در چند سال اخیر به دلیل 

بازنشستگی بالای فرهنگیان با کمبود معلم مواجه شویم.
ســخنگوی وزارت آموزش و پرورش اظهار کرد: در ســال ۹۲ جمعیت 
دانش آموزی ۱۲ میلیــون و هفتصد هزار نفر بود در حالی که امســال 
تعداد دانش آموزان قریب به ۱۷ میلیون نفر اســت. رشد تعداد دانش 
آموزان در حالی است که تعداد نیروهای فرهنگی تغییری نکرده است. 
قله تعداد دانش آموزان در مهر ۱۴۰۲ بود که مــا برای تأمین نیرو ر آن 
مقطع با مشکل مواجه شــدیم و برخی از کلاس های درس بدون معلم 
بودند؛ خوشــبختانه این کمبود معلم تا پایان مهر مدیریت شد و همه 

کلاس های درس صاحب معلم شدند.
وی با اشــاره بــه کاهش تعــداد پذیرفته شــدگان در دانشــگاه های 
فرهنگیــان در دهــه ۹۰ گفت: تعداد پذیرفته شــدگان در دانشــگاه 
فرهنگیان در آن ســال ها از ۲۵ هزار نفر به ۳۰۰۰ نفر کاهش پیدا کرده 

بود و همین امر هشدار مقام معظم رهبری را به همراه داشت.

دیوار

خریدار   انتشار فیلم تصادف یک خودروی 
رولزرویس ریث که یک خودروی گرانقیمت 
در جهان شناخته می شــود؛ آن هم با یک 
وانت پراید در خیابان هــای تهران، بار دیگر 
موضوع تــردد خودروهــای گذرموقت در 
کشور را بر سر زبان ها انداخته و این پرسش 
مطرح شــده که چرا خودروهای لوکس که 
واردات رســمی آنها ممنوع اســت، با این 

ترفند در خیابان ها جولان می دهند.
ممنوعیت واردات خودرو به کشــور که در 
دوره ای به دلیل مدیریت منابع ارزی کشور 
در شــرایط تحریم اعمال شــد، تشــنگان 
خرید و فروش خودروهای خارجی را ناکام 
گذاشــت و به دنبال آن، کسانی که به دنبال 
اســتفاده از ایــن نوع خودروهــای لوکس 
بودند نیز تا مدتها چشــم براه تغییر قانون و 

آزادشدن مجدد واردات ماندند.
اما یک بخشــنامه که در تیرمــاه ۱۴۰۲ از 
سوی گمرک منتشر شــد، امیدها را برای 
باز شــدن مجدد پای خودروهای لوکس و 
مدرن به خیابان های ایران بیشتر کرد زیرا 
بر اساس آن تســهیلاتی برای ورود موقت 
خودروهای ســواری درنظر گرفت تا مهلت 
تردد خودروهای سواری ورود موقت توسط 
اتباع خارجی و ایرانیان مقیم خارج از کشور 
از تمــام کشــورها حداکثر ۵ مــاه »بدون 

تمدید« تعیین شود.
همین امر ســبب شــد تا تبلیغات خرید و 
فــروش خودروهای گذرموقــت در فضای 
مجازی نیز در یکســال گذشته شدت یابد و 
در همین مدت ساکنان کلانشهرها و بویژه 
تهران نیز شــاهد تردد خودروهایی بوده اند 
که مدل سال های جدید بوده و حتی برخی 
از آنان حجم موتور بالا دارند که »رولزرویس 
ریث« تصادفی که در قیمت جهانی آن بیش 
از ۲۸۰ هزار پوند اعلام شده - یعنی مبلغی 
در حــدود ۲۲ میلیــارد تومــان - از جمله 

آنهاست.

بخشنامه گمرک چه می گوید؟
همانگونه که گفته شــد، گمــرک تیرماه 
سال گذشته با هدف تســهیل ورود موقت 
خودروهای ســواری به کشــور، شفافیت 
و انحصارزدایی شــرایط جدیــدی را برای 
خودروهای وارداتی گــذر موقت اعلام کرد 
که البتــه با هدف حمایت از گردشــگران و 
ســرمایه گذاران خارجــی، ایرانیان مقیم 
خارج از کشور، مســافران غیر مقیم ایران و 

ساکنان مناطق آزاد نگاشته شده است.
بر اساس این بخشنامه متقاضیان مشمول 
این تســهیلات می توانند به مدت پنج ماه 
خودروی ســواری را به شــیوه ورود موقت 
وارد کشــور کنند. پیش از این مدت زمان 
یاد شده فقط دو ماه بود و در صورت امکان و 
موافقت گمرک سه ماه دیگر نیز تمدید می 
شد اما با تعیین ســقف زمان قانونی تعیین 
شــده از ابتدا ضمن از بین رفتن حاشــیه 
فســاد احتمالی ، هم اکنــون متقاضیان در 

بدو ورود به کشــور می توانند از تسهیلات 
پنــج ماهــه ورود موقت خودرو به کشــور 
اســتفاده نماینــد. همچنین بــا ابلاغ این 
بخشنامه محدودیت کشــورها نیز که قبلًا 
شامل کشــورهای خاصی می شد، برداشته 
شده اســت.در این بخشــنامه آمده است، 
مهلت هــای قانونــی اعطا شــده غیرقابل 
تمدید خواهد بود که این امر از سوءاستفاده 

های احتمالی جلوگیری می کند.

جولان تبلیغات گذرموقت ها 
در فضای مجازی

خریــد و فــروش خودروهــای وارداتی با 
پلاک گذر موقت، داســتان جدیدی نیست 
و مدتهاســت که شــاهد تبلیغات واردات و 
فروش این گــروه از خودروهای وارداتی در 
شــبکه های اجتماعی و فضــای مجازی به 
خصوص توسط دارندگان نمایشگاه خودرو 
و همچنین خارج نشــینان هستیم که البته 
در یکســال اخیر این موضوع شدت گرفته 

است.
تبلیغات اغواکننده معامله این نوع خودروها 
به حدی اســت که حتی بــا قوانین کنونی 
واردات خودرو نیــز همخوانی نــدارد و به 
همین دلیل اســت که پلیس آن را مصداق 
تبلیغــات غیرواقعی دانســته و بــه مردم 
هشــدار داده اســت که این تبلیغات شائبه 

کلاهبرداری و سوءاستفاده دارد.
مهم ترین محدودیت قانونی درباره واردات 
خودرو کــه حتــی در واردات خودروهای 
کارکرده نیز دیده شــده، بــه حجم موتور 
مربوط می شــود؛ طبــق قانــون واردات 
خودروهایی با حجم موتــور بیش از ۲۵۰۰ 
سی ســی ممنوع اســت در حالــی که در 
تبلیغات صفحات مجــازی خودروهایی که 
دیده می شود که اغلب قدرت موتور بالایی 
دارند که مــی توان به سوپراســپرت هایی 
چــون مازاراتی، مرســدس بنز، پورشــه، 

شــورولت و بی ام دبیلیوهایی اشاره کرد که 
برخی از آنان حتی بیش از ۴ هزار ســی سی 

حجم موتور دارند.
موضــوع فقط بــه تبلیغــات این افــراد و 
شــرکت ها مبتنــی بــر توانایــی واردات 
خودروهای لوکــس خلاصه نمی شــود و 
عمداً بر مقایســه قیمت ایــن خودروها در 
کشــورهای منطقه با خودروهــای داخلی 
و چینــی ســاخت و مونتاژ داخــل مانورد 
داده می شــود که به ادعای آنها خودروهای 
لوکس به مراتــب ارزان تــر از خودورهای 
داخلی است.بعُد دیگر مســئله بهره مندی 
خودروهای مذکــور از امــکان پلاک گذر 
موقت اســت که به ادعای تبلیغ کنندگان 
تا چند ســال قابل تمدید و تردد راحت در 
سراسر کشور اســت. البته باید در تایید این 
ادعا به افزایش روز افــزون این خودروهای 
در سطح خیابان های شــهر به خصوص در 
تهران اشــاره کرد که بیش از هر زمان دیگر 

در معرض دید قرار دارند.
در نقد این تبلیغات موهوم ایــن را هم باید 
گفت کــه براســاس مــواد ۵۰ و ۷۸ قانون 
گمــرکات ، خودروهای پــلاک گذر موقت 
شماره گذاری دائمی نمی شــوند، مالکیت 
خودروهای گذر موقــت امکان نقل و انتقال 
را ندارند و به تبع ، امــکان خرید و فروش و 
واگــذاری حتی به صورت موقــت نیز برای 

مالکان این خودروها وجود ندارد.
ایــن در حالیســت کــه در تبلیغــات 
فروشــندگان ایــن گــروه از خودروها به 
مخاطبان چنین القا می شــود که مالکیت 
خودرو به صــورت وکالتی قابــل واگذاری 

است.
ماده ۵۰ قانون گمرک به ورود موقت کالاها 
اشاره دارد که بر اساس آن کالاهای معینی 
می تواند تحت شــرایطی به طور موقت به 
قلمرو گمرکی وارد شــود. ایــن کالاها باید 
ظرف مهلت معینی که گمرک ایران تعیین 

می نماید بدون این که تغییری در آن ایجاد 
شود خارج شود.

در ماده ۷۸ ایــن قانون نیز بیان شــده که 
مســافران غیرمقیم ایران می توانند وسیله 
نقلیه شــخصی خود را با رعایــت مقررات 
مربوطه طبــق رویه ورود موقــت به قلمرو 
گمرکی کشــور وارد نمایند. ایرانیان مقیم 
خارج درصورتی می تواننــد از مقررات این 
ماده استفاده نمایند که قبل از ورود به ایران 
حداقل ســه ماه در خارج از کشــور اقامت 

داشته باشند.

پلیس: خرید و فروش خودروهای 
گذرموقت همچنان ممنوع است

از آنجا که معاملات خودرویی باید در سامانه 
پلیس ثبت شود، برای راستی آزمایی امکان 
خرید و فروش خودروهای گــذر موقت به 
ســراغ معاون عملیات پلیس راهور رفتیم؛ 
وی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا تاکید کرد 
که »هرگونه خرید و و فــروش خودروهای 

گذرموقت در کشور ممنوع است«.
ســردار محمدباقر ســلیمی در ایــن باره 
توضیــح داد: خودروهــا بــه ۲ صــورت با 
اســتفاده از پلاک گذر موقت می توانند در 
خیابان های کشــور تردد کنند. نخســت 
خودروهایی هســتند که در کشورهای غیر 
ایران ثبت و پلاک شدند که در صورت تایید 
گمرک و طی کردن شرایط خاص، حداکثر 
به مدت یک ماه اجــازه ورود به کشــور را 
دریافت مــی کنند و بیش از ایــن زمان نیز 

منوط به تاییدیه های مختلف است.
این مقام راهور خاطر نشان کرد: طبق ماده 
۵۰ و ۷۸ قانــون گمرکات کشــور، اجاره و 
نقل وانتقال خودروهای با پلاک گذرموقت 
حتی بــرای زمــان کوتاه هم امــکان پذیر 
نیســت. علاوه بر این خودروی گذرموقت با 
وجود اینکه می تواننــد در تمام جاده های 
ایران تردد کنــد، اما حداکثــر مدت زمان 

قانونی تردد آنها ۶ ماه است که البته بسته به 
نوع خودرو و مبدا خــودرو این زمان متغییر 
اســت. اما در حال حاضر این مدت زمان سه 

ماهه است.
وی ادامــه داد: شــرایط دوم مربــوط بــه 
خودروهایی اســت کــه در مناطــق آزاد 
اقتصادی - تجاری پلاک گذاری شــده اند 
و به اصطلاح از پــلاک منطقه آزاد بهره مند 
هستند؛ این خودروها نیز هر سال فقط یک 
بار آن هم به مــدت ۴۵ روز می توانند وارد 

مناطق داخلی کشور و غیر تجاری شوند.
معاون عملیات پلیس راهور درباره موضوع 
خودروهای منطقه آزاد توضیح داد و گفت: 
متاســفانه در دولت دهم و شــورای تامین 
اســتان خوزســتان تصمیم گیری شد که 
خودروهای با پــلاک ارونــد می توانند در 
کل استان خودزســتان تردد کنند که این 
مســئله بعدها بــه دیگر اســتانهای دارای 

منطقه آزاد تسری یافت.

پلیس خودروهای گذرموقتی
 که مهلت قانونی آنها تمام شده 

را توقیف می کند
ســردار ســلیمی دربــاره محدودیــت 
خودروهای گذرموقــت توضیح داد و گفت: 
علاوه بر محدودیت زمانــی، خرید و فروش 
خودروهای گذر موقت نیز در کشور ممنوع 
اســت و هیچ مرکــز تعویض پــلاک اجازه 

پلاک گذاری این خودروها را ندارد.
به گفته او، تمامی خودروهای دارای پلاک 
گذر موقت باید قبل اتمام اعتبار تعیین شده 
به مبدا بازگشــته و در غیر ایــن صورت در 
صورت رویت پلیس راهور خودرو توقیف و 
به گمرک تحویل می شود تا مراحل قانونی 

خود را طی کند.
معــاون عملیــات پلیــس راهــور درباره 
خودروهــای پلاک منطقــه آزاد نیز گفت: 
خرید و فروش خودروهای پلاک منطقه نیز 
خارج محدوده تعیین شــده ممنوع است و 
باید در شهر و مرکز شــماره گذاری منطقه 

آزاد مربوطه تعویض پلاک شود.
سردار ســلیمی اضافه کرد: خرید و فروش 
پلاک منطقه نیز باید توســط افــراد دارای 
شهروندی و هویت ســاکن در منطقه باشد 
و به افراد غیربومی یا غیرســاکن در منطقه 

اختصاصی پلاک نباید فروخته شود.
وی ضمــن مهمــل خوانــدن تبلیغات در 
فضای مجازی هشــدار داد کــه باید مردم 
نسبت به تبلیغات هیجانی و وسوسه کننده 
خودروهای خارجی هوشیار باشند و به دام 

افراد سودجو گرفتار نشوند.
معاون پلیــس راهور تصریح کــرد: یکی از 
شــگردهای این افراد وعــده تمدید مادام 
العمر پلاک گذر موقت است که این موضوع 
به هیچ عنوان صحت نداشته و فروشندگان 
و وارد کننــدگان بلافاصلــه بعــد از انجام 
معاملــه هیچ تعهدی نســبت بــه خریدار 

نخواهند داشت.

خریدار  اختلاف میان اعضای شــورای شــهر تهران 
چندماهی است که شــدت گرفته؛ اختلافاتی که به نظر 
منشاء سیاسی دارد و کلاف مشــکلات شهری و تحقق 

مطالبات شهروندان را در هم پیچیده است.
 ۱۴ مرداد ۱۴۰۰ بود که ششمین دوره شوراهای اسلامی 
شهر تهران فعالیت خود را آغاز کرد شورایی که به اعتقاد 
برخی ها تشکیل شده از سه طیف مختلف بود که همگی 

زیر نام اصولگرایی جمع شده بودند.
از همــان روزهای نخســتین اختلافاتی میــان اعضای 
شورای شهر در مورد انتخاب شهردار تهران شکل گرفت 
و نام های مختلفی از دو طیف بر ســر زبان افتاد هرچند 
که بسیاری از افراد از جمله مهدی چمران رئیس شورای 
شــهر معتقد بودند که اختلاف نظر منتخبین شــورای 
ششــم طبیعی اســت. برخی هم می گفتند تضارب آرا 

سبب پویایی شورا می شود.
ســرانجام شــهردار تهران با نظــر اکثر آرای شــورای 
شهری ها انتخاب و فعالیت شــهرداری تهران هم از ۱۷ 
مرداد ۱۴۰۰ رسماً آغاز شــد. روند فعالیت ها در شورای 
شهر پیش رفت و ادامه داشت و مصوبه های مختلفی هم 

در جلسات شورای شهر به تصویب رسید.
همه چیــز آرام و در نهایت تعامل میان شــورای شــهر 
تهران و شــهرداری در جریان بود یا لااقــل این گونه به 
نظر می رسید تا اینکه طی ۸ تا ۹ ماه گذشته صدای برخی 
اختلافات از سوی اعضای شورای شــهر تهران به گوش 
رسید. اختلافاتی که ابتدا در قالب تذکرات اعضای شورا 
بود و رفته رفته به پرخاشــگری و تهدید به ترک جلسه 

تبدیل شد.

مطالبات شهروندان به دست فراموشی
 سپرده شد؟!

از این اختلافات این تصور تداعی شــد که مردم تهران و 
مطالبات به حق شأن از مدیریت شهری توسط منتخبین 
شأن در شورای شــهر به دست فراموشــی سپرده شده 
اســت. مطالباتی که مهمترین آنها را می توان رسیدگی 
به موضوع حمــل و نقل عمومی و آلودگی هوا دانســت. 
موضوعاتی که رســیدگی به آن با هر بــار اختلاف میان 
شــورای شــهر و شــهرداری با تاخیر همراه شده است 

و نمونه بــارز آن تهیــه واگن های چینــی و اختلاف بر 
ســر قرارداد آن بود.در واقع بعد از مدت ها شــورای شهر 
با حمایتی بی ســابقه حدود ۳۰ تا ۳۵ همت اعتبار برای 
خرید اتوبــوس ، واگن و تاکســی برای شــهر تهران در 
نظر گرفت و آن را تصویب کرد و شــهرداری توانست به 
مدد آن قــراردادی تاریخی را برای خریــد خودروهای 
حمل ونقل عمومی با شــرکت های چینــی منعقد کند، 
اما اختلاف هایی بین برخی از اعضای شــورا با شهرداری 
در مورد ابهاماتی که در قرارداد خریدها از شــرکت های 
طرف قرارداد وجود داشت، شــکل گرفت و این موضوع 

سبب پیش نرفتن برنامه و یا به نوعی کند شدن آن شد.
برخی منتقدان زاکانی در فضــای مجازی مطرح کردند 
مشــکل در این زمینه، تــرک تشــریفات و عجله برای 
امضای قرارداد با طرف چینی اســت. برخــی هم اعلام 
کردند مشــکل در انتخاب شــرکت چینی است، برخی 
هم گفتند تا اتوبوس ایرانی هســت، چینی چرا؟ خلاصه 
اینکه قرارداد چینی - ایرانی که از آن به عنوان قراردادی 
تاریخی در عرصــه حمل ونقل پایتخت یاد می شــود با 
اما و اگر همراه شــد.علیرضا زاکانی، شــهردار تهران ۲۹ 
مردادماه ۱۴۰۳ هــم با حضور در جمــع خبرنگاران، به 
ســوالات و ابهامات آنها در حوزه حمل ونقل و موضوعات 

مرتبط با قرارداد چین، پاسخ داد.
وی دربــاره علت عــدم انتشــار عمومــی قراردادهای 
منعقدشده با طرف های چینی، بیان داشت: قراردادهای 
چین را به ســه نفــر از اعضای شــورا، آقایــان چمران 
و تشــکری و خانم ســلیمانی دادیم و هریــک از دیگر 
اعضای شــورا نیز که تقاضا می کرد، در جریان جزئیات 
قــرار می گرفت. اما بایــد بدانیم که انتشــار عمومی آن 
غلط اســت. چرا که نگرانی های درباره مسائل محرمانه 
توافقات کلان دولتین ایران و چین و موضوعات مرتبط با 
مسیر انتقال ارز بین دو کشور وجود داشت. اما پاسخ های 

زاکانی هم جواب نداد و اختلافات به پایان نرسید.

دوگانگی از زهر کشنده تر است
اختلافات همچنان ادامه داشــت تا اینکه در یک جلسه 
شــورا مهدی چمران به گریه افتاد و گفــت: دوگانگی از 
زهر کشنده تر اســت و برای آینده شــورا و کشور خوب 

نیست. ما اینجا می خواهیم مشــکلات مردم را برطرف 
کنیم. شهردار موظف است کار مردم را حل کند.

اختلاف سلیقه یا مشکل سیاسی؟
برخی از فعالیــن حوزه شــهری معتقد بودنــد که این 
اختلافات در شورای شهر شکل سیاســی دارد و به هیچ 

عنوان اختلاف سلیقه نیست.
همچنین یکی از این تنش ها در شــورای شــهر تهران 
روز یکشنبه ۲۴ تیرماه امســال بود که نرجس سلیمانی 
با قرائــت متنی اعلام کــرد »هیچ کاری در شــهرداری 
تهران در ۳ سال گذشته انجام نشده است و شهر در زمان 
مرخصی مدیران شــهری در ایام انتخابات بهتر از زمان 
حضورشان اداره می شد. شــهردار تهران مقبولیت ندارد 
پس مشروعیت ندارد. شــهرداری نیازمند عطاری دانا و 
خموش است نه فردی که شــعارهای بی مایه می دهد و 

هوس ریاست جمهوری دارد«.
همین ادبیــات کافی بود تــا دیگر اعضای شــورا به وی 
اعتراض کنند و با یادآوری دســتاوردهای شهرداری به 

مخالفت با او بپردازند.

پروژه شهید بروجردی بعد از 20 سال
 به نتیجه رسید

حجت الاســلام آقامیری یکی از این افراد بود که گفت: 
پروژه شهید بروجردی ۲۰ ســال تعطیل بود که در این 
دوره بخشــی از آن افتتاح شــد. در بخش حمل و نقل و 
ترافیک خرید هــزار و ۸۱ واگن مگر کم کاری اســت؟ 
معادل ۲۴ ســال فعالیــت مترو، واگن خریداری شــده 
که به تدریــج وارد می شــود. خم رنگرزی نیســت که 
انتظار داشته باشیم ســریع عملیاتی شود. در گذشته به 
معتادان متجاهر نگاه هــم نمی کردند و امروز فیلم هایی 
که مردم از کلونی ها می گرفتند و به شــبکه های خارجی 
می فرستادند، کجاســت؟ معادل ۱۰ ســال گذشته در 
سطح شهر آسفالت توزیع شده اســت. چرا کارکرد ما را 
زیر سوال می برید؟ من شخصاً موضوع را پیگیری می کنم 
و ناراحت می شــوم وقتی می گوئید سه سال کار نکردید. 
یعنی ما زیر کولر بــاد خوردیم. اینکه چشــمان خود را 
ببندیم و دهان خود را باز کنیم در شــأن فرزند شــهید 

سلیمانی نیست.دفاعیه آقامیری به مذاق دیگر مخالفان 
شهردار تهران خوش نیامد و ناصر امانی و مهدی اقراریان 
عبارت »… در شأن فرزند شهید ســلیمانی نیست« را 

توهین به شهید سلیمانی قلمداد کردند.
همچنین چندی پیــش کارزاری در فضای مجازی برای 
برکناری شهردار تهران با پوشش گسترده اصلاح طلبان 
و مخالفان شــهردار تهران برجســته شــد که بسیاری 
معتقد بودند این کارزار توسط برخی اعضای شورای شهر 
مورد حمایت قرار گرفته اســت، حتی مهدی اقراریان در 
مصاحبه ای گفت: ما خواهان استیضاح شهردار هستیم.

به دنبال ایــن کارزار، شــایعاتی برای توافق بخشــی از 
اصولگرایــان و اصلاح طلبان بــرای برکنــاری زاکانی 
منتشر شد.عبدالمطهر محمدخانی، سخنگوی شهردار 
تهران در واکنش به این اتفاقات گفت: پس از دروغ قطع 
درخت و جنجال ساخت مســجد در پارک ها، تازه ترین 
اقدام همین کارزار علیه شــهردار تهران بود که بلافاصله 
کارزاری با امضاهای بیشــتر در حمایت از شهردار تهران 
در همان پلتفرم منتشــر شد که نقشــه ها را نقش بر آب 
کرد. یا اخیراً کلیپی توسط این افراد منتشر شده که ادعا 
می کند فردی در قبال یک پست میانی درخواست ۴۰۰ 
سکه و ۴۵۰ هزار دلار کرده اســت که مشخص شد این 
ادعای مضحک از اســاس کذب بوده و در حال پیگیری 
قضائی این اتهام زنی هســتیم و امیدواریم قوه قضائیه به 
سرعت در این زمینه روشنگری کرده و با اتهام زنندگان 
که ســوابق دروغ پردازی علیه شــهرداری تهران دارند 

برخورد قانونی کند.
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در برنامه »اکران« مطرح شد
سینما صرفا داستان های فانتزی نیست

بابک خواجه پاشــا و احســان طهماســبی در برنامه »اکران« به نقد و 
بررسی فیلم »در آغوش درخت« پرداختند.

 به نقل از روابــط عمومی اثــر، برنامه »اکران« بــه میزبانی روزبه 
رحیمی نــژاد و با حضــور بابــک خواجه پاشــا کارگــردان فیلم 
ســینمایی »در آغوش درخت«، فرید حاجی کارگردان فیلم کوتاه 
»گوشت تلخ« و احسان طهماسبی منتقد ســینما از اکران میدیا پخش 

شد.
بابک خواجه پاشــا در این برنامه عنوان کــرد: فیلمنامه »در آغوش 
درخت« یک وظیفه و دغدغه شــخصی بــود. روزی مهمانی به خانه 
ما آمده بود و پســر بچه آن خانواده به من گفــت که کاری کن پدر و 
مادرم از هم جدا نشوند و احســاس کردم او یک وظیفه بر دوش من 

گذاشت.
وی ادامه داد: هر کســی دغدغه داشــته باشــد فیلمــش به اصطلاح 
فیلم می شــود. ســریال های دهه ۸۰ چرا خوب بودند؟ به این دلیل که 
دغدغه مند، شــفاف و زلال بودند. آثار رضا عطاران و مهران مدیری در 
این سال ها هم از این جنس هستند. این جنس نگرش در آثار تلویزیونی 
و ســینمایی به مرور کمرنگ شــد و دلیل این اتفاق نگرانی ســرمایه 

گذاران است.
کارگردان »در آغوش درخت« تصریح کرد: نباید انتظار فروش عجیب 
از چنین آثاری داشته باشیم. اولویت سینماداران کسب درآمد است و 
قطعاً ما اندازه فیلم »تگزاس« نمی فروشیم. دولت باید به فکر این اتفاق 
باشد. تصور می کنم فروش این فیلم به حدود ۱۰ میلیارد تومان برسد. 
من نگران سرانجام سینما هســتم و باید بدانیم مضمون را چگونه کنار 

گیشه بگذاریم.
خواجه پاشــا تصریح کرد: فیلم باید اجتماع را نقد کنــد اما حق نداریم 
حال مخاطب را بد کنیم. فیلم های کوتاهی کــه می بینم جز ناامیدی 
و فلاکت و یاس هیچ نیســت. در دوره ای اولویت فیلمسازان حضور در 
جشــنواره ها بود و امروز در نگاه مان همه چیز کشور مثل خفاش شب 

است.
طهماســبی نیز اظهار کرد: نگاه فیلمســاز به ســینما شخصی است و 

مخاطب مختار است فیلمساز را انتخاب کند. 
نمایش ندادن تلخی ها حاوی تفکر سانتیمانتالیســم نسبت به رخداد 
اســت. طبیعتاً اگر بخواهیم »ابد و یک روز« بسازیم، نمی توانیم نقطه 
روشــن بســازیم و ذات قصه تلخ و زننده اســت. برای همین برخورد 
متفاوتی از سوی مخاطبان با این فیلم در ســینمای بالا و پایین شهر 

شد.
خواجه پاشا در ادامه توضیح داد: همه بی شرف نیستند و خانواده ایرانی 
همه گنگستر خرید و فروش مواد مخدر نیســتند. من با جریان فکری 
که می خواهد بگوید ما بدبختیم مخالفم. من تمام قد به احترام فیلمی 
مانند »خانه دوست کجاست« عباس کیارســتمی می ایستم زیرا این 

سینما ایرانی و انسانی است.

طهماسبی با اشــاره به واژه ســیاه نمایی گفت: نمی توانیم به سینمای 
اجتماعی به واســطه اینکه فلاکت را نشــان می دهــد مقابله کنیم و 
به این بهانه ســینما را صرفاً فانتزی ببینیم. جشــنواره ها و رویدادهای 
خارجی مطالبه فیلم بــا مضمون های خاص دارند و اســکار نمونه بارز 
آن است. جشــنواره های داخلی ما هم از خواجه پاشا می خواهند فیلم 
»آبی روشن« بسازد که فیلم بدی اســت و ردپای سفارش در آن دیده 

می شود.
خواجه پاشا در این باره عنوان کرد: »آبی روشن« فیلم سفارشی نبود و 
طرح این فیلم من را اغنا کرد اما در روند پرداخــت فیلمنامه در نهایت 

فیلم به دغدغه های من نرسید.
فرید حاجی نیز درباره فیلم کوتاه »گوشــت تلــخ« عنوان کرد: جنون 
دزدی یک اختلال روانی است که نمک سینمایی هم دارد. از طرفی من 
موقعیت های پلیسی را نیز دوست داشــتم و خواستم یک فیلم پلیسی 

بامزه بسازم.
برنامه »اکران« پنجشنبه ها ساعت ۲۰ از اکران مدیا پخش می شود.

 مربیان المپیاد فیلمسازی نوجوانان
 معرفی شدند

۶ فیلمساز سینمای ایران در هشــتمین المپیاد فیلمسازی نوجوانان 
ایران، برگزیــدگان مرحله نهایی ایــن رویداد علمی ســینمایی را در 

ساخت فیلم هایشان همراهی و راهنمایی می کنند.
 به نقل از امور ارتباطات رســانه ای و اطلاع رسانی هشــتمین المپیاد 
فیلمســازی نوجوانان ایران، لیلی عاج فیلمنامه نویــس و کارگردان، 
مریم بحر العلومی کارگردان و تهیه کننده و زیــور حجتی کارگردان و 
فیلمنامه نویس به همراه مهدی خرمیان انیماتور و گرافیست، مرتضی 
علی عباس میرزایــی فیلمنامه نویس و کارگــردان و محمد حمزه ای 
بازیگر و کارگردان به عنوان مربی، فیلمسازان نوجوانان برگزیده مرحله 
نهایی هشتمین المپیاد فیلمسازی را در ساخت فیلم هایشان همراهی 

و راهنمایی می کنند.

آموزش عملی و تخصصی برگزیدگان به صورت مجازی به پایان رسیده 
و ۳۰ نوجوانان فیلمساز دختر و پسر از روز یکشنبه ۲۵ شهریور ساخت 
فیلم های خود را در گروه های ۵ نفره به سرپرســتی یکی از مربیان یاد 

شده آغاز می کنند.
قرار است محصول نهایی فیلمسازان نوجوان، امسال در بخش ویژه ای 
در سی و ششمین جشــنواره بین المللی فیلمهای کودکان و نوجوانان 
روی پرده رفته و همچنین هماهنگی لازم به منظور پخش آثار یاد شده 

از شبکه امید نیز صورت گرفته است.
هشتمین المپیاد فیلمســازی نوجوانان ایران با مدیریت وحید ملتجی 
از ۲۴ تا ۲۹ شهریور امسال توسط بنیاد ســینمایی فارابی و شهرداری 
اصفهان به میزبانی اصفهان برگزار می شود و ۳۰ نوجوان فیلمساز از ۱۴ 
استان کشــور که از میان نزدیک به یک هزار متقاضی برگزیده شده اند 

در مرحله نهایی این رویداد حضور دارند.

قاب

دبیر شورای فرهنگ عمومی گفت: تدوین سند اوقات 
فراغت نیازمند مطالعات دقیق پیرامون وضع موجود و 

وضع مطلوب و البته اجماع ملی جهت اقدام است.
عاطفه خادمی دبیر شــورای فرهنگ عمومی کشور با 
اشاره به تدوین ســند اوقات فراغت گفت: اگر بخواهیم 
ســندی را در حوزه اوقات فراغت تدویــن کنیم، ابتدا 
بایــد وضعیت شناســی دقیقــی از وضعیــت اوقات 
فراغت داشــته باشــیم و با انجام پژوهش های دقیق 
به پرسش های اساسی از این دســت که میزان و نحوه 
مدیریت اوقات فراغت در جامعه مخاطبان گوناگون به 

چه نحوی است؟
 اوقات فراغت را ما چگونه تعریــف می کنیم؟ الزامات 
و بایســته های مدیریــت اوقــات فراغت در ســطوح 
حاکمیتی چیســت؟ و...بعد از انجــام مطالعات دقیق 
بین رشته ای در مرحله کاربردی قطعا نیازمند اجماع 

ملی منسجم و همراه با نگاه عالمانه و آگاهانه 
هستیم.

وی افزود: تدوین اســناد در عقبه اثربخشی 
اقدامات ما چندان ســابقه درخشانی ندارد. 
اســناد معمولاً از مرحله ی تدویــن تا اجرا و 
بعد اثرســنجی دچار فاصله های معناداری 
هستند. اگر تدوین این ســند تعیین کننده 

یک ســری از مســأله ها و مؤلفه های اساسی همچون 
تعریف ها، رویکردهــا، الزامات و مدل های اقدام و عمل 
و شاخص های ارزیابی و اثرســنجی باشد و بتواند این 
موارد را پوشش دهد، قطعاً می تواند به صورت کاربردی 
مورد اســتفاده قرار بگیرد و تدوین آن مطلوب خواهد 

بود.
دبیر شــورای فرهنگ عمومــی ادامــه داد: منتها اگر 
تدوین سند اوقات فراغت همچون دیگر اسناد باشد که 

صرفاً باید و نبایدهایی در آن عنوان می شود 
و مشخصاً به مرحله اقدام و عمل نمی رسد و 
آن شفافیت لازم را ندارد، مســأله ای از این 

موضوع را حل نخواهد کرد.
وی افــزود: موضــوع اوقات فراغــت دامنه 
گسترده و وســیعی دارد و شامل همه اقشار، 
همه سنین و همه گروه های سنی می شود. 
به همین دلیل این موضوع یــک کلان پروژه در جامعه 

ایرانی است.
خادمی ادامه داد: اوقات فراغــت در میان خانواده ها به 
ویژه کودکان، در سن نوجوانی، جوانی و برای دختران، 
پســران و حتی مجردان و متأهلان، دسته بندی های 
بسیار زیادی دارد که این دســته بندی ها شامل حال 

جامعه مخاطب می شود.
وی افزود: اگر ما بخواهیم ســندی را در حوزه اوقات 

فراغت تدوین کنیم، نیاز به یک اجماع ملی و بســیار 
منســجم و قوی داریم که با یک نگاه عالمانه و آگاهانه 
نســبت به آن چیزی که در موضــوع اوقات فراغت در 
کشور رقم می خورد، بتواند این ســند را تدوین کند. 
اگر این اتفاق بیفتــد و جامعیت و شــمولیت این دو 
کلیدواژه مهم در ســند برای مســأله اوقــات فراغت 
دیده شــود، می توانیم مســأله رو به جلویی را داشته 

باشیم.
دبیر شورای فرهنگ عمومی گفت: نحوه برنامه ریزی، 
نحوه بســیج منابع و امکانات ما برای سامان بخشی به 
اوقات فراغــت جزو بخش های اصلی اســت که تقریباً 
می توان گفت که سامان بخشی منسجم و منظمی در 
کشــور ندارد و از این نظر اگر این سند با این ملاحظات 
تدوین شــود، قطعاً می تواند ظرفیت خوبی را در کشور 

فراهم کند.

دبیر

خریــدار   تهیه کننــده پویانمایــی 
تولیــد  گفــت: دســتمزد  »لوپتــو« 
پویانمایــی در اروپا ۴ برابر ایران اســت 
و باعــث می شــود نیــروی تولیــد به 
اســتودیوهای خارجی بپیوندد و کم کم 
پویانمایی ایــران از نیروهای متخصص 
خالی شود، این مهاجرت خاموش را باید 

جدی بگیریم.
محمدحسین صادقی تهیه کننده انیمیشن 
لوپتو درباره چالش های تولید انیمیشن در 
ایران گفت: در جهان با یک موج قدرتمند از 
انیمیشن های آمریکایی مواجه هستیم که 
در صدر آنها انیمیشن های دیزنی و پیکسار 

قرار دارند.
 رقابت آثار ســینمایی در همه جای دنیا با 
انیمیشن هاســت چراکه آنها ذائقه ســازی 
می کنند و در زیبایی شناســی این صنعت، 

پیش رو هستند.
وی افــزود: در ایــران قطعــا بــا مخاطبی 
مواجهیــم که همه ایــن آثــار قدرتمند را 
که بودجه هــای چندصد میلیــون دلاری 
دارند، دیده و این باعث شــده ذائقه بصری و 

داستانی برای او شکل بگیرد.
این تهیه کننده ضمن اشــاره به چالش های 
سوژه یابی برای تولید آثار انیمیشن توضیح 
داد: ما ناخودآگاه با این شــرکت ها مقایسه 
می شویم و رقابت ناخواسته با آنها در تمامی 
بخش ها داریم. در تولید، چالش هایی برای 
ایده یابی و داســتان داریم؛ اینکه باید به چه 
مضامینــی بپردازیم و مخاطــب اصلی این 
آثار باید چه کسی باشد. ایجاد چرخه مداوم 
تولید و پخــش آثار انیمیشــن، کار راحتی 
نیست. با شــکل گیری و ایجاد کمپانی ها و 
شرکت های تولید انیمیشن، می توانیم این 

چرخه را به کار بیندازیم.
صادقــی جریــان صنعــت پویانمایی را 
مبتنی بــر وجود اســتودیوها دانســت و 
ادامه داد: جریــان این صنعــت برخلاف 
صنعت فیلم ســازی روز ایران و جهان که 
مبتنی بــر فعالیت مولفان و فیلم ســازان 
است، روی دوش کمپانی و شرکت هاست. 
فرآینــدی گروهی، مســتمر و طولانی در 

انیمیشــن وجود دارد که بایــد ذیل یک 
هویت مشــخص تحــت عنوان شــرکت 
تولیدکننــده یا اســتودیو کار کند.هویت 
مســتقل اســتودیو، تنها روی بعــد مالی 
متمرکز نیســت؛ بلکه بعد مهم دیگر منابع 
انسانی است و این توجه آنهاست که باعث 
می شــود صنعت انیمیشــن ایرانی رشد 
کند، نه پولــی که دولت یک بــاره تصمیم 

بگیرد به یک شرکت تزریق کند
وی تاکید کرد: این شرکت ها و استودیوهای 
بزرگ هســتند که دغدغه مند هستند تا در 
این حوزه فعالیت کننــد؛ این افراد حوصله 
دارند که سال ها در این موضوع ممارست و 

رشد کنند. 
عمده آن چیزی که تحت عنوان انیمیشــن 
ایران بــه وجود آمــده و از آن تصویر داریم، 
حاصل زحمت و دغدغه افرادی بوده که در 
بخش غیردولتی و خصوصی، انیشمن ایران 

را پیش برده اند.
تهیه کننــده پویانمایی لوپتو بــا تاکید بر 
دفعی بودن سرمایه گذاری دولتی در صنعت 
پویانمایی توضیح داد: صنعــت پویانمایی 

ایرانی با ســرمایه گذاری دفعی بخش های 
دولتی و ایجاد شــرکت های بزرگ وابسته 
به نهادهــای دولتی، به جایی نمی رســد. 
تجربه های شکســت خورده نیــز در ایران 
داریــم که بــا ســرمایه گذاری بخش های 
دولتی، شــرکت هایی ایجاد شــده و بعد از 

مدتی فعالیت تعطیل شده اند.
صادقی ادامه داد: هویت مستقل استودیو و 
شرکت، تنها روی بعد مالی متمرکز نیست؛ 
بلکه بعد مهم دیگر منابع انســانی است که 
با عشــق، توجه و تخصص در این حوزه کار 
می کنند و ایــن توجه آنهاســت که باعث 
می شــود کم کم صنعت انیمیشــن ایرانی 
رشد کند، نه پولی که دولت یک باره تصمیم 

بگیرد به یک شرکت تزریق کند.
 محمدمهدی صادقی؛ تهیه کننده »لوپتو«

ایــن تهیه کننــده، مهم تریــن ماموریت 
بنیاد ملــی پویانمایی را حمایــت از جامعه 
فعالان انیمیشن دانست و افزود: بنیاد باید 
بتواند در بلندمدت، زیرســاخت ها را برای 
انیمیشن ســازان فراهم کننــد؛ امکاناتی 
که در تهــران وجــود دارد در جای دیگری 

از ایران نیســت اما وقتــی می بینیم که از 
همه جای ایران کار تولید می شــود، یعنی 
انیماتورهای بااستعدادی در سراسر کشور 
داریم. پس بنیاد می توانــد نقش مهمی را 
در برقراری عدالت در توزیع زیرساخت ها و 

امکانات داشته باشد.
وی با تاکید بــر اینکه توزیــع و پخش آثار 
ایرانــی در بازارهــای بین المللی همچنان 
جای کار دارد، گفــت: بنیــاد می تواند در 
معرفی انیمیشــن ایرانی به جشنواره های 
بین المللــی نقش مهمی داشــته باشــد؛ 
و  دارد  هزینــه  بین المللــی  بازاریابــی 
متخصصین این کار باید آمــوزش ببینند. 
کمتر اســتودیوهایی در ایــن زمینه موفق 
هســتند و می توانند برای آن هزینه کنند.

هزینه پایین تولیــد انیمیشــن در ایران، 
یارانه معکوس اســت؛ اگر هزینه تولید یک 
انیمیشــن در اروپا، دقیقــه ای ۴ هزار دلار 
اســت ما در ایران با ۱۰۰۰ یا ۵۰۰ دلار کار 

تولید می کنیم. 
صادقی دربــاره جدی تریــن دغدغه این  
روزهای صنعت انیمیشــن ایــران گفت: 

ما با پدیــده جــدی مهاجــرت خاموش 
انیماتورهــای ایرانــی مواجهیــم؛ نیروی 
انســانی متخصص که ۱۵ تا ۲۰ سال طول 
می کشــد تا به تخصص بالایــی در تولید 
انیمیشــن برســد، بعد از رســیدن به این 
مرحله بــا پیشــنهادهایی کــه از خارج از 
کشور دریافت می کند یا ترجیح می دهد از 
کشور مهاجرت کند یا همین جا به صورت 
دورکار، در خدمت کمپانی ها باشــد و تمام 
زمان و تخصص خود را بــه آنها اختصاص 

بدهد.
وی هزینه تولیــد انیمیشــن در ایران را 
یک چهارم دنیا دانست و افزود: مسئولین 
بخش های دولتی در ســازمان سینمایی 
باید بدانند هزینه پایین تولید انیمیشــن 
در ایران، سوبســید معکوس اســت؛ اگر 
هزینــه تولید یــک انیمیشــن در اروپا، 
دقیقه ای ۴ هزار دلار اســت مــا در ایران 
بــا ۱۰۰۰ دلار یــا ۵۰۰ دلار کار تولیــد 

می کنیم.
 ایــن باعــث می شــود نیــروی تولید به 
اســتودیوهای خارجی بپیونــدد و کم کم 
انیمیشن ایران از نیروهای متخصص خالی 

شود.
تهیه کننده لوپتو با اشــاره به گردش مالی 
سکوها )پلتفرم ها( از پخش انیمیشن های 
خارجــی عنــوان کــرد: در حــال حاضر، 
پلتفرم هــا، انیمشــن های روز جهــان را با 
قیمت نازل در ایران دوبله می کنند و بدون 
پرداخت حق پخش، این آثار را در ســکوی 

خود به نمایش می گذارند. 
طبق گــزارش خودش آنها نیز، انیمیشــن 
پربازدیدترین ژانر در این پلتفرم هاست اما 
از همه گردش اقتصادی و جریان مالی این 
اتفاق، شاید یک ریال یا مبلغ بسیار کمی به 

تولید انیمیشن تزریق شود.
وی تاکیــد کرد: بایــد قوانیــن حمایتی یا 
مالیاتی برای این موضوع ســنجیده شــود 
که اگــر ســودی از پخش آثــار در داخل و 
خارج کشــور به دســت می آید، پلتفرم ها 
ملزم باشند بخشــی از آن را در مسیر تولید 

انیمیشن سرمایه گذاری کنند.

خادمی:تدوین سند اوقات فراغت نیازمند مطالعات دقیق پیرامون وضع موجود است

نخستین کتابخانه  بدون کتاب ایران!

خریدار  کتابخانه های بدون کتاب نســل 
جدیدی از کتابخانه ها هســتند که در آن از 
کتاب کاغذی خبری نیست و به جای کتاب 
کاغذی به کاربــران تجهیــزات و امکانات 
دسترســی به منابــع الکترونیکــی داده 
می شــود. کتابخانه آینده، نخستین کتاب 
بدون کتاب ایران اســت که در گوشــه ای 
»پارک دانشــجو« کار خــود را آغاز کرده 

است.
 نگاه بســیاری از مردم به کتابخانه عمومی، 
محلــی بــرای نگهــداری کتــاب و موارد 
خواندنی مانند نشریات و مجلات است، که 
افراد برای امانت گرفتن کتاب و یا اســتفاده 
از فضای قرائت خانه ای به این مکان مراجعه 

می کنند. 
البتــه بســیاری از کتابدارن و مســئولان 
فرهنگــی خواهــان تغییر نگاه ســنتی به 
کتابخانه ها هســتند و معتقدند کتابخانه ها 

می تواننــد پایــگاه اجتماعــی، فرهنگی و 
اقتصادی نیز باشــند، مثــلا همایش های 
»کتابخانه های عمومی و کســب و کارهای 
کوچــک« نمونه ای از این تغییــر رویکرد و 

نگاه است.
با ظهــور تکنولــوژی و نقش آفرینی آن در 
تمامی شــئون زندگی، نباید از شنیدن واژه  
»کتابخانــه بدون کتــاب« خیلی متعجب 
شــویم، مفهومی که به نســل جدیدی از 
کتابخانه ها اشــاره دارد که در آن خبری از 
کتاب کاغذی نیست و به جای آن تجهیزات 
و امکان دسترســی به منابع الکترونیکی و 
صوتی، پایگاه های اطلاعــات علمی، انواع 
بازی ها، فیلم، موســیقی، منابع یادگیری 
الکترونیــک و ... در اختیــار کاربــران قرار 
داده می شــود. ایده کتابخانــه بدون کتاب 
نخستین بار توسط دانشــگاه پلی تکنیک 

فلوریدا در آمریکا مطرح شد.

کتابخانه های عمومی بدون کتاب بر اساس 
۴ نیاز مهم شــامل نیاز به ایجاد دسترسی 
بیشــتر با توجه به محدودیت منابع، سپس 
نیاز به درآمدزایی بــرای کتابخانه ها، نیاز به 
توســعه خدمات و نیاز به افزایش بهره وری 
کتابخانه ها تبیین می شــود؛ چــرا که این 
کتابخانه ها بــدون محدودیت زمان، مکان 

منابع و کتابدار هستند. 
همچنین ایــن کتابخانه هــای پلتفرمی با 
بهــره وری بــالا، دارای طرح کســب و کار 

هستند.
حــالا نخســتین »کتابخانه بــدون کتاب 
ایران« با عنــوان »کتابخانه آینده شــهید 
فخــری زاده« بــا عنــوان فرعــی »خانه 
خدمات دیجیتال و خلاقیت کتابخانه های 
عمومی« حدود ۶ ماهی است که کار خود را 

آغاز کرده است.
 البته این کتابخانه پیشــتر بــا عنوان این 
»کتابخانه دانشــجو« با زیربنای ۲۶۰ متر 
مربع در ســال ۱۳۷۲ تأســیس و در سال 
۱۳۸۴ توسط اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی 
به صورت دائم به نهاد کتابخانه های عمومی 

کشور واگذار شد. 
ایــن کتابخانه در بوســتان دانشــجو و در 
منطقه ۱۱ شــهرداری تهران واقع شــده 
و تــا ســال ۱۳۹۸، ۱۵۰۰ عضــو فعال و 
۲۰۰۰ امانت کتاب در ماه داشــته است.  با 
توجه به فرسودگی و مشــکلات مربوط به 
نقشه ساختمان، در ســال ۱۳۹۸ تصمیم 
به توسعه، بازسازی و بهســازی ساختمان 
گرفته شــده . پس از رایزنی های انجام شده 

در نهــاد کتابخانه های عمومی کشــور و با 
توجه به پیشــرفت تکنولــوژی و تغییر در 
ارائه خدمات کتابخانه ها مقرر شد کتابخانه 
مذکور به کتابخانه »بــدون کتاب« تبدیل 
شــود و با اســتفاده از تکنولوژی روز ارائه 

خدمات داشته باشد.
خانم تهم، کتابدار ایــن مجموعه می گوید: 
حــدود ۶۰۰ کاربر عضــو ایــن کتابخانه 
شده اند. بیشــتر کاربران نیز از طریق سایت 
کتابخانه هــای عمومی با این مکان آشــنا 
شــده  و به آنجا مراجعه کرده انــد. البته با 
توجه به اینکــه کتابخانه آینده نوعی فضای 
کار اشــتراکی هم هســت، در سایت هایی 
مربوط به تبلیغ این فضاهــا، این مجموعه 
معرفی شده و با توجه به خدماتی که در این 
کتابخانه ارائه می شود مثلا اینترنت رایگان 
و هزینه هــای اجاره کم نســبت به ســایر 
فضاهای اشتراکی از این کتابخانه استقبال 

بسیاری شده است.
به گفته تهم ۱۰ اتاقــک مطالعه انفرادی، ۴ 
اتاق مطالعه گروهی )فضای کار اشتراکی(، 
کلاس آموزشی، ســالن جلسه، کافه کتاب 
از جمله امکانات فیزیکــی کتابخانه آینده 

است.
او افزود: دسترســی به اینترنت بی ســیم، 
آمــوزش  ســایت های  و  اپلیکیشــن ها 
مجــازی، امکان اجــاره تبلــت و لپ تاپ، 
مصنوعــی،  هــوش  اپلیکیشــن های 
دسترســی به نرم افزارها، منابع مورد نیاز 
آمــوزش کســب وکارها، اســتارت آپ ها 
و...، امکان اســتفاده از استندهای لمسی، 

میز هوشــمند و وب کیوســک، راهنمایی 
مراجعیــن در یافتــن منابع مــورد نیاز، 
کتاب های دارای فنــاوری واقعیت افزوده، 
امــکان اســتفاده از فضای اســتراحت و 
ســرگرمی، کتابهای الکترونیکی، صوتی 
و تعاملی، مقــالات و پایگاه های اطلاعاتی 
از امکاناتی اســت کــه در کتابخانه آینده 

فراهم شده است.
خلیلی دیگر کتابــدار ایــن کتابخانه قرار 
گرفتن این کتابخانه در بوســتان دانشجو 
را هوشــمندانه خوانده اســت و می گوید 
دسترســی به این کتابخانه از طریق وسایل 
حمل ونقل عمومی به راحتــی امکان پذیر 

کرده است.
او معقد اســت: وجود کتابخانه عمومی در 
پــارک می توانند فضای فرهنگــی پارک را 
تغییر دهــد. با چالش هایــی درباره فضای 
حاکم بر پارک دانشــجو روبه رو هســتیم 
و مذاکراتــی در ایــن زمینه با شــهرداری 

داشتیم.
تهم، نحو عضویت در ایــن کتابخانه را مانند 
دیگر کتابخانه های عمومی کشور می خواند 
و هزینه اجاره اتاقک ها و فضای کار اشتراکی 
نیز به صورت روزانه، هفتگی و ماهانه است. 
به گفتــه او با عضویــت در ایــن کتابخانه، 
مخاطبــان می تواننــد از خدمات ســایر 

کتابخانه های کشور نیز استفاده کنند.
همچنین ایــن کتابدار بیان کــرد: کاربران 
می توانند از ساعت ۸ صبح تا ۱۹:۳۰ از این 
کتابخانه اســتفاده کنند. روزهای تعطیل 

این کتابخانه تعطیل است.
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میدان

انتقال نام اوستون اورونوف به فهرســت بازیکنان زیر 
۲۵ سال پرسپولیس شرایط لیست بازیکنان بزرگسال 

سرخ پوشان را بیش از پیش ویژه کرده است.
پرســپولیس جــزو فعال تریــن تیم هــا در بــازار 
نقل وانتقالات تابستانه بود و با وجود آنکه سرخ پوشان 
پایتخت مهره های کلیدی و ارزشمندی مانند علیرضا 
بیرانوند، علی نعمتی، دانیال اسماعیلی فر، عبدالکریم 
حســن، مهدی ترابی و مهدی عبدی را از دست دادند، 
در طــرف مقابل توانســتند در زمینه جــذب بازیکن 
جایگزین موفــق عمل کنند؛ به طوری که الکســیس 
گندوز در کنار ایوب العملود، میلاد محمدی، ســعید 
مهری، فرشاد احمدزاده، علی علیپور و لوکاس ژوائو به 

جمع بازیکنان پرسپولیس اضافه شدند.
سعید مهری در حالی به عنوان آخرین خرید تابستانی 
سرخ پوشان پایتخت معارفه شــد که همزمان با جذب 
او، مدیران باشــگاه پرســپولیس به واســطه پرُ بودن 
فهرست بازیکنان بزرگسال خود با چالش فسخ قرارداد 
ســینا اســدبیگی مواجه بودند؛ آن هم در شرایطی که 

اســدبیگی نســبت به قطع همکاری اش با 
پرسپولیس رضایت نداشــته و ندارد. در این 
میــان، پیگیری های حقوقی سرخ پوشــان 
جواب داد و نام اوستون اورونوف به فهرست 
بازیکنان زیر ۲۵ ســال سرخ پوشان منتقل 
شده و همین مســئله امکان ادامه همکاری 

با اسدبیگی را فراهم کرده است.
مسعود ریگی در کنار میلاد ســرلک، سروش رفیعی، 
سعید مهری، محمد خدابنده لو و یاســین سلمانی از 
جمله بازیکنانی هستند که می توانند در پست هافبک 
دفاعــی و یا هافبک میانــی به میدان برونــد. با وجود 
ترافیک ایجاد شــده، احتمال ادامه همکاری سرخ ها با 
اسدبیگی دور از ذهن نیســت؛ چرا که در صورت قطع 
همکاری، باید پرسپولیســی ها به این هافبک باتجربه 
غرامت بدهند و همین مســئله باعث شده تا با توجه به 
خالی شدن یک سهمیه بزرگســال پرسپولیس )بعد از 
انتقال نام اورونوف به فهرست بازیکنان زیر ۲۵ سال(، 

احتمال ماندن سینا اسدبیگی افزایش پیدا کند.

سرخ پوشــان در حــال حاضــر از حضــور 
الکسیس گندوز، گیورگی گولسیانی، ایوب 
العملود، اوستون اورونوف و لوکاس ژوائو در 

فهرست خود بهره می بردند.
 با توجه به حواشــی به وجود آمده پیرامون 
پرونده نبیــل باهویی، همچنــان وضعیت 
خارجــی  بازیکــن  ســهمیه  ششــمین 
پرسپولیس مشخص نیست اما گفته می شود احتمال 
افزایش ســهمیه بازیکن خارجی همه تیم ها در جلسه 
روز )شــنبه( کارگروه نقل وانتقالات وجود دارد که در 
این صورت، احتمال جذب وینگر خارجی برای تقویت 
فهرست پرسپولیس و قطع همکاری با سینا اسدبیگی 

دور از ذهن نیست.
سینا اســدبیگی اگر بخواهد به تیم دیگری برود، باید 
شرایط خود را پیش از بسته شدن پنجره نقل وانتقالات 
تابستانه که روز چهارشنبه بیست وهشتم شهریورماه 
انجام می شــود، تعیین تکلیف کند. در فاصله ۴ روز تا 
پایان مهلت فعالیت تیم هــا در بازار تابســتانه، هنوز 

شرایط اسدبیگی مشخص نیســت و باید دید مدیران 
باشگاه پرســپولیس برای جذب یک بازیکن جدید در 
پست وینگر با اسدبیگی برای جدایی به توافق می رسند 
یا ماندنی شــدن این هافبک باتجربــه، ترافیک خط 
هافبک سرخ پوشــان را به اوج خود می رســاند. آنچه 
واضح است اینکه سرنوشت فهرست ۲۰ نفره بازیکنان 
بزرگسال پرســپولیس تا پایان هفته جاری مشخص 
خواهد شــد و باید دید ســرانجام مدیران باشگاه چه 
تصمیمی در قبال بیستمین سهمیه بازیکن بزرگسال 

تیم شان مدیران می گیرند.
۱. الکسیس گندوز، ۲. گیورگی گولسیانی، ۳. مرتضی 
پورعلی گنجی، ۴. محمدحســین کنعانی زادگان، ۵. 
فرشــاد فرجی، ۶. ایوب العملود، ۷. میلاد محمدی، ۸. 
میلاد سرلک، ۹. مســعود ریگی، ۱۰. سروش رفیعی، 
۱۱. ســعید مهری، ۱۲. محمد خدابنده لو، ۱۳. وحید 
امیری، ۱۴. فرشــاد احمدزاده، ۱۵. امید عالیشاه، ۱۶. 
سعید صادقی، ۱۷. عیســی آل کثیر، ۱۸. علی علیپور، 

۱۹. لوکاس ژوائو و ۲۰. سینا اسدبیگی )احتمالی(

پرسپولیس

خریــدار  دارنــده ســه مــدال طلای 
پارالمپیک با انتقاد از فدراسیون تیروکمان 
که صدمات جبران ناپذیری به این رشــته 
وارد کرده اســت گفت: چون می خواستند 
برای مربی هزینه نکننــد به مترجم مدرک 

مربیگری دادند!
 زهرا نعمتی یکــی از اعضای کاروان اعزامی 
ورزش ایــران به بــازی هــای پارالمپیک 
پاریس بود اما نه به عنوان ورزشــکار و عضو 
تیم ملی پاراتیروکمان؛ وی به عنوان یکی از 
کاندیداهای کمیسیون ورزشکاران و برای 
شــرکت در انتخابات این کمیسیون که در 
جریان بــازی های ۲۰۲۴ برگزار شــد، در 

ترکیب کاروان ایران قرار گرفت.
این در حالی اســت که زهرا نعمتی در سه 
پارالمپیک متوالی ۲۰۱۲ لندن، ۲۰۱۶ ریو 
و ۲۰۲۲ توکیو موفق به کســب مدال طلا 
شد و همین ســال گذشــته در بازی های 
پاراآسیایی هانگژو صاحب مدال طلای ماده 
میکس ریکرو شــد با این حــال در میادین 
انتخابی برای کســب ســهمیه پارالمپیک 
شرکت نداشــت و در نهایت هم در ترکیب 

تیم اعزامی قرار نگرفت.
زهرا نعمتی در مورد غیبت خــود در بازی 
های پارالمپیک پاریــس گفت: بعد از مدت 
زیادی که ســعی کردم بهترین دنیا باشم، 
در این دوره بازی های پارالمپیک شــرکت 
نداشتم. خیلی ها می گفتند جای تو خالی 
بود اما واقعا شــرایط حضور در بازی های را 

نداشتم.
وی ادامه داد: بعد از بازی های پاراآســیایی 
هانگژو به لحاظ روحی و روانی خیلی تحت 
فشــار بودم. متاســفانه درگیر بی انصافی 
های فدراســیون تیروکمان شــدم. آزار و 
اذیت هایی دیدم که نتوانســتم خودم را به 
ریکاوری کامل برسانم. انگیزه ام را نسبت به 

تمرین و تیر زدن خیلی پایین آوردند.
این ملــی پــوش پاراکمانــدار تاکید کرد: 
البته کمیته ملی پارالمپیک و فدراســیون 
جانبازان وتوان یابان تلاش زیادی داشتند 
تا من بتوانم روحیه ام را بازگردانم اما هرچه 

تلاش کردند، به نتیجه نرسید.
نعمتی به ۷ - ۶ سالی که پاراتیروکمان تحت 
مدیریت فدراســیون تیروکمان بود، اشاره 

کرد و گفت: طی این مــدت پاراتیروکمان 
متحمل ضربات زیادی شــد. در این مدت 
هیچ پشتوانه ســازی صورت نگرفت و این 

رشته کاملا تحلیل رفت.
وی با یادآوری بازگشــت پاراتیروکمان به 
فدراســیون جانبازان و توان یابــان تاکید 
کرد: در مدت زمان کوتاهی که این رشــته 
به فدراســیون جانبازان بازگشت، دوستان 
خیلی تلاش کردنــد و از نظر روحی و روانی 
من را ســاپورت کردنــد که بــه تمریناتم 
بازگردم امــا این اتفاق نیفتاد شــاید به این 

دلیل که زمان کم بود.
نعمتی که به عنوان نخستین زن در ورزش 
ایران موفق به کســب مدال طــلا در تاریخ 
بازی هــای المپیــک و پارالمپیک شــد، 
خاطرنشــان کرد: من به آینــده امیدوارم و 
اینکه مسوولان وزارت ورزش به تیروکمان 
و به خصــوص پاراتیروکمــان توجه ویژه 
ای داشته باشــند. فدراســیون جانبازان و 
معلولان خانه ورزشکاران پارالمپیکی است. 
ما امکانات خاصی در فدراسیون تیروکمان 

نداشتیم.
قهرمــان ســه دوره متوالــی مســابقات 
پاراتیروکمــان در بازی هــای پارالمپیک 

ادامه داد: زمانیکــه پاراتیروکمان زیر نظر 
فدراســیون تیروکمان بود، ورزشــکاران 
دسترســی لازم و مناســب را بــه محل 
تمریــن و خوابــگاه نداشــتند، در کل با 
مشــکلات متعدد اینچنینی مواجه بودیم 
چــون مدیریــت لازم وجود نداشــت و 
همیشه ورزشــکاران پاراتیروکمان دچار 
تنش، استرس و فشــار بودند. به تازگی به 
فدراســیون جانبازان و معلولان بازگشته 
ایم و پرقدرت در حــال برنامه ریزی برای 
آینده هســتیم تا بتوانیم برای مســابقات 
مختلف و لیــگ پاراتیروکمان کاری انجام 

دهیم.
وی تصریــح کرد: باید پشــتوانه ســازی و 
استعدادیابی کنیم. می توانیم برنامه ریزی 
های مختلفی در این بخش داشــته باشیم. 
من به آینده این رشــته خیلــی امیدوارم. 
نباید منتظر بود زهرا نعمتی در مســابقات 
شــرکت کند و مدال بگیــرد. بایــد زهرا 
نعمتی های زیادی ساخته شــود. فکر می 
کنم می توان در این بخش اســتعدادیابی 
کرد، آمــوزش و کمک لازم را هم داشــت 
تا در مســیر درســت قدم برداشــت. برای 
پاراکمانــداران جاییکــه بتواننــد از نظر 

زیرســاختی، امکانات لازم را داشته باشند 
جایی نیست جز فدراسیون جانبازان.

نعمتی بــه صحبت های مطــرح با دبیرکل 
و دیگــر مســوولان فدراســیون جهانــی 
تیروکمان در رابطه با شرایط پاراتیروکمان 
در ایران اشــاره داشــت و افزود: آنها تاکید 
داشتند که برای فدراســیون جهانی فرقی 
ندارد پاراتیروکمــان در ایران زیر نظر کدام 
مجموعه فعالیت داشــته باشد. آنها فقط بر 
آرامش ورزشکاران این رشته تاکید داشتند 
و اینکه ثبت نام حضور در مسابقات از طریق 
فدراسیون تیروکمان انجام شود. آنها اعلام 
کردند که دیگــر کارها می توانــد زیر نظر 
مجموعــه ای که قبلا بــا آن کار می کردید 
یعنی فدراســیون جانبازان و تــوان یابان 

صورت بگیرد.
این ملی پوش پاراتیروکمان در ادامه با بیان 
اینکه فدراسیون تیروکمان بعد از حدود ۱۰ 
ماه اقدام به تشکیل اردوی کامپوند کرد، به 
اخبار منتشر شده مبنی بر تاریخ شکنی در 
تیروکمان اشاره داشــت و گفت: تیروکمان 
ایران قبلا در مسابقات قهرمانی آسیا کسب 
ســهمیه می کرد اما این بار چگونه کســب 
سهمیه شــد آنهم با مربی که ماهانه ۷ هزار 

دلار به او دستمزد دادند؟ یک مترجم را کنار 
مربی قرار دادند. برای اینکه هزینه ای بابت 
مربی نداشته باشــند به او )مترجم( مدرک 
مربیگری دادند درحالی کــه تجربه ای در 

مربیگری نداشت.
نعمتــی در این زمینــه ادامــه داد: این 
مســائل آســیب زد و نتیجه این شــد که 
در مســابقه بازنده ها، تیروکمــان ایران 
صاحــب ســهمیه المپیــک شــد. علی 
رغم احترامی کــه به همه ورزشــکاران 
تیروکمان قائل هســتم اما موضوع تاریخ 
سازی و طلسم شــکنی یک موضوع خنده 
دار شده اســت. هزینه زیادی شد اما برای 

کسب تنها یک سهمیه.
وی تاکید کرد: تیروکمان ایران از ۲۰ ســال 
پیش به دنبال کسب ســهمیه بوده است و 
الان هم همچنان دنبال ســهمیه هســتیم 
و هیــچ برنامه ای بــرای آینده این رشــته 
نداریم. مدت ها ورزشــکاران در اردو بودند 
اما حقوقی دریافــت نکردند و در کل قدمی 
برای آنها برداشته نشــد. تیم کامپوند بعد از 
هانگژو تعطیل بود و چند روز اســت که آغاز 
به کار کرده است. در کل اینکه ورزشکاران 
تیروکمان مورد ظلم واقع شدند. فدارسیون 
تبدیل به یک دفتر کار شــده است. در این 
فدراسیون کاری برای ورزشکار انجام نمی 

شود.
زهرا نعمتی در پایان در پاسخ به این پرسش 
که »با وجود این شرایط چه برنامه ای برای 
آینده دارید؟ آینده در بازی های آســیایی 
ناگویــا و پارالمپیک لس آنجلس شــاهد 
حضــور زهرا نعمتــی به عنوان ورزشــکار 
خواهیــم بــود؟«، گفــت: بایــد بتوانم به 
لحاظ روحــی برگردم اگر نه مســیرم را در 
پاراتیروکمــان را در دیگر بخــش ها ادامه 
دهم. فعلا تصمیمی نگرفتــه ام. نمی توانم 
قولی بدهم چــون تمام طــول مدتی که با 
فدراســیون تیروکمــان کار مــی کردیم، 
خودم و خانوادم به شدت تحت فشار بودیم. 
نتوانستم شرایط روحی ام را به حد ایده آل 
برســانم تا دوباره به مبــارزه بازگردم. برای 
منِ زهــرا نعمتی جنگ داخل فدراســیون 
تیروکمان خیلی ســخت تــر از تیر زدن در 

میدان مسابقه است.

ور اتفاقات ویژه در اردوی پرسپولیس؛ شاید حتی اسدبیگی هم بماند مر

»آمدن تان بهر چه بود؟«

خداحافظی جنجالی با دو یار بوسنیایی استقلال
خریدار  دو بازیکن بوسنیایی جذب شده 
از ســوی مالکان باشگاه اســتقلال، بدون 
انجام حتی یک دقیقه بازی و فقط با دریافت 
غرامت به کار خود در تیم اســتقلال پایان 

دادند.
 اســتقلال پیش از آنکه فصــل ۱۴۰۳-۰۴ 
آغاز شود، درگیر حواشــی پرشماری شد و 
همچنان این حواشی دامان گیر آبی پوشان 
پایتخت اســت. در حالی که تصور می شــد 
واگــذاری آبی ها بــه بخــش خصوصی از 
تنش های باشگاه استقلال بکاهد اما به نظر 
می رسد در اختیار داشتن مالکی سرمایه دار 
هم برای استقلالی ها دردسر است؛ چرا که 
با وجود تســویه بدهی های معوقه باشــگاه 
اســتقلال، آنچه پیش از شروع فصل جدید 
اتفــاق افتاد، جــذب جنجالــی ۲ بازیکن 
بوســنیایی از ســوی مالکان جدید باشگاه 

استقلال بود!
مالکان باشگاه اســتقلال در حالی که هنوز 
شرایط برای ادامه همکاری و یا خاتمه دادن 
به همکاری با جواد نکونام مشــخص نبود، 
به ســراغ آن رفتند تا فهرســت تیم خود را 
تقویت کنند. آنچه واضح است اینکه انتقال 
۲ بازیکن بوسنیایی به واسطه پیگیری های 
احمــد شــهریاری، رئیــس هیات مدیره 
و البتــه نماینــده تام الاختیــار هلدینگ 

خلیج فارس در باشگاه استقلال انجام شده 
و مدیربرنامه مورداعتماد شــهریاری که در 
باشگاه صبای قم هم با او همکاری می کرد، 
ودران کیوسفسکی و آلمدین زیلیکیچ را به 
مسئولان باشگاه اســتقلال معرفی و این دو 

بازیکن رسماً به استقلال پیوستند!

پافشاری مدیران جواب نداد، نام 2 
بوسنیایی از لیست استقلال کنار رفت

استقلالی ها در شــرایطی به سراغ جذب 
کیوسفســکی و زیلیکیــچ رفتنــد که 
محدودیت های به وجود آمده در مســیر 
جذب بازیکــن خارجی و قانــون حضور 
در حداقل ۶۰ درصد بازی ها می توانست 
برای استقلالی ها دردسرساز شود؛ به ویژه 
آنکه بعد از ماندنی شــدن جــواد نکونام، 
ســرمربی آبی ها نســبت به همکاری با 
کیوسفســکی رســماً مخالفــت خود را 
اعلام کــرد و درباره زیلیکیــچ هم عنوان 
داشــت که بعد از اردوی ترکیــه درباره 
این وینگر جنجالــی تصمیم می گیرد که 
درخشــش زیلیکیچ در ترکیه و گلزنی او 
در دیدارهای دوســتانه زمینه ساز ادامه 

حضورش در فهرست آبی ها شد.
زیلیکیچ با وجــود آنکــه در اردوی ترکیه 
توانســت در نقش گلزن بدرخشد اما بازهم 

در مســیر جلب رضایت نکونام ناموفق بود و 
با وجود پافشاری مسئولان باشگاه، سرانجام 
جواد نکونام به ســراغ خط زدن نام آلمدین 
زیلیکیچ از فهرســت تیمــش رفت؛ آن هم 
در حالی که پیــش از حذف نــام زیلیکیچ، 
مدیران باشگاه اســتقلال مذاکرات خود با 
ودران کیوسفســکی را برای قطع همکاری 
آغاز کــرده بودنــد و پافشــاری دروازه بان 
مقدونیه ای-بوسنیایی باعث شد تا راهی جز 
پرداخت غرامت پیشِ پای مسئولان باشگاه 

استقلال نباشد.

غرامت سنگین آبی ها برای 2 بازیکن 
بی فایده!

مســئولان باشگاه اســتقلال بعد از شرایط 
به وجود آمــده، برای جلــب رضایت جواد 
نکونــام و مدیریت تنش به وجــود آمده در 
جامعه هواداری، به سراغ فســخ قرارداد با 
کیوسفســکی و زیلیکیچ رفتند و براساس 
آخرین خبرها، هر کــدام از این بازیکنان با 
دریافت ۱۵۰ هزار دلار نســبت به جدایی از 

تیم استقلال رضایت داده اند! 
در واقع طبق اعــداد و ارقام مطرح شــده، 
جدایی ۲ بازیکن بوسنیایی که حتی سابقه 
یک دقیقه بازی رســمی برای تیم استقلال 
را ندارنــد بیش از ۱۵ میلیــارد تومان برای 

آبی ها هزینه در پی داشته است.
ودران کیوسفســکی بعد از جدایی از تیم 
اســتقلال به تیم فصل گذشته خود یعنی 
اســتروگا مقدونیه پیوســت و با امضای 
قراردادی ۳ ســاله به تیــم نایب قهرمان 
فصل گذشــته لیگ مقدونیه بازگشــت. 
آلمدیــن زیلیکیچ هــم بعــد از جدایی 
پرماجرا از استقلال راهی لیگ صربستان 
شــده و به تیم نووی پازار پیوســته است؛ 
آن هــم در حالی کــه ایــن تیــم در رتبه 
سیزدهم جدول ۱۶ تیمی لیگ صربستان 

حضور دارد! با این اوصاف، آنچه مشخص 
اســت اینکه پرونده دو بازیکن بوسنیایی 
رســماً در فوتبال ایران بسته شده اما عدم 
شفاف ســازی مدیران باشــگاه استقلال 
در زمینه چرایــی جذب ایــن ۲ بازیکن 
بی کیفیت همچنان چالش برانگیز اســت 
و باید دید چه زمانی ســکوت مســئولان 
این باشگاه شکســته خواهد شد و درباره 
غرامت سنگین پرداختی به کیوسفسکی 
و زیلیکیــچ و جذب بــدون ضابطه آن ها 

شفاف سازی به عمل می آید.

 از درآمد ۱۰۰ میلیاردی فدراسیون بدنسازی 
تا شایعه برکناری نصیرزاده در هفته  آینده 

رئیس فدراســیون بدنســازی و پــرورش انــدام وضعیــت مالی این 
فدراسیون را در بدو ورود خود شرح داد و پیشــرفت های خود در دوره  

چهار ساله را تشریح کرد.
فدراسیون بدنســازی و پرورش اندام به عنوان یکی از پرمخاطب ترین 
ورزش های ایران اســت که تعداد ورزشــکاران و مســابقات بالای آن 
موجب می شود دوره ها و کلاس های آموزشی زیادی نیز داشته باشند. 
فعالیت های زیاد این فدراسیون، همیشــه موجب ایجاد شبهه و سوال 
در میزان درآمدها و هزینه ها شده است. عبدالمهدی نصیرزاده، رئیس 
این فدراســیون درخصوص افزایش  درآمدها اظهار داشــت: روزی  که 
فدراســیون را تحویل گرفتم، حساب ما به طور بســته شده بود ولی در 
سال گذشته موفق شدیم درآمد فدراســیون را تا حدود ۱۰۰ میلیارد 
افزایش دهیم.وی با اشاره به ســختی پول  درآوردن در رشته بدنسازی 
برای فدراسیون عنوان کرد: بدنسازی مثل رشته کشتی برند نداشت و 
مجبور بودیم که تولید محتوایی داشــته باشیم که ورزشکاران را جذب 
خودمان کنیم. کمپانی های دیگر رشــته پرورش اندام ورزشکاران ما را 
به سمت خودشان سوق می دهند و این بدنســازان نیز ادعای قهرمانی 
جهان داشتند و مطالبه هایی نیز داشتند. ما برای ساختارسازی نیازمند 
یک برندســازی بودیم و اگر در این فدراســیون بمانم، زیرساخت های 
عمرانی را نیز در دوره ریاســت بعدی آغاز می کنم که البته زمین  مورد 

نیاز را هم در آزادی گرفته ایم.
نصیرزاده شروع ریاست خود در فدراسیون بدنسازی را نه تنها همراه با 
مشکلات مالی خواند بلکه درگیری با مخالفینش را که تا امروز هم ادامه 
داشته است، از سختی های کار خود خواند. در چهار سال گذشته هر روز 
شایعه برکناری رئیس فدراسیون بدنسازی در هفته آینده مطرح است 
که او با اشــاره به مطلع بودن از این شــایعات، عنوان کرد: از اول گزینه 
وزارت ورزش برای ریاست فدراسیون بدنســازی نبودم همیشه ترس 
این مسئله را داشتم که اشتباهی از من سر بزند و برای همیشه مرا کنار 
بگذارند.وی افزود: از روزی که به عنوان رئیس فدراسیون انتخاب شدم، 
مخالفین من دست از تلاش برنداشتند. همیشه با مراجعه به ورزاتخانه 
و شایعه پراکنی ســعی کردند که من را از این فدراسیون دور کنند و این 

شایعات نیز همیشه از طرف آن ها پخش می شود.
مسئله آموزش در همه فدراسیون ها می تواند موجب درآمدزایی باشد 
ولی فدراسیون بدنســازی که مخاطبین زیادی در کشور دارد، نیازمند 
آموزش مربیان و داوران بیشتری نیز نسبت به باقی رشته های ورزشی 
است. از طرفی باشــگاه های بدنسازی در همه کشــور در حال افزایش 
و رشد هســتند که خیلی ورزشــکاران حرفه ای در مســابقات، از این 
باشــگاه ها بیرون می آیند به همین دلیل افزایش تعداد مربیان واجب 
می شود. سطح بدنســازان نیز هر روز درحال پیشرفت است و به همین 
دلیل مربیان با علم بالاتری نیز نیاز داریم که بتوانند افتخارات بیشتری 

را کسب کنند.
مشکلی که در این مسئله وجود دارد، ســوال های متعدد در تشخیص 
متولی آموزش اســت؛ برخی موسسات در فضای رســانه ای به دنبال 
جذب مخاطب برای آموزش هســتند ولی نصیرزاده آن ها را شــرکت 
واسطه دانست و گفت: سعی نداریم این مســئله را برون سپاری کنیم 
زیرا هیات های استانی و خود فدراســیون ظرفیت برگزاری دوره های 
آموزشی را دارند. موسســاتی که وجود دارند، تنها بازاریابی می کنند و 
مخاطبین هم به اشــتباه فکر می کنند که برگزار کننده هستند. سالانه 
حدود ۶۰ هــزار نفر در دوره های ما شــرکت می کننــد که حدود یک 

چهارم آن ها به مدرک می رسند.

آگهی تحدید حدود اختصاصی 
نظر بر اینکه تحدید حدود  در ششدانگ یک قطعه باغ از ۱۷۸ اصلی قریه بودالالو واقع در بخش ۳ اردبیل تحدید 
روز دوشنبه مورخه ۱۴۰۳/۰۷/۳۰ ۱-آقای رامین قنبری بودالالو بشناسه ملی ۱۴۶۳۷۵۵۱۷۱ فرزند نوراله ششدانگ 
یک قطعه باغ به پلاک ۳۵۵ فرعی از پلاک ۱۷۸ اصلی واقع در بخش ۳ اردبیل به مساحت ۴۵۶۳/۱۸مترمربع.برابر 
آراءهیات حل اختلاف مستقر در منطقه یک اردبیل موضوع قانون تعیین تکلیف وضیعت ثبتی اراضی و ساختمان های 
فاقد سند رسمی تایید مالکیت گردیده است و تا کنون تحدید حدود آن به عمل  نیامده است،فلذا طبق ماده ۱۳ آیین 
نامه قانون مزبور تحدید حدود پلاک مرقوم روز فوق الذکر راس ساعت ۱۰ صبح در محل شروع و به عمل خواهد آمد.
بدین وسیله به مالکین و مجاورین اخطار می شود در موعد مقرر در محل حاضر تا طبق مقررات نسبت به تحدید حدود 
پلاک مزبور نظارت فرمایند و اعتراض به حقوق ارتفاقی و حدود آن مطابق ماده ۲۰ قانون ثبت از تاریخ تحدید حدود 

به مدت ۳۰ روز خواهد بود. تاریخ انتشار :۱۴۰۳/۰۶/۲۵
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک اردبیل -رضا احمدیان

آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1602587
برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مستقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان سنندج تصرفات 
مالكانه بلامعارض متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدین وسیله مشخصات املاک در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز جهت اطلاع عموم آگهی می گردد در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضیان اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از 
تاریخ الصاق در محل تا مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم نمایند و پس از اخذ 
رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم و 
گواهی اخذ و تحویل اداره ثبت نمایند بدیهی است در صورت انقضای مدت مذكور و عدم وصول 
و گواهی اخذ تحویل اداره ثبت نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 
اعتراض سند مالکیت طبق مقررات صادر خواهد شد صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به 

دادگاه نیست. 
۱- ششدانگ یک قطعه باغ بنام آقای عماد اندری فرزند شیخ محمد صادره جوانرود به مساحت 
ششدانگ ۲۲۱۲ مترمربع پلاک ۲۰۳ فرعی از ۳۰ - اصلی پخش ۱۰ منطقه ۲ سنندج که 
به استناد نامه شماره ۲۱/۱۵۵۷۱ ص مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۱۵ سازمان جهاد کشاورزی آقای شیخ 
محمد اندر از جمله خرده مالکین پلاک ۳۰- اصلی بخش ۱۰ روستای اندر می باشد که پس از 
فوت وی برابر گواهی حصر وراثت و طبق تقسیم نامه میزان مساحت فوق از کل تق به مالکیت 

متقاضی در آمده است.
۲- ششدانگ یک قطعه باغ بنام آقای عماد اندری فرزند شیخ محمد صادره جوانرود به مساحت 
ششدانگ ۱۷۸۰ مترمربع پلاک ۲۰۴ فرعی از ۳۰- اصلی بخش ۱۰ منطقه ۲ سنندج که به 
استناد نامه شماره ۲۱/۱۵۵۷۱ ص مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۱۵ سازمان جهاد کشاورزی آقای شیخ 
محمد اندر از جمله خرده مالکین پلاک ۳۰- اصلی بخش ۱۰ روستای اندر می باشد که پس از 
فوت وی برابر گواهی حصر وراثت و طبق تقسیم نامه میزان مساحت فوق از کل نسق به مالکیت 

متقاضی در آمده است.
۳- ششدانگ یک قطعه باغ بنام آقای عماد اندری فرزند شیخ محمد صادره جوانرود به مساحت 
ششدانگ ۴۷۴۹ مترمربع پلاک ۲۰۵ فرعی از ۳۰- اصلی بخش ۱۰ منطقه ۲ سنندج که به 
استناد نامه شماره ۲۱/۱۵۵۷۱ ص مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۱۵ سازمان جهاد کشاورزی آقای شیخ 
محمد اندر از جمله خرده مالکین پلاک ۳۰- اصلی بخش ۱۰ روستای اندر می باشد که پس از 
فوت وی برابر گواهی حصر وراثت و طبق تقسیم نامه میزان مساحت فوق از کل نسق به مالکیت 

متقاضی در آمده است.
۴- ششدانگ یک قطعه باغ بنام آقای عماد اندری فرزند شیخ محمد صادره جوانرود به مساحت 
ششدانگ ۱۶۵۹ مترمربع پلاک ۲۰۱ فرعی از ۳۰- اصلی بخش ۱۰ منطقه ۲ سنندج که به 
استناد نامه شماره ۲۱/۱۵۵۷۱ ص مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۱۵ سازمان جهاد کشاورزی آقای شیخ 
محمد اندر از جمله خوده مالکین پلاک ۳۰- اصلی بخش ۱۰ روستای اندر می باشد که پس از 
فوت وی برابر گواهی حصر وراثت و طبق تقسیم نامه میزان مساحت فوق از کل نسق به مالکیت 

متقاضی در آمده است.
۵- ششدانگ یک قطعه باغ بنام آقای عماد اندری فرزند شیخ محمد صادره جوانرود به مساحت 
شدانگ ۳۳۰۷ متر مربع پلاک ۲۰۰ فرعی از ۳۰- اصلی بخش ۱۰ منطقه ۲ سنندج که به استناد 
نامه شماره ۲۱/۱۵۵۷۱ ص مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۱۵ سازمان جهاد کشاورزی آقای شیخ محمد اندر 
از جمله خوده مالکین پلاک ۳۰- اصلی بخش ۱۰ روستای اندر میباشد که پس از قوت وی برابر 
گواهی حصر وراثت و طبق تقسیم نامه میزان مساحت فوق از کل نسق به مالکیت متقاضی در 

آمده است.
۶- ششدانگ یک قطعه باغ بنام آقای عماد اندری فرزند شیخ محمد صادره جوانرود به مساحت 
ششدانگ ۲۶۱۴ متر مربع پلاک ۲۰۲۰ فرعی از ۳۰- اصلی بخش ۱۰ منطقه ۲ سنندج که 
به استناد نامه شماره ۲۱/۱۵۵۷۱ ص مورخ ۱۴۰۲/۱۱/۱۵ سازمان جهاد کشاورزی آقای شیخ 
محمد اندر از جمله خرده مالکین پلاک ۳۰ اصلی بخش ۱۰ روستای اندر می باشد که پس از 
فوت وی برابر گواهی حصر وراثت و طبق تقسیم نامه میزان مساحت فوق از کل نسق به مالکیت 

متقاضی در آمده است. م الف ۵۱۶۰
تاریخ انتشار نوبت اول: ۱۴۰۳/۰۶/۲۵ 
تاریخ انتشار نوبت دوم: ۱۴۰۳/۰۷/۰۹

احمدیان رییس ثبت اسناد منطقه دو سنندج- از طرف طالب یوسفی معاون



بوشهر –رضا حیدری  تأمین مسکن یکی 
در  قراردادی  کارکنان  مطالبات  مهمترین  از 
پایانه های نفتی ایران بوده است که با مساعدت 
منازل  واگذاری  شرکت،  این  مدیره  هیأت 
در  موقت  مدت  قرارداد  کارکنان  به  سازمانی 
جزیره خارگ عملیاتی شد. جزیره خارگ یکی 
از جزایر مسکونی واقع در خلیج فارس است که 
شرکت های پایانه های نفتی ایران، فلات قاره، 
پتروشیمی و شرکت ملی نفتکش را در خود جای 
داده و اهمیت ویژه ای در صنعت اقتصادی ایران 
دارد. جزیره خارگ به علت نزدیکی به مناطق 
نفت خیز، موقعیت خوب دریایی و عمق مناسب 
برای پهلوگیری نفتکش های عظیم مناسب ترین 
مکان برای صدور و بارگیری نفت تشخیص داده 
شد. شرکت پایانه های نفتی ایران به عنوان یکی 
از بزرگترین شرکت های تابعه شرکت ملی نفت 
ایران و سازمانی عملیاتی، تخصصی و حرفه ای 
که تمامی امور دریافت، ذخیره سازی، عملیات 
صادرات و واردات نفت خام، مواد نفتی و میعانات 
گازی، خدمات دریایی و همچنین ارائه خدمات 
اندازه گیری و آزمایشگاهی را بر عهده دارد و در 

جزیره خارگ مأموریت صادرات بیش از ۹۰ درصد 
از نفت کشور را انجام می دهد که این موضوع بیانگر 
نقش بسیار مهم جزیره در اقتصاد کشور است. با 
توجه به افزایش قیمت مسکن در سال های اخیر 
و نرخ بالای اجاره، برخی از کارکنان وزارت نفت 
برای تأمین مسکن مناسب دچار مشکل بوده و در 
این میان اما بسیاری از منازل سازمانی وزارت نفت 
در جزیره خارگ خالی از سکنه است که همین 
خالی از سکنه بودن منازل، احتمال تخریب و 
آسیب به این منازل را در دراز مدت در پی خواهد 
داشت. از این رو با تصمیم هیأت مدیره شرکت 
پایانه های نفتی ایران، واگذاری منازل سازمانی 
به کارکنان قرارداد مدت موقت در جزیره خارگ 

عملیاتی شد.
به  سازمانی  منازل  واگذاری  *تصویب 

کارکنان قرارداد موقت*
بیان  ایران  نفتی  پایانه های  شرکت  مدیرعامل 
واقعی  ثروت  عنوان  به  انسانی  نیروی  داشت: 
سرمایه  واقع  در  و  می گردد  محسوب  سازمان 
انسانی به عنوان یک عامل مهم بر رشد و بقای 
سازمانی نقش آن بسیار مهم و تأثیر گذار است. 

عباس غریبی تاکید کرد: شایسته است که رفع 
مسائل مجاهدان جبهه اقتصادی در اولویت قرار 
گیرد و به منظور ارتقای انگیزه، افزایش روحیه و 
نشاط سازمانی، کمک به بالابردن کیفیت زندگی 
کاری کارکنان قرارداد مدت موقت در خصوص 
تسهیلات  خدمات،  ارائه  همچون  موضوعاتی 
مدیرعامل  غریبی،  عباس  شد.  چاره اندیشی  و 
شرکت پایانه های نفتی ایران ادامه داد: کارکنان 
شرکت پایانه های نفتی ایران در جزیره خارگ در 
سخت ترین شرایط مشغول به کار هستند و نیاز 
است که به صورت ویژه دیده شوند. وی تاکید کرد: 
در همین راستا موضوع واگذاری منازل سازمانی به 
کارکنان قرارداد مدت موقت در جزیره خارگ در 

نشست هیأت مدیره شرکت مصوب و اجرایی شد.
*پیگیری درخواست ها در کمیته مسکن*

رئیس پایانه نفتی خارگ نیز با بیان اینکه امسال 
برای  نامناسبی  هوایی  و  آب  وضعیت  شاهد 
فعالیت های عملیاتی بوده ایم افزود: همکاران ما 
با تلاش مضاعف مانع از اختلال در فعالیت ها شدند 
و پروژه ها و برنامه ها را به پیش بردند لذا شایسته 
است از حداکثر ظرفیت جهت ارائه خدمات به این 

عزیزان بهره برد. سیدعلی میری تسریع در اصلاح 
از مطالبات کارکنان  حقوق و دستمزد را یکی 
شرکت پایانه های نفتی در خارگ دانست و افزود: 
با  این شرکت  این مطالبه ها، کارکنان  با وجود 
تمام توان و به صورت جهادی مشغول به خدمت 
با مساعدت هیأت مدیره  افزود:  هستند. میری 

شرکت پایانه های نفتی ایران، واگذاری واگذاری 
منازل سازمانی به کارکنان قرارداد مدت موقت در 
جزیره خارگ عملیاتی شد که پس از جمع آوری 
درخواست منازل سازمانی کارکنان، موضوع در 
کمیته مسکن مطرح و به متقاضیان منزل تحویل 

داده خواهد شد.

والمسلمین  الاسلام  حجت  ملایی   سنندج-فاطمه 
حسینی اظهار داشت : برخورد قاطع با مجرمین جرایم خاص 
و خشن و برهم زنندگان نظم و امنیت عمومی مورد تاکید 

دستگاه قضایی استان است به طوریکه پرونده های این دسته 
از  جرایم به صورت ویژه از ابتدای تشکیل پرونده تا زمان اجرای 
حکم پیگیری شده و تحت نظارت قرار دارد. وی ضمن هشدار 

جدی به مرتکبین جرایم خشن و مخل امنیت عمومی استان 
، در این خصوص اظهار داشت: کارگروه ویژه برخورد با جرایم 
خشن و مخل امنیت در مرکز استان و شهرستانها با حضور 
روسای دادگستری و دادستانها و ضابطین انتظامی فعال است 
و مجرمین حرفه ای ، سابقه دار و خطرناک بصورت مستمر 
تحت کنترل هستند. رئیس کل دادگستری استان کردستان 
بیان داشت : با توجه به سند تحول و تعالی قوه قضاییه و برنامه 
عملیاتی سالانه دستگاه قضایی و تاکیدات ریاست محترم قوه 
قضاییه ، موضوع امنیت در جامعه )اعم از امنیت مالی ، جانی و 
روانی (و رسالت دستگاه قضایی و ضابطین در تامین این امنیت 
، با جدیت در استان دنبال می شود. وی افزود : توجه ویژه به 
برخورد قاطع و بازدارنده با مرتکبین جرایمی همچون قتل ، آدم 
ربایی ، تجاوز به عنف ، سرقت مقرون به آزار ، استفاده از سلاح 
سرد و گرم، نزاع دسته جمعی و بطور کلی جرایم خشن و مخل 
امنیت و آسایش عمومی شهروندان در دستور کار دستگاه 
قضایی استان است.  حجت الاسلام حسینی بر سرعت عمل 
در شناسایی و دستگیری مرتکبین جرایم خشن توسط فراجا 
و ضابطین قضایی در استان تاکید کرد و تصریح کرد : شعب 
ویژه ای جهت رسیدگی به این جرایم در دادسرا ، محاکم بدوی 
و تجدیدنظر استان تشکیل شده و مرتکبین این جرایم تا 

زمان صدور حکم باید با قرار بازداشت در زندان باشند. حجت 
الاسلام حسینی بر لزوم دقت و سرعت در انجام تحقیقات در 
دادسرا و فرآیند دادرسی در محاکم بدوی و تجدیدنظر تاکید 
کرد و خاطرنشان ساخت : صدور احکام متناسب ، قاطع و 
بازدارنده برای مرتکبین این جرایم ضروری است. وی افزود 
: هرگونه سوء استفاده از سلاح سرد یا گرم می تواند با لحاظ 
شرایط قانونی مصداق محاربه باشد و قضات باید بدون اغماض 
مرتکبین این جرایم را مجازات کنند. رئیس کل دادگستری 
استان بر توجه ویژه قضات بر خاصیت بازدارندگی اجرای 
مجازات در محل وقوع جرم و جنایت در پرونده های خاص 
که موجبات ناامنی روانی در جامعه را فراهم می آورد ، تاکید 
و اضافه کرد : در صورت تجدیدنظر خواهی متهم یا متهمان ، 
قضات دادگاه تجدیدنظر باید ناامنی روانی ایجاد شده در افکار 
عمومی شهرستان محل وقوع جرم را مورد توجه جدی قرار 
دهند و احکام متناسب صادر شود. حجت الاسلام حسینی 
افزود : در بسیاری از موارد رضایت و اعلام گذشت شکات در 
پرونده ها ناشی از واهمه آنها از مجرمین خطرناک و اراذل و 
اوباش صورت می گیرد که قضات صادر کننده حکم )بدوی و 
تجدیدنظر ( باید به این موضوع توجه داشته و از هرگونه اعمال 

تخفیف مجازات و ارفاقات قانونی به این افراد خودداری کنند.

 شهرکرد-زهرا مصطفوی  سرپرست اداره کل ارتباطات و 
فناوری اطلاعات استان گفت: شرکت های دانش بنیان جهت 
احراز شرایط کارگزاری توانمندسازی پارک فاوا به پارک فاوای 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات معرفی می شوند.به گزارش 
روابط عمومی اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان 
چهارمحال و بختیاری، بهنام امانی سرپرست ارتباطات و فناوری 

اطلاعات استان با اشاره به وجود ظرفیت های کافی و بستر 
مناسب در پارک فاوا استان بیان کرد: سال14۰2 در ششمین 
جلسه هیات امنای پارک فناوری اطلاعات و ارتباطات مجوز 
فعالیت پارک فاوای استان چهارمحال و بختیاری صادر شد. امانی 
بیان کرد: جهت انتخاب شرکت واجد شرایط برای کارگزاری 
توانمندسازی پارک فاوای استان کلیه شرکت های فعال نسبت 

اقدام می  اداره کل  این  به  برنامه پیشنهادی خود  ارسال  به 
کنند.امانی اظهار کرد: به منظور تعیین کارگزار توانمندسازی 
پارک فاوای استان، لیست شرکت های دانش بنیان و برنامه 
های پیشنهادی این شرکت ها جهت احراز شرایط کارگزاری 
به پارک فاوای وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات ارسال می 
شود .سرپرست ارتباطات و فناوری اطلاعات استان تصریح کرد: 

شرکت های دانش بنیان زیادی در حوزه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات در استان چهارمحال و بختیاری فعالند که از مکان 
مناسب جهت استقرار و گسترش فعالیت ها بی بهره هستند. 
امانی افزود: پارک فاوای استان با جذب نخبگان و شرکت های 
خلاق و نوآور به سمت اقتصاد دانش بنیان حرکت و زمینه را برای 

گسترش سایر فعالیت ها در زمینه های مختلف هموار می نماید .

کردستان

چهارمحال و بختیاری

رئیس کل دادگستری استان  تاکید کرد :

برخورد قاطع دستگاه قضایی با مرتکبین جرایم خشن و برهم زنندگان نظم و امنیت مردم در کردستان

کرمانشاه-حسنافخارزاده  مدیرکل راهداری و حمل 
و نقل جاده ای استان کرمانشاه از افزایش ۵۰1 درصدی 
تناژ ترانزیت ورودی به پایانه مرزی پرویزخان طی ۵ ماهه 

سال جاری خبر داد.
سید شهرام کهریزی اظهار کرد: طی ۵ ماهه سال جاری 
1 میلیون و ۳۵۶ هزار تن کالا وارد پایانه مرزی پرویزخان 
شده، که نسبت به مدت مشابه سال گذشته با افزایش ۵۰1 

درصدی روبرو است.
وی افزود: بیش از ۵۰ هزار دستگاه ناوگان حمل و نقل وارد 
پایانه مرزی پرویزخان شده است و 4۵۰ درصد نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته افزایش داشته است.
کهریزی درباره صادرات خروجی از پایانه مرزی پرویزخان 
گفت: طی ۵ ماهه سال جاری بیش از ۶۶ هزار تن کالا از این 
پایانه مرزی با ۳ هزار و ۵۷۰ دستگاه ناوگان صادر شده است 

که تناژ صادرات خروجی 1۷۶ هزار تن و ناوگان 12۷ درصد 
نسبت به ۵ ماهه سال گذشته افزایش داشته است.

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان کرمانشاه 
در ادامه افزود: بیشتر ترانزیت ورودی از مبدا کشور عراق 
به پایانه مرزی پرویزخان به مقاصد بنادر جنوبی کشورمان 

انجام شده است.
وی عنوان کرد: جلسات پدافند غیرعامل به صورت مستمر در 

پایانه مرزی پرویزخان برگزار می شود و در جهت پیشگیری 
از وقوع حوادث احتمالی تانکرهای حامل سوخت عراقی 

ملزم به همراه داشتن 2 کپسول آتش نشانی شده اند.
کهریزی خاطرنشان کرد: کلیه رانندگان و فعالان حوزه 
و  انتقادات  پیشنهادات،  می توانند  جاده ای  نقل  و  حمل 
شکایات خود را از طریق سامانه 141 مرکز مدیریت راه ها 

مطرح و پیگیری کنند.

کرمانشاه
مدیرکل راهداری کرمانشاه خبر داد؛

ویزخان افزایش ۵۰۱ درصدی ترانزیت ورودی به پایانه مرزی پر

سرپرست اداره کل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان:

شرکت های دانش بنیان حوزه فناوری اطلاعات در پارک فاوای چهارمحال و بختیاری مستقر می شوند

همکاری های  تفاهم نامه   هداوند   آباد-فرزانه  خرم 
دانشکده  بین  کاربردی  تحقیقاتی  و  پژوهشی  علمی، 
آزمایشگاهی  انستیتو  و  لرستان  دانشگاه  دامپزشکی 
پیشگیری زیستی ناپل ایتالیا منعقد شد. به گزارش روابط 
عمومی دانشگاه لرستان، تفاهم نامه همکاری های علمی 
دانشگاه  دامپزشکی  دانشکده  بین  مشترک  پژوهشی  و 
لرستان و انستیتو آزمایشگاهی پیشگیری زیستی که در ناپل 
ایتالیا قرار دارد و در زمینه حیات وحش و بهداشت حیوانات 
دامپزشکی  دانشکده  رئیس  امضای  به  می کند،  فعالیت 
دانشگاه لرستان، دکتر امین جایدری و پروفسور جییوانی 
از انستیتو پیشگیری زیستی رسید. در همین رابطه، دکتر 
امین جایدری، رئیس دانشکده دامپزشکی دانشگاه لرستان 
به خبرنگار ما گفت: »بهره  مندی از توانایی های علمی و 
توسعه دیپلماسی علمی و همکاری های تحقیقاتی در جهت 
منظور  به  دانشگاهی،  بین  سازمان یافته  ارتباط  استمرار 
تقویت و هم افزایی نیازهای متقابل دو طرف، از اهداف اصلی 
»این  داد:  توضیح  دکتر جایدری  است«.  تفاهم نامه  این 
تفاهم نامه در 1۰ ماده تنظیم شده است. انستیتوی مذکور، 
یک سازمان بهداشت عمومی و دارای استقلال مدیریتی، 
فنی و اداری است که جزیی از تشکیلات بهداشت ملی ایتالیا 
است و در زمینه بهداشت و سلامت انسان، دامپزشکی و ایمنی 
مواد غذایی فعالیت می کند«. وی تشریح کرد: »از طریق این 
موافقت نامه، طرفین در نظر دارند از طریق ایجاد یک رابطه 
مشترک بین المللی پایدار، با هدف توسعه فعالیت های علمی، 
به ویژه در بخش های زیر، پروژه های همکاری مورد علاقه ی 

دوجانبه را آغاز و ایجاد کنند:
الف( ایمنی مواد غذایی.

ب( سلامت حیوانات.

پ( درمان بیماری دامی.
ت( بیماری های مشترک.

ث( بیماری های نوظهور و باز پدید.
ج( برگزاری کنگره های بین المللی.

عفونت  بیماری های  و  بهداشت  مجله  در  همکاری  چ( 
بهداشت دام دانشکده دامپزشکی لرستان.«

رئیس دانشکده دامپزشکی دانشگاه لرستان، بیان کرد: 
»برخی مقالات چاپ شده و طرح های در حال انجام عبارت 

است از:
1- Molecular and genotyping techniques in diagnosis 
of Coxiella burnetii: An overview
2- A Review of Recent Developments and Control 
Methods for Dengue Fever by herbal and synthetic 
drugs
3- An overview of the role of artificial intelligence and 
bioinformatics in the development of microbiology
4- A comprehensive overview of dengue fever
5- A comprehensive overview of Q fever disease
6- Molecular epidemiology of Coxiella burnetii and 
Borrelia spp. isolated from blood and ticks of hedge-
hogs in Iraq

ایلام –حسن بیگی  مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران 
استان ایلام بیش از 1۰2 هزار نفر از خدمات این بنیاد در 
استان بهره مند هستند، گفت: ایلام از استان های پیشروی 
کشور در اجرای طرح سپاس و تکریم خانواده های معزز شهدا 
است. » محمد رحیمی« در دومین جلسه فصلی شورای 
ترویج و توسعه فرهنگ ایثار و شهادت استان ایلام با قدردانی 
از نگاه و توجه استاندار ایلام به جامعه ایثارگران اظهار کرد: 
امسال در حوزه اربعین حسینی امسال 1۶ موکب  با عنوان 
پیروان شهدا در مسیرهای منتهی به مرز مهران برای خدمات 
رسانی به زوار و خانواده های معزز شهدا راه اندازی و دایر شد. 
وی با بیان اینکه ۶ زائرسرا در شهر مهران در طول ایام اربعین 
حسینی پذیرای خانواده ها، جامعه ایثارگران و خانواده های 
معزز شهدا بوده است، گفت: حدود چهار هزار نفر از خانواده 
های معزز شهدا و جامعه ایثارگران در ایام اربعین در این 
زائرسراها اسکان یافته و خدمات لازم به این عزیزان ارائه شده 
است. مدیر کل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان ایلام یادآور 
شد: در ایام اربعین علاوه بر خدمات اسکان و پذیرایی، فعالیت 
های فرهنگی گسترده ای نیز در مرز مهران و در موکب 
بزرگ پیروان شهدا اجرا شد که با استقبال مناسب زوار و 

خانواده های معزز شهدا مواجه شد. رحیمی در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به اینکه 1۰2 هزار نفر در استان ایلام 
تحت پوشش خدمات بنیاد شهید و امور ایثارگران هستند، 
ابراز کرد: یکی از درخواست ها و مطالبات جامعه ایثارگری 
استان بهره مندی از تسهیلات بانکی است درخواست می شود 
بانک های استان در این خصوص همکاری لازم را داشته 
باشند. وی با اشاره به اینکه استان ایلام در اجرای طرح سپاس 
و قدردانی و تکریم خانواده های شهدا از استانهای پیشرو در 
کشور است، افزود: بیش از هشتاد دستگاه اجرایی استان در 
راستای تکریم از خانواده های معزز شهدا مشارکت بسیار 
خوبی داشته اند. مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان 
ایلام گفت: بالاترین میزان مشارکت دستگاه های اجرایی 
استان در اجرای طرح سپاس مربوط به حوزه استانداری، 
بخشداری ها و فرمانداری ها، نماینده ولی فقیه در استان و امام 
جمعه ایلام و ائمه جمعه استان بوده است. رحیمی در ادامه به 
بهره برداری از موزه شهدای بنیاد شهید و امور ایثارگران و راه 
اندازی دارالقران کریم تا پایان سال جاری اشاره کرد و گفت: 
ایجاد و راه اندازی این دو مرکز نقش مهمی در تقویت برنامه 
ها و فعالیت های فرهنگی در حوزه ایثار و شهادت در استان 
خواهد داشت. وی با اشاره به اینکه بیش از 14 برنامه شاخص 
در هفته گرامیداشت دفاع مقدس نیز در حوزه ایثار و شهادت 
در نظر گرفته شده است، افزود: شاخص ترین برنامه هفته دفاع 
مقدس برنامه مهمانی لاله ها همراه با غبارروبی و حضور اقشار 
مختلف مردم در مزار شهدا خواهد بود. مشاور استاندار ایلام 
در امور ایثارگران هم در این نشست اظهار کرد: در سال جاری 
همه مدیران دستگاه های اجرایی و نهادها در راستای تکریم 
از خانواده های معزز شهدا و اجرای طرح سپاس پای کار بودند 

که جای قدردانی دارد

لرستان ایلام
با انعقاد تفاهم نامه صورت گرفت؛ 

همکاری دانشکده دامپزشکی لرستان با انستیتو آزمایشگاهی ایتالیا
مدیرکل بنیاد شهید و امور ایثارگران استان: 

۱۰۲ هزار نفر در ایلام از خدمات بنیاد شهید بهره مند هستند

مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران:

رفع مسائل مجاهدان جبهه اقتصادی در اولویت است

ششمین جلسه هیأت نمایندگان اتاق بازرگانی، 
وین برگزار شد صنایع ،معادن و کشاورزی قز

قزوین-مریم نقدی  ششمین نشست هیأت نمایندگان پارلمان بخش 
خصوصی استان به ریاست مهندس آهنگریان نائب رئیس اتاق بازرگانی و با 
حضوراعضای هیات رئیسه،هیات نمایندگان ومدیران اجرایی اتاق درسالن 

سرای بازرگان تشکیل شد.
دراین جلسه پس از ارائه گزارش جامع عملکرد اتاق قزوین در مردادماه توسط  
برومنددبیر اجرایی،ارائه گزارش پروژه ساختمان توسط بصیری نائب رئیس 
اتاق قزوین وطرح وبررسی کارشناسی یک نامه اقتصادی سرلسری توسط 

طاهرخانی رئیس کمیسیون حقوقی واقتصادی اتاق  صورت گرفت.
کمیسیونهای  جاری  سال  نخست  ۶ماه  عملکرد  گزارش  تشریح  درادامه 
تخصصی اتاق و ارائه برنامه شش ماهه دوم آنها  توسط آقایان طاهرخانی ،اله 
وردی ها ،جباری و بابایی روسای کمیسیونهای حقوقی واقتصادی ،انرژی و 
گزارش  همچنین  و  ومعدن  وگمرک، صنعت  نفتی،تجارت  های  فرآورده 
کمیسیون کسب وکارهای نوین ودانش بنیان توسط آقای احمدی معاون 
اجرایی اتاق قزوین به نمایندگی ازسوی دکترمنصف رئیس این کمیسیون  

انجام شد.
گزارش روندپیگیری های صورت گرفته درخصوص توافقات هیات اعزامی اتاق 
قزوین به کشورترکیه دراردیبهشت ماه امسال ،بررسی  اولویت های تهیه و 
ارائه برنامه سال جاری مبارزه با پولشوئی و تامین مالی تروریسم و بحث وتبادل 
نظر اعضای هیات نمایندگان  پیرامون مهمترین تصمیمات اقتصادی استان 

وکشور ازدیگرمباحث این نشست بود.

رییس انجمن نمایشگاه های بین المللی ایران:

 صنعت نمایشگاهی منتظر واگذاری اختیار 
به بخش خصوصی است

اصفهان-مریم مومنی  رحیم جلیلی، رییس انجمن نمایشگاه های بین 
المللی ایران گفت: صنعت نمایشگاهی در کشور، نسبت به سال  های گذشته، 
رشد چشمگیری داشته و این، هم به مدد تلاش و مجاهدت فعالان این حوزه 
و هم حمایت مسئولان کشور در سطوح مختلف بوده، با این وجود، هنوز تا 
رسیدن به جایگاه واقعی این صنعت در کشور و تحقق جایگاه واقعی نمایشگاه  

های ایران در عرصه  های جهانی، فاصله داریم.
وی افزود: به نظر می  رسد یکی از مهمترین چالش  ها، عدم شناخت درست 
این صنعت و مزایای آن است؛ به نحوی که هنوز در مقررات جاری، عنوان 
»صنعت« به فعالیت  های نمایشگاهی اطلاق نمی شود. در حالی که فلسفه  
شکل  گیری نمایشگاه  ها، از ابتدای کار، رونق و توسعه  اقتصادی بوده است. لذا 
عدم فهم درست نقش نمایشگاه  ها، در سطوح مختلف جامعه، شاید اساسی  

ترین چالشی است که این صنعت در ایران با آن مواجه است.
جلیلی گفت: به طور حتم فعالان صنعت نمایشگاهی کشور از دولت جدید 
انتظاراتی دارند که عدم تصدی  گری دولت در امور نمایشگاهی مهم ترین 

آنها است.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان:

امسال بهره برداری از فرآورده های جنگلی ایلام 
ممنوع است

ایلام –حسن بیگی  مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان ایلام گفت: 
کمتر از 1۰ درصد پوشش جنگلی این استان را درختان بنه )پسته وحشی( 

تشکیل داده است.
"یاسم خانمحمدیان" اظهار کرد: از ۶4۰ هزار هکتار پوشش اراضی جنگلی 
استان ایلام حدود ۶۰ هزار هکتار از آن را درختان بنه به خود اختصاص داده 
است. وی با اشاره به فصل برداشت میوه محلی این درخت موسوم به پسته 
کوهی یا "وَنوَشک"، افزود: این درخت در ارتفاعات مناطق کوهستانی می روید 

و افراد بومی معدودی یا کوهنوردان قادر به برداشت میوه آن هستند.
خانمحمدیان توصیه کرد: بهره بردارانی که اقدام به برداشت میوه درخت بنه 

می کنند، از شکستن شاخه درختان و آسیب زدن به آن خودداری کنند.
وی یادآور شد: در استان ایلام 124 تعاونی بهره برداری از فراورده های جنگلی 
مجوز فعالیت دارند که اعضای این بهره برداران فراورده هایی نظیر گَوَن، کتیرا 

و صمغ درخت بنه را استخراج می کنند.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان ایلام ادامه داد: استخراج بی رویه و 
هرساله این فراورده ها توسط بهره برداران به درختان و پوشش جنگلی و مرتعی 
آسیب رسانده است. وی تاکید کرد: امسال با هدف جلوگیری از تخریب جنگل 
و ایجاد تنفس و ترمیم به اراضی جنگلی، بهره برداری از فرآورده های جنگلی به 

مدت سه تا چهار سال ممنوع است

بازدید مشترک از جایگاهای سوخت شرکت ملی پخش 
فرآورده های نفتی منطقه چهارمحال و بختیاری

شهرکرد-زهرا مصطفوی  در راستای صیانت از حقوق شهروندان از 
جایگاه های عرضه فرآورده های نفتی تحت نظارت ناحیه مرکزی شهرکرد 
توسط بازرس اداره کل بازرسی استان و شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی 

منطقه چهارمحال و بختیاری بازدید بعمل آمد.
منطقه  نفتی  فرآورده های  پخش  ملی  شرکت  عمومی  روابط  گزارش  به 
این  در  اظهارکرد:  تیموری  ساسان  منطقه  مدیر  بختیاری،  و  چهارمحال 
بازدیدهای مشترک ضمن بررسی شواهد ثبت شده از عملکرد مجاری عرضه، 
وضعیت تلمبه هاو کارکرد نازلهای سوخت، سکوهای  سوختگیری، نمازخانه 
ها و خدمات جانبی جایگاه های عرضه فرآورده نفتی با هدف ارتقاء کیفیت 
خدمات به مصرف کنندگان فرآورده های نفتی و ارباب رجوعان، مورد بازبینی 

قرار گرفت.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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به شبکه بانکی ابلاغ شد
 چک تضمین شده جایگزین 

چک رمزدار می شود
در راستای التزام بخشی به شرایط صدور و استفاده از چک های تضمین 
شده، مقدمات ممنوعیت صدور چک رمزدار به صورت تدریجی و گام به 

گام در شبکه بانکی اجرایی می شود. 
 بانک مرکزی در راســتای التزام بخشی به شــرایط صدور و استفاده از 
چک های تضمین شــده با هدف جلوگیری از اســتفاده های نامتعارف 
از چک های مزبور، احراز هویت دقیق اشــخاص ذینفع و پیشگیری از 
پولشویی از ســال ۱۳۹۷ و همچنین تمهیدات اجرایی تکمیلی صورت 
گرفته براســاس ابلاغیه شــماره ۲۰۹۶۲ مورخ ۲۸  /۲  /۱۴۰۰ ریاست 
جمهور در رابطه بــا اصلاح و الحاق مــوادی به قانــون »اصلاح قانون 
صدور چک« )بخشــنامه شــماره ۷۷۴۱۹ /۰۰ مورخ ۱۷ /۰۳ /۱۴۰۰ 
مدیریت کل مقررات، مجوزهای بانکی و مبارزه با پولشــوئی( شــامل 
تخصیص شناســه صیادی به چک تضمین شــده و ایجاد شــفافیت 
حداکثری در زمینه صدور و گردش چک تضمین شده از طریق سامانه 
صیاد)پیچک( )بخشنامه شــماره ۲۷۸۹۴۴ /۰۰ مورخ ۲۴ /۰۹ /۱۴۰۰ 
اداره نظام های پرداخت( طرح حذف چک رمزدار در شبکه بانکی را در 

دستور کار قرار داده است. 
 بانک مرکزی با نظرداشــت مزایای چک تضمین شــده نسبت به چک 
رمزدار متعاقــب اجرای قانون پیش گفت، مشــابهت کارکردی با چک 
رمزدار که می تواند ابزار جایگزین آن باشــد، ضرورت شفاف ســازی و 
ایجاد امکان نظارت متمرکز بر نحوه و حجم تبادل چک های اشــخاص 
و همچنین کاهش هزینه های عملیاتی بانک ها با برچیدن روال سنتی 
پذیرش و پــردازش چک رمزدارمترصد اعــلام ممنوعیت صدور چک 
رمزدار در شبکه بانکی می باشد. از این رو لازم است مقدمات اجرا شدن 
ممنوعیت صدور چک رمزدار به صورت تدریجی و گام به گام در شبکه 

بانکی فراهم گردد. 
 گام های اجرایی مدنظر بانک مرکزی برای اجرایی شــدن این طرح به 

شرح زیر است: 
۱- آگاهی رسانی، فرهنگ ســازی و تشــویق عموم بــه دریافت چک 

تضمین شده: 
چک تضمین شــده براســاس موازین قانونی صدرالاشــاره مجهز به 
شناسه صیادی ۱۶ رقمی شــده و وفق بخشنامه شماره ۲۷۸۹۴۴ /۰۰ 
مــورخ ۲۴ /۰۹ /۱۴۰۰ اداره نظام هــای پرداخــت از طریق ســامانه 
صیاد)پیچک( ثبت صدور می گردد. صدور چک تضمین شــده خارج 
از ضوابط قانون »اصلاح قانون صــدور چک« ممنوع و تبادل بین بانکی 
چک های تضمین شده فاقد شناســه صیادی از تاریخ ۱۷ /۰۳ /۱۴۰۱ 
وفق بخشــنامه شــماره ۳۲۴۸۱ /۰۱ مورخ ۱۱ /۰۲ /۱۴۰۱ در سامانه 

چکاوک ممنوع گردیده است.
لذا باتوجه به این که کلیه چک های تضمین شده جاری مجهز به شناسه 
صیادی و از طریق ســامانه صیاد)پیچک( ثبت صدور می گردند، قابل 
اســتعلام می باشــند و ذی نفع آن می تواند در زمان دریافت با استفاده 
از شناســه ۱۶ رقمی و مراجعه به کلیه مبادی اســتعلامی چک اعم از 
درگاه های نوین بانکــی )اینترنت بانک و همراه بانــک(،  برنامک های 
موبایلی و سرشــماره ۴۰۴۰۷۰۱۷۰۱ )به صــورت پیامکی( از صحت 
چک صادره به نفع خود مطلــع گردد. برقراری امکان اســتعلام چک 
تضمین شــده مزیت درخور توجه ای نســبت به چک رمــزدار ایجاد 
می نماید، در حالی که چک رمزدار قابل استعلام نبوده و ذی نفع صرفاً با 
مراجعه به بانک صادرکننده می توانــد از صحت چک اطمینان حاصل 

کند.

افــزون بر این، چک هــای تضمین شــده بر خلاف چک هــای رمزدار 
محدویت های جغرافیایی در محل صدور و نقد شوندگی را نداشته و در 

سراسر کشور قابل صدور و مبادله می باشد.
از ســوی دیگر کارکرد چک تضمین شده مشابه چک رمزدار می باشد و 
چک تضمین شده در وجه شخص و حساب معین و به صورت غیرقابل 

انتقال صادر می گردد.
 لذا اشــخاص می توانند در مراودات تجاری خود چک تضمین شده را 

جایگزین چک رمزدار کنند. 
لذا با نظرداشت موارد فوق لازم اســت در زمان مراجعه مشتری و ارائه 
درخواســت صدور چک رمزدار، متصدیان شعب مشــتری را به صدور 
چک تضمین شده با تشریح مزایای مذکور هدایت نمایند. ضمن آن که 
مقتضی است در راستای اطلاع رسانی و فرهنگ سازی اقدامات موثری 
نظیر تهیه برنامه های آموزشی، بروشور، اطلاع رســانی در تارنماهای 

بانکی و... صورت پذیرد. 
۲- یکسان ســازی رویه پرداخت چک تضمین شــده با رویه پرداخت 

چک رمزدار: 
در حال حاضر شــبکه بانکی متعاقب دریافت چک رمزدار از ذی نفع 
نسبت به بررســی چک و پرداخت وجه آن متعاقب حصول اطمینان 
از صحــت چک اقدام نمــوده و پرداخــت وجه به ذی نفــع را پیش 
از انجام عملیات تســویه بین بانکی وجوه چک هــای رمزدار انجام 

می دهند. 
باتوجه به این که چک های تضمین شــده مشــابه چک رمــزدار فاقد 
وضعیت برگشتی می باشند، بانک ها می توانند رویه مزبور را درخصوص 

چک تضمین شده نیز اجرایی کنند.
بدیهی اســت به دلیل ثبت صــدور چک تضمین شــده در ســامانه 
صیاد)پیچک(، صحت چک تضمین شده صادره از طریق سامانه برای 
بانک قابل تشخیص می باشــد، و می توان در راستای مشتری مداری و 
یکسان سازی رویه های پرداخت نسبت به پرداخت وجه چک تضمین 

شده در زمان مراجعه ذینفع اقدام نمود. 
باتوجه به این که واریز وجوه به ذی نفع وجه افتراق چک تضمین شده و 
رمزدار می باشد، اجرای این گام در جانشینی کامل چک تضمین شده 

بسیار حائز اهمیت است. 
۳- ابلاغ ممنوعیت صدور چک رمزدار از ســوی بانــک مرکزی و عدم 

امکان تبادل چک رمزدار در سامانه چکاوک: 
چنانچه مقدمات اجرایی ممنوعیت صدور چــک از طریق گام های ۱ و 
۲ از سوی شبکه بانکی فراهم گردد، ممنوعیت ابلاغ صدور چک رمزدار 
و عدم تبادل بین بانکی در ســامانه چکاوک تسهیل شده و چالش های 
اجرای این مهــم تقلیل خواهد یافت. بدیهی اســت با بررســی و رصد 
اقدامات اجرایی از ســوی بانک ها، این بانک زمان بنــدی گام نهایی را 
برنامه ریــزی نموده و جهت اجــرای یکنواخت در شــبکه بانکی ابلاغ 

خواهد کرد. 
بر این اســاس، بانک ها موظفنــد درخصوص گام هــای اجرایی ۱ و ۲ 
تمهیدات لازم را انجام دهند و همچنین بــه منظور کاهش ملاحظات 
اجرایی ، شبکه بانکی بایســتی در صدور چک های رمزدار به تاریخ روز 
تا زمان حذف کامل آن اهتمام لازم را داشــته  باشــند، تا بستر مناسب 

اجرای طرح فراهم گردد. 

تحول فناورانه حمل و نقل تبریز با همراهی 
بانک صادرات ایران

مدیرعامل بانک صــادرات ایران با امضای تفاهم نامه ای با شــهرداری 
تبریز، برای تأمین مالی طرح ها و پروژه  های مختلف عمرانی و خدمات 
شهری در این شــهر اعلام آمادگی کرد.به گزارش روابط عمومی بانک 
صادرات ایران، محسن سیفی در نشستی با شهردار و مقامات شهرداری 
تبریز، ضمن تشریح فناوری ها و قابلیت های نوین بانکداری این بانک، 
راهکارهای تأمین مالی برای عملیاتی کردن طرح ها و پروژه های بزرگ 

این شهر را ارائه و بر توسعه همکاری های متقابل تاکید کرد.
سیفی در این نشســت که با حضور مدیران ارشــد بانک نیز همراه بود، 
با اشــاره به اینکه پلتفرم های بانکداری در دنیا متحول شده و به سمت 
پرداخت های غیرکارتی پیش رفته است، از رونمایی فناوری های نوین 
بانک برای تســهیل پرداخت های موبایلی در آینــده نزدیک خبر داد 
و امکان بکارگیری برخــی از این فناوری ها برای تســهیل حمل و نقل 

عمومی در تبریز را از جمله این قابلیت ها دانست.
وی با تشــریح الگوهای تأمین مالــی نوین در بخش مســکن، به ارائه 
پیشنهاداتی برای کمک به حل برخی دغدغه های مدیران شهری تبریز 
پرداخت و شــیوه های مختلف تأمین مالی برای حمایت از توسعه این 

شهر را پیشنهاد داد.
در این نشست همچنین یعقوب هوشیار، شــهردار تبریز با استقبال از 
رویکردهای ســازنده بانک صادرات ایران برای کمک به این شــهر، به 
ظرفیت های مختلف و اهداف و برنامه های متنوع و استفاده از الگوهای 
جدید خدمات شهری اشاره کرد و رونق و بهبود بخش مسکن، نوسازی 
و بهســازی ناوگان حمل و نقل شــهری و مترو، حل مشکلات ناترازی 
انرژی، حوزه های مختلف سرمایه گذاری و اســتفاده از ظرفیت اوراق 

بهادار را از جمله مهمترین دغدغه های شهر تبریز عنوان کرد.

با متابانک موسسه اعتباری ملل
وام قرض الحسنه غیر حضوری دریافت کنید

 به گزارش روابط عمومی موسسه اعتباری ملل: این موسسه، به منظور 
تسهیل در دریافت وام قرض الحســنه غیرحضوری توسط مشتریان، 

نسبت به ارائه نرم افزار متابانک اقدام نموده است.
  این گزارش می افزاید: مشتریان محترم می توانند، ضمن نصب نرم افزار 
متابانک و افتتاح حساب غیرحضوری و دریافت و فعال کردن کارت، از 
وام قرض الحسنه تا حداکثر ۵۰۰ میلیون ریال و بر اساس میانگین سه 

ماهه به صورت غیر حضوری بهره مند شوند.
  همچنین مشــتریان گرامی، می توانند از خدمات متنــوع متابانک، 
از جمله افتتاح حســاب غیرحضــوری، دریافت تســهیلات، دریافت 
موجــودی و گردش حســاب، انتقال وجه حســاب به حســاب، پایا، 
ســاتنا، خدمــات کارت مانند صــدور مجــدد کارت، فعال ســازی 
کارت، فعال ســازی پیامــک، فراموشــی و تغییر رمــز اول و خدمات 
رمز پویا برخوردار شــوند.  دارنــدگان متابانک، مــی توانند در بخش 
تســهیلات،اطلاعات از تسهیلات اخذ شــده از جمله مبلغ تسهیلات، 

مانده بدهی و مبلغ اقساط را کسب نمایند.

بانک رفاه کارگران بیش از 51 هزار میلیارد ریال 
تسهیلات ازدواج پرداخت کرد

بانک رفاه کارگران تا دهه دوم شــهریور ماه سال جاری مبلغ ۵۱.۸۳۱ 
میلیارد ریال تسهیلات قرض الحســنه ازدواج و تهیه جهیزیه پرداخت 
کرد.به گزارش روابط عمومی بانک رفاه کارگران، از ابتدای سال جاری 
تا بیســت ویکم شــهریورماه ۱۵.۶۶۳ فقره تســهیلات قرض الحسنه 
ازدواج و تهیه جهیزیه به مبلغ ۵۱ هزار و ۸۳۱ میلیارد ریال به زوج های 

جوان متقاضی پرداخت شده است.
همچنین، در همین دوره زمانی ۱۵.۲۹۶ فقره تســهیلات فرزندآوری 
به مبلــغ ۱۲ هــزار و ۲۰۴ میلیارد ریــال به هم وطنــان متقاضی این 

تسهیلات پرداخت شده است. 

 کسب رتبه 162 بانک پاسارگاد در میان
 1000 بانک برتر جهان، افتخاری بی سابقه در نظام 

بانکی کشور
بانک پاسارگاد به عنوان تنها بانک ایرانی حاضر در فهرست ۱۰۰۰بانک 
برتر جهان در ســال ۲۰۲۴ از طرف نشــریه بنکر، بــا ۴۳ پله صعود به 

جایگاه بی سابقه ۱۶۲ جهان و ۱۲ خاورمیانه دست یافت.
به گزارش روابط عمومی بانک پاسارگاد، بر اســاس آخرین رتبه بندی 
مؤسسه بنکر که در ماه جولای ۲۰۲۴ منتشر شده است، بانک پاسارگاد 
به عنوان تنها بانــک ایرانی حاضــر در این رتبه بنــدی موفقیت های 
بی نظیری را کســب نموده و موجب اهتزاز پرچم افتخار برای کشــور 
عزیزمان شده است.در این راستا بانک پاسارگاد با ۴۳ پله صعود نسبت 
به سال گذشــته، جایگاه بی ســابقه ۱۶۲ جهان و ۱۲ خاورمیانه را به 
خود اختصاص داد و در صدر فهرســت بالاترین رشد سرمایه لایه یک 
در ســطح خاورمیانه درخشید. علاوه بر این براســاس معیار نرخ بازده 
سرمایه )ROC( با کســب بازده ۳۳.۷درصدی رتبه دوم خاورمیانه و از 
نظر معیار نرخ بازده دارایی ها )ROA( با بازده ۲.۸درصدی رتبه ســوم 
خاورمیانه را کسب کرد.گفتنی است کسب این افتخارات و جایگاه های 
شایســته در شــرایط وجود تحریم های اقتصادی ظالمانــه حاکم بر 
کشورمان و افت قابل توجه ارزش پول ملی میســر گردیده که نشان از 
توانمندی این بانک در عرصه بین المللی دارد. بانک پاسارگاد با تکیه بر 
سرمایه انسانی کارآمد، حمایت مستمر سهامداران و توان مالی خود به 

این موفقیت ها دست یافته است. 
گفتنی اســت در رتبه بندی ۱۰۰۰ بانک برتر جهان که توســط نشریه 
بنکر صورت می پذیرد، بانک ها بر اســاس شاخص های مالی کلیدی در 
بخش ترازنامه و صورت سود وزیان، ســایر شاخص های مرتبط با تعداد 
مشــتریان در بخش بانکداری خرد و شــرکتی، کانال هــای پرداخت 
و تعداد کارکنان مورد بررســی و راســتی آزمایی قرار گرفته و نتیجه 

دقیقی از وضعیت آن ها ارائه می گردد.

بانکی که بیشترین وام را در سال 1403 پرداخت کرد
 ۲میلیون و ۴۰۰هزار فقره در کمتر از ۶ ماه

در حالــی که هنوز ۶ ماهه نخســت ســال بــه پایان نرســیده، بانک 
قرض الحســنه مهر ایران موفق شــده نزدیک به ۲ میلیون و ۴۰۰هزار 

فقره وام به مشتریان خود پرداخت کند.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی قرض الحســنه، بانک قرض الحسنه مهر 
ایران تا این برهه از ســال جاری حدود ۲ میلیون و ۴۰۰هزار فقره وام به 

مشتریان خود پرداخت کرده است.
تعداد تسهیلات پرداختی بانک در ســال ۱۴۰۳ نسبت به دوره مشابه 
در سال ۱۴۰۲ رشــدی ۵۰ درصدی را از خود نشان می دهد.با توجه به 
اینکه معمولاً دریافت وام از سوی مشــتریان در نیمه دوم سال افزایش 
می یابد و همچنین با توجه به عملکرد نخســتین بانک قرض الحســنه 
کشور در مدت زمان گذشته از ســال ۱۴۰۳، می توان برنامه ریزی های 
بانک برای پرداخت ۴ میلیون فقره وام در ســال جــاری را از هم اکنون 
محقق شده دانست.بانک قرض الحســنه مهر ایران در ۲ سال گذشته 
نیز بیشترین تعداد وام را در سطح کشــور پرداخت کرده؛ به طوری که 
در ۱۴۰۱ با ۳ میلیون فقره و در ســال ۱۴۰۲ نیز با پرداخت ۳ میلیون و 

۸۶۰هزار فقره در صدر جدول شبکه بانکی کشور قرار گرفت.
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 نگاهی به مساله ناترازی و بی عدالتی در پرداخت تسهیلات بانکی

ناترازی مال تو، وام میلیاردی مال من!

خریدار  ناترازی بانک ها علت اصلی ماندن مردم 
در صف های طولانی وام های خرد و کوتاه ماندن 
دستشان از تسهیلاتی دور از صرفه عنوان می شود 
که به دلیــل گرفتــاری و در شــرایط مضیقه به 
عنوان تنها گزینه باقی می مانند. در همین حال، 
وام های میلیاردی بانک ها به کارکنانشان صدای 

بسیاری را درآورده است.
امروز یکــی از متهمــان ردیف اول مشــکلات 
اقتصادی و سیاســت های پولی کشــور ناترازی 
بانک ها است. ترازنامه بیان گر وضعیت و موقعیت 
مالی هر بنــگاه از جمله بانک هــا در انتهای دوره 
مالی اســت و به زبان ســاده وقتی دخل و خرج 
بانک ها با هم نمی خورد یعنی مبتــلا به ناترازی 

شده اند.
در همیــن ارتبــاط بــود کــه هفته گذشــته 
»عبدالناصر همتی« وزیر امــور اقتصاد و دارایی 
در نشســت با اعضای کانون بانک ها و موسسات 
اعتباری خصوصــی، ناترازی بانک هــا را یکی از 
شــاخص ترین نتایج حکمرانــی اقتصادی غلط 
عنوان و اظهــار کرد: ناتــرازی بانک هــا یکی از 
مهم ترین مشــکلات اقتصادی کشــور اســت. 
برخی بانک های خصوصی از ابتدا نادرست شکل 
گرفتند، برخی بعدا ناتراز شدند و برخی متوسط 
و خوب هســتند و هیچ کدام عالی نیستند و باید 
شرایط را به سمتی برویم که شــرایط همه بهتر 

شود.
از عوامــل موثر در ایجــاد ناترازی هــای بانکی، 
وابســتگی بانک ها به دولت و دســت  بردن های 
مزمن به منابع بانکی برای جبران کسری ها بوده 

است.
باید توجه داشــت که امروز بیــش از ۸۸ درصد 
تامین مالی ها در اقتصــاد از طریق بانک ها انجام 
می شود و سهم ســرمایه گذاری خارجی و بورس 
در تامین مالی به ۱۲ درصد هم نمی رسد؛ بنابراین 
در این سیستم بخشــی از ناترازی دولت به شبکه 
بانکی منتقل می شــود و بخش مهمی از ناترازی 
بانک ها به دلیل عدم تســویه مطالبات بانک ها از 

سوی دولت است.
گزارش های رســمی می گوید که خالص بدهی 
بخش دولتی به سیســتم بانکی در شهریور سال 
گذشــته ۸۶۱ هزار میلیارد تومان بــوده که در 
مقایسه با ماه مشابه سال گذشته اش، حدود ۳۶۵ 
هزار میلیارد تومان یعنی ۷۳ درصد افزایش یافته 

است.
بدهی بانک ها به بانک مرکزی هم سهمی در ایجاد 
ناترازی بانکــی دارد به طوری کــه گزارش های 
رســمی می گویند خالص بدهی بانک ها به بانک 

مرکزی در یک سال منتهی به شهریور ماه ۱۴۰۲ 
با افزایش بیش از ســه برابری بــه رقم ۵۲۱ هزار 

میلیارد تومان رسیده است.
از دیگر عوامل موثر، پایین بودن کفایت ســرمایه 
بانک ها است. طبق گفته رئیس کل بانک مرکزی 
به غیر از چهار بانک، ســایر بانک ها باید نسبت به 

افزایش کفایت سرمایه اقدام کنند.
بانک ها مدعی اند که در شرایط تورم ۳۵ درصدی 
رســمی و همچنیــن محدودیت منابــع بانکی، 
ارایه تسهیلات با ســود ۲۳ درصدی نمی صرفد 
چه برسد به تســهیلات تکلیفی قرض الحسنه و 
در نهایت عرضه و توزیع این تســهیلات منجر به 
اســتقراض از بانک مرکزی و شــدت ناترازی ها و 

رشد تورم می شود
اما از دیگر علت های مطرح شــده بــرای ناترازی 
بانک هــا، انــواع تســهیلات تکلیفــی و خرد و 
تســهیلات کلان به بخش فعالیت های اقتصادی 
و مولد کشــور اســت. بانک ها مدعی انــد که در 
شــرایط تورم ۳۵ درصدی رســمی و همچنین 
محدودیت منابع بانکی، ارایه تســهیلات با سود 
۲۳ درصدی نمی صرفد چه برســد به تسهیلات 
تکلیفی قرض الحســنه و در نهایت عرضه و توزیع 
این تسهیلات منجر به استقراض از بانک مرکزی 

و شدت ناترازی ها و رشد تورم می شود.
از این رو بانک مرکزی در ســه سال گذشته برای 
ســبقت گیری از رشــد نرخ تورم و ناترازی های 
بانکی، سیاست های انقباضی را با شدت بیشتری 
به اجرا رســاند و یکی از نتایج مشهود اعمال این 
سیاســت برای مردم،  کاهش دسترسی  به انواع 
تســهیلات و طولانی شــدن صفوف دریافت وام 

بانکی به ویژه وام های قرض الحسنه بود.
البته محــدود کردن مهار تورم به سیاســت های 
انقباضی و خلاصــه کردن اجرای این سیاســت 
در بخش تســهیلات ناهمخوان با دستور شهید 
»سیدابراهیم رئیسی« برای پرداخت وام خرد به 
مردم بود. اما به هر حال نتیجه اجرای سختگیرانه 
این سیاســت، طولانی شــدن صف وام تکلیفیِ 
ازدواج و وام فرزندآوری شــد به طوری که امروز 
۳۵۰ هزار نفر پشــت درب  شــعب بانکی در صف 

انتظار برای دریافت وام ازدواج هستند.
به موازات صفوف وام های تکلیفی ازدواج و فرزند 
آوری، تقاضاها بــرای ودیعه مســکن و وام های 
خرد مردمی به انباشــته شــده اند اما بانک ها با 
اجرای سیاســت های انقباضی و برای جلوگیری 
از ریزش منابع بانکــی با توجه بــه کاهش ورود 
ســپرده های بانکی، فتیله پرداخت تسهیلات را 
پایین کشــیده اند که این کاهش دسترسی مردم 

به وام نه تنها مشــمول وام های خرد بلکه شامل 
اختصاص تســهیلات به بخش تولیــد و صنایع 
هم شــد و نتیجه آن کاهش تولید و افزایش نرخ 

بیکاری در بنگاه های مولد بود.
در همین بحبوحه انباشت تقاضا برای تسهیلات 
بانکــی و توزیــع قطــره چکانــی وام بــه دلیل 
جلوگیری از ناترازی ها، خبــر آمد که بانک ها ۹۱ 
هزار میلیارد تومــان وام بین کارکنان خود توزیع 
کرده اند که سقف پرداخت وام به هر یک کارمند 
در برخی از بانک ها به یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون 

تومان هم رسیده است.
این تبعیض، صــدای مردم در صــف مانده برای 
دریافــت وام خــرد و آنهایی که قیــد این صف 
طولانی را زده اند و عطای وام بانکی آن هم با سود 
اسمی ۲۳ درصد را به لقای آن بخشیدند، درآورد. 
هر چند به طور قطع دریافت تســهیلات یکی از 
حقوق کارکنان شــبکه بانکی است و کسی منکر 
آن نمی شــود اما کارمندان و کارکنــان بانکی در 
شرایطی در همین ناترازی ها توانستند از وام یک 
میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومانی با سود کمتر از ۲۳ 
درصد بهره مند شــوند که سقف وام بازنشستگان 
۳۰ میلیون تومان است و ســقف وام ودیعه برای 
مســتاجران اگر بتوانند از هفت خان رستم عبور 
کنند و ایــن وام را دریافت کننــد ۲۰۰ میلیون 

تومان تعیین شده است.
از شروطی که شــبکه بانکی برای پرداخت وام به 
مردم با ارقام خرد مطرح می کنند سپرده گذاری 
مدت دار در آن بانک است که پس از چند ماه فرد 
متقاضی می تواند به اندازه بخشــی از رقم سپرده 
خود وام بگیرد و این شرط ســختگیرانه را هم در 
راســتای جلوگیری از ناترازی ها عنوان می کنند 
چرا که همواره منابع بانکــی برای پرداخت وام به 
مردم و تولید محدود اســت اما گویا پرداخت وام 
آسان ۹۱ هزار میلیارد تومانی با سود کمتر از ۲۳ 

درصد اثری در ترازنامه شبکه بانکی ندارد!
حالا با بلند شــدن صدای اعتراضــات بابت این 
تبعیض آشــکار، مجلس و شــورای فقهی بانکی 
مرکزی به این موضوع ورود کرده اند و پیشــنهاد 
شــده که در هیات عالی بانک مرکــزی یا همان 
شــورای پول و اعتبار که در قانــون جدید بانک 
مرکزی به ســاختار هیات عالی تغییر کرده برای 
پرداخت تســهیلات به مدیران و کارکنان شبکه 
بانکی ســقف تعیین شــود و مقرره گذاری کنند 
تا پرداخت این تســهیلات از محل ســپرده های 
مردمی نباشــد بلکه از محل سرمایه گذاری بانک 
و ســود فعالیت های اقتصــادی بانک ها پرداخت 

شود.

مسکن

دکتر پورمحمدی معاون رییس 
جمهور و رییس ســازمان برنامه 
و بودجه، صبح روز پنجشنبه ۲۲ 
شهریور ماه در دیدار با دکتر سید 
عباس حسینی مدیرعامل بانک 
مسکن گفت: مشکلات اقتصادی 
و معیشتی؛ مســاله جدی مردم 
اســت و دولــت چهاردهــم و 
رییس جمهور محتــرم به خوبی 
بــا مســایل و مشــکلات حوزه 
اقتصادی در بخش های مختلف 
آشنا هســتند و تمام توان و عزم 
خود را برای رفع ایــن دغدغه ها 

و مشکلات مردم به کار بسته اند.
به گــزارش پایگاه خبــری بانک 
مسکن- هیبنا ؛دکتر پورمحمدی 
بــا بیــان اینکه حل مشــکلات 
اقتصادی موجب رونق بســیاری 
از بخش ها در جامعه می شــود و 
رفاه را برای مــردم به ارمغان می 
آورد؛ افزود: درصدد هســتیم تا 
گلوگاه های موجود در مسیر رشد 
اقتصادی و حل مشــکلات مردم 

را شناســایی کنیم و با 
تمام قــدرت برای رفع 
کامل این گلــوگاه ها 
و هموار شــدن مسیر 
پیشــرفت اقتصــادی 
در کنار مــردم عزیز و 
همراه با سایر نهادهای 
ذیربط کوشش نماییم.

معاون رییس جمهــور و رییس 
ســازمان برنامه و بودجه، حضور 
در محل کار در روز تعطیل )مثل 
امــروز پنجشــنبه( و برگزاری 
نشســت های کاری با مسئولین 
مربوطــه در حــوزه اقتصــادی 
را گواهــی بر عزم جــدی دولت 
چهاردهــم در حل مشــکلات 
اقتصادی و معیشــتی مردم عزیز 
کشور دانست و یادآور شد: توجه 
به مسایل و مشکلات مردم و رفع 
دغدغه های آنها، وظیفه تک تک 
مسئولین کشور اســت و همه ما 
موظفیم که تحت هر شرایطی با 
تمام تــوان، ظرفیت و همت خود 

در مسیر مرتفع نمودن 
این مشــکلات و رشد 
اقتصادی کشــور گام 

برداریم.
پورمحمــدی  دکتــر 
نقش و جایــگاه بانک 
هــا و بــه ویــژه بانک 
های تخصصی را در تحقق رشــد 
اقتصادی و توســعه ملی، بسیار 
مهم ارزیابی کرد و افزود: بانک ها 
می توانند با اســتفاده از امکانات 
و ظرفیت هــای خــود، فعالانه 
در توســعه واقعی اقتصاد کشور 

مشارکت کنند.
دکتــر پورمحمــدی در ادامــه 
ســخنان خود با اشــاره به نقش 
برجسته حوزه مسکن در اقتصاد 
و ارتباطی کــه این بخش با حوزه 
های مختلــف اقتصــادی دارد؛ 
گفت: مســکن یکــی از نیازهای 
ضروری مردم و حقوق اساســی 
شــهروندان اســت و توجــه به 
حوزه مسکن به عنوان راهکاری 

عملیاتــی برای بهبود شــاخص 
های رشــد اقتصــادی، افزایش 
اشــتغال و ارتقا ســطح رفاه در 
جامعه محســوب می شــود. از 
اینرو، ضروری اســت که حمایت 
های جدی در ایــن حوزه صورت 
پذیرد تا شاهد رشد بیش از پیش 

این بخش در کشور باشیم.
دکتر پورمحمــدی معاون رییس 
جمهور و رییس ســازمان برنامه 
و بودجــه، نقــش بانک مســکن 
در این بخــش را بســیار مفید و 
ارزنده ارزیابی کرد و با اشــاره به 
اینکه نهضت ملی مســکن یکی 
از مهمتریــن برنامه هــای دولت 
محترم جهت توســعه مســکن و 
رشد اقتصادی کشور محسوب می 
شود؛ گفت: بانک مسکن به عنوان 
بانکــی تخصصی در ایــن حوزه، 
همــواره در کنار دولــت محترم 
بوده و سیاست های نظام مقدس 
جمهوری اسلامی در این بخش را 

به خوبی اجرایی کرده است.
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